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BIMCO 
seminar 

12. aprillil toimus Tallin
nas Eesti Merelaevanduse 
korraldusel teine BIMCO 
(The Baltic and International 
Mariüme Council) seminar. 
Sellel käsitleti laevanduse 
arengut maailmas viimase 
paarikümne aasta jooksul, 
põhjalikumalt praktilisi 
prahtimise ning ohustusala-
seid probleeme. Kuulajaid oli 
Eestist, Lätist, Leedust, Kali
ningradist. Lektoriteks olid 
kapten Michael Grey, Lloyd'i 
kirjastuse esindaja Londo
nist, j a BIMCO koolitusdi-
rektor Ryszard Kotlinski. 

Reet Naber 

Sakala keskuses esineb 
kuulajaile parasjagu 
Ryszard Kotlinski. 

Isi Trapido fotod 

Eesti Meremeeste Liidu 
üldkogu koosolek toimub 2 3 . aprillil 1994 kell 13 

MEREKLUBIS 
Tallinn, Uus-Sadama 14 

Palume kõiki Liidu l i ikmeid koosolekust osa võt ta 

Eesti Meremeeste Liidu juhatus 

Kas o n juba asja k o k k u t u l l a ? 
Paar nädalat tagasi kutsus 

plakat ühe reisilaeva masina
ruumis soovijaid EesÜ Mere
meeste Liitu astuma. Kas as
tutakse? «Oo, hulganisti, see 
on ju nii odav!» vastati Plaka
til vahetustehingu tingimu
sed: astuja poolt 25 krooni 
sisseastumis- ja liikmemak
suks, liidu poolt liikmepiletja 
-märk. Kas veel midagi? 

Kaptenikqjuüs pöördus 
vestlus Eesti Meremeeste La
du esindajaga järjest enam 
kapteni monoloogiks. Et see 
paistis kullalt täpselt väljen
davat meremeeste ootusi ja 
praegusmeeleolu, toome kap
teni monoloogi siinkohal ära. 

Eesti Meremeeste Liidu 
jaoks on lipuga vehkimise 
aeg möödas, see kujuneb kas 

Earteiks või ametiühingute 
iduks. Aga enne peab lüt 

selgeks tegema, milline on ta 
tulevik. «Tõestage, et olete 
elujõulised, tõestage, et os
kate oma varaga (mõeldud 
on Mereklubi hoonet — 
M. V.) ümber käia.» 

Kas Meremeeste Liit oleks 
katusorganisatsioon või 
ametiühing? Nn. Štšekotini 
ametiühing on j u olemas. 
Olen seal konserveeritud lii
ge — liikmemaksu ei maksa, 
aga liige olen. Kuid ka see 
ametiühing pole veel saavu

tanud usaldusväärsust . 
Ometi vajab olemasolev 

merepublik ametiühingut. 
Ka siis, kui liikmemaks oleks 
500 krooni või veelgi enam. 
Võib-olla annaks asja ajada 
annetustega — kui on teada, 
milleks raha kulutatakse ja 
eesotsas on fanaatik. Üles
kutsetega lehes ei saavutata 
midagi, konkreetne asi tuleb 
tuua Konkreetsete sponsori
te ette. 

Sinu potentsiaal ei ole am
mendatud — reisilaevade 
uued meeskonnad ei ole kus
kil liikmed. Ometi tuntakse, 
et olukord võib muutuda. 

Kui on olemas organisat
sioon, mis võib oma liikme 
eest välja astuda, kui too 
raskustesse satub, on sul 
kündmata maad küll. Kui ta
had olla eeskujulik propa-
gandist, tahad tulla konk
reetsete ideedega — kutsume 
meeskonna kokku. Praegu 
astuvad nad liikmeks seetõt
tu, et 25 krooni eest pole see 
kallis. 

«Tallinki» j a «Georg Õtsa» 
meeskonnad on kogenumad 
ja tunnetavad paremini 
probleeme, sest on näinud 
koondamisi. See, kes esin
dab Meremeeste Liitu, peaks 
ise laevaperele autoriteediks 
olema. Enne. kui ta tuleb ini

mestega rääkima, peab ta 
väga täpselt teadma, mida ta 
tahab öelda. See sõltub ka 
muidugi kaptenist, kuipalju 
teda kardetakse j a millised 
on ta suhted laevaperega. 
Aga kui Meremeeste Liit hak
kab ametiühinguks, siis kel
le omaks? 

Sedalaadi jutuajamist 
kuulda polnud esimene kord. 
Paraku kipub nii olema, et 
need jutud jäävad laevades
se ja sõidavad merele ega 

jõua Eesti Meremeeste Liidu 
koosolekule. Liidu asju aja
vad aga need, kel rohkem 
võimalusi kokku tulla, s.t, 
kes on juba kaldale jäänud. 
Nii nad ei saagi omavahel 
kokku. Ehk jõuab seekord 
rohkem pärismeremehi koha
le? 

Madli Vitismann 
* * * 

Meremeeste liidu volikogu 
oli koos 13. aprillil j a otsus
tas üldkogu koosoleku päe
vakorda pakkuda järgmised 
küsimused: liidu vanema ja 
revisjonikomisjoni aruanded 
ning meremeeste ametiühin
gu, Meremeeste Kodu j a Me
remeeste Seaduse teemad. 
Arvati, et arutlusele võiks 
tulla ka riiklik kaadripoliiti
ka (selle puudumine) meren
duses. 
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Eesti Laevaregister 
Eesti Veeteede Ameti märgi 

all kenas traditsioonilises 
kujunduses on valmis saa
n u d Eesti Laevaregister. 
See ilmub põrast 53-aastast 
vaheaega, ses t enamik rae-
rendusse-laevandusse puu
tuvat muudeti nõukogude 
ajal saladuseks. Nüüd on 
võimalik s a a d a ülevaade 
meie registrisse kantud lae
vadest, nende omanikest, 
kutsungitest, pardatähistest, 
ka registrisse ajutiselt kan
t u d laevadest ning kustuta-
tutesL Registriraamatusse 
kandmise kriteeriumiks on 
laeva kuulumine rahvusva
heliselt tunnusta tud klassifi
katsiooniühingu järelevalve 
alla, klassifitseerimata lae
vad kantakse laevaraama
tusse . Raamatu lõpust leiab 
huviline hulga statistilisi ta
beleid laevaregistrisse kan
t u d laevade konta. 

Laevu o n kokku 558: 
klassifitseeritud laevu (välja 
arvatud kalalaevad) on 200, 
klassifitseeritud kalalaevu — 
214, tähtajaliselt registriraa
matusse kan tud laevu — 14, 
teisaldatavaid laevu — 2 1 , 
laevaraamatusse kantud lae
vu (välja arvatud kalalaevad) 
— 55, laevaraamatusse kan
t u d kalalaevu — 55, riigilae
v u — 3 1 . 

Mi nad sea l koos on — 
"Aabla", "Aar, "Abaja", "Ab
ruka" nimekirja alustamas 
ning "Äge" j a "Äksi" lõpeta
mas . Registreerimise numb
rit 1 ja registritähist 001 
kannab muidugi muuseum-
laev "Suur Teil", selle järele 
on oma laevu hakanud re
gistreerima Eesti Merelae
vandus, 002 on "Viinistu" (ex 
"Vassili Kutser") ja 003 "Tor
ma" (ex "Teriberka"). 

Laevade kohta võib leida 
järgmised andmed: nimi, re-
gistritähis, kutsung, kodusa-
dam, laeva tüüp, ehitusaas
ta, -maa j a -materjal, pea
masinate arv ja võimsus 
(kW), laeva peamised mõõ
dud, b ru to - la netotonnaaž, 
dedveit, klassifikatsiooni
ühing j a registreerimisnum
ber, omanik. 

Ainuüksi nimede lugemi
sest võib tükiks ajaks põne
vust leida. Nii on "Skulptor 
Matvejevist" saanud "Alek
sander Kolmpere", "Viktor 
Kingissepast" "Gustav Sule", 
"Komsomolets Petrozavoda" 
maskeerinud end "Leigeri" 
nime taha, "Tšernomo-
rets-33" on muutunud "Vii
kingiks", "Fr. R. Kreutzwal
dist" on saanud Tartu "Pega
sus". Ka "Karl Ristikivi" on 
osutunud sobivamaks kui 
"Johannes Semper" "Ookea
ni" kultuurilembeste laevani-
mede seas. (Praegu on laevad 
enamasti kurvaltkriimud 
nagu meie kultuuripalegi.) 
J a kustutatudki on laevare
gistrist hulk kultuuritegela
si: "Jaan Koort", "Johann Kö
ler", " Juhan Liiv", " Juhan 
Smuul", "Marie Under", 
"Mart Saar". Seda, et "Vana 
Tallinn" tuleb, selles raama
tus veel pole. 

Leiame, et 1994. a. 1. jaa
nuari seisuga oli meil 103 
laevaomanikku, kõrvuti nii 
need, kel üks väike, kui ka 
need, kel palju j a^uur i . Suu
rim arv laevu on RAS-il Eesti 
Merelaevandus (78), RAS-il 

• Ookean (46) ja kalandusfir-
mal "Pärnu Kalur" (33). Eda-

.si^ tulevad RE Tallinna Sa
dam (28), Eesti Veeteede 
Amet j a OÜ Viru Rand (mõle
mal 26 laeva.) Ühelaevaoma-

\ Meremehed, hoiduge 
C| difteeriast! 

} ^ Möödunud aastal haigestus Eesti Vabariigis difteeriasse 11 
CT inimest. Kaks neist, üks täiskasvanu ja üks laps, surid. Kum-

I malegi polnud kaitsepookimist tehtud. 
Koik haigusjuhud olid seotud nakatumisega Venemaal, kus 

1993. aastal järsult kasvas haigestumine difteeriasse. Täna
vu jaanuaris—veebruaris on seal difteeriasse jäänud 4124 ini
mest ehk 4 ,5 korda rohkem kui möödunud aastal samal aja
vahemikul. Ka difteeria pisikukandlus on tõusnud ligi 5 kor
da . Selle haiguse levik ohus tab ka meie elanikke, sest inimes
tevahelised sidemed on tihedad. 

Difteeriat kirjeldati j u b a IV sajandil e.m.a. Enne antibiooti
kumide ja antitoksiinide kasutuselevõttu suri umbes 60% 
haigestunutest. Nüüd on seda haigust palju vähem, ent sme-
mus on umbes 10%, ning enamasti on need immuniseerima-
ta isikud. 

1964.—1990. aastal ei registreeritud Eestis difteeriasse hai
gestumist. 1991 . aastal algas see jälle. 

Difteeria on piisknakkushaigus, mis levib inimeselt teisele 
kõhimisel, aevastamisel ia kõnelemisel. Nakkusallikas on kas 
haige või pisikukandja, kellel haigusnähud puuduvad. Naka
tuvad difteeria vastu vaktsineerimata või mingil põhjusel 
vaktsineerimisiärgselt vajaliku immuunsustaseme kaotanud 
inimesed (korduva immuniseerimistähtaja möödumine, hai
gus, alatoitumus jm.). Difteeria peiteaeg — ajavahemik naka
tumisest haiguse sümpomite ilmumiseni — on 1—7 päeva. 
Tavaliselt a lgab haigus angiini ja intoksikatsiooni nähtudega, 
temperatuur tõuseb, kurk valutab, enesetunne on halb jne . 

Difteeriasse haigestumist ja selle raskeid tagajärgi saab väl
tida. Selle haiguse ärahoidmise vahend on kaitsepookimine 
ehk immuniseerimine. Alates eelmisest aas tas t on meil tänu 
Soome abile kasutusel Euroopa standardile vastavad kvali
teetsed t a s u t a vaktsiinid. 1993. aastal immuniseeriti Eesti 
Meremeeste Haiglas difteeria vastu 4613 inimest. Neil oli eel
misest kaitsepookimisest möödas viis või enam aastat ja puu
dusid vastunäidustused immuniseerimiseks. 

Kogu riigis immuniseeriti difteeria vastu Venemaaga suht
levaid inimesi: kaugrongide töötajaid, stjuardesse, lendureid, 
meremehi, kaubaviijaid j a -hankijaid, Eestis sissesõitnuid 
teenindavaid isikuid, meditsiinitöötajaid ning koolide ja las
teasutuste personali. 

Mida suurem on difteeria vastu kaitset omavate, s.o. immu-
niseeritud inimeste protsent elanike koguarvust, seda vähem 
peame kar tma selle eluohtliku haiguse epideemilist levikut. 
See viimane on praegu vähetõenäoline, kuid haigestumise 
üksikjuhud on võimalikud. Kui ollakse immuniseerimata, 
võib nakatuda nii Venemaal viibides kui sealt saabunud ini
mestega suhtlemisel. 

Kaitsesüstimised vähendavad oluliselt haigestumist, haigu
se rasket kulgu, tüsistusi j a suremust . Difteeriavastaseid 
kaitsepookeid tehakse kõigis elukohajärgsetes raviasutustes. 
Jälgige, et ka teie lapsed j a lapselapsed oleksid immuniseeri-
tudT Ärge riskige enda j a oma lähedaste elu ning tervisega! 

Eesti Sanitaarkarantiinitalituse arst-epidcmioloog 
Lembi Tamm 

Eesti laevaregistrisse kantud laevade vanuseline koosseis 
Seisuga 7. veebruar 1994 

Raamat 

1. Registriraamatusse kantud klassi
fitseeritud laevad (v.a. kalalaevad) 

2. Registriraamatusse kantud klassi
fitseeritud kalalaevad 

3. Tähtajaliselt registriraamatusse 
kantud laevad 

4. Teisaldatavad laevad 

5. Laevaraamatusse kantud laevad 
(v.a. kalalaevad) 

6. Laevaraamatusse kantud 
kalalaevad 

7. Riigilaevad 

. 

kuni 
5a. 
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1 
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10 
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Laevade vanus 
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2 8 
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3 7 
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1 
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30a. 

2 0 
10 
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2 

2 

1 
4 

6 
1 

üle 
30a. 

18 
8 

6 
3 
2 

9 

7 
5 

2 

2 

Märkus: 1) Joone peal on laevad kogumahutavusega 100 ia üle selle. 
2) Joone all on laevad kogumahutavusega alla 100. 

Allikas: Eesti Laevaregister (EVA) 

Soome laevade vanus 
0—4 5—9 10—14 19 20—24 25—29 üle 30 

Veeremilaevad 
Tankerid 
Reisi-ja 
parvlaevad 
Muud 
Kõik kokku 
br t 
% 

11 
3 

4 
9 

2 7 
484695 

36,2 

5 
3 

7 
15 
3 0 

436207 
32,7 

5 
8 

1 
8 

22 
187028 

14,0 

4 
5 

2 
7 
18 

161207 
12,1 

5 
3 

1 
9 
18 

47143 
3,5 

— 
— 
• 
1 
2 
3 

11632 
0,9 

— 
— 

5 
1 
6 

7579 
0,6 

Allikas: Soome Meresõiduamet 

nikke on 50, nende hulgas 
nii E-Liini AS, Hansapank, 
N-Terminaal kui Orissaare 
Keskkool, Pärnu Maavalit
sus, Torgu valla aktsiaseltsid 
T r a a r , "Vint", "Taurus" ia 
paljud teised. (Torgu valla 
laevaomanike leidmine re
gistrist andiski julgust käes
olevat väga asjalikku ja info-
rikast raamatut lugedes 
lasta mõtted järgima Torgu 
kuninga Kirüli soovitust: 
asju tuleb võtta naljaga poo

leks, muidu muutub elu liiga 
kurvaks.) 

Eesti Laevaregister moo
dustati 29. novembril 1991 
j a seda peab Eesti Veeteede 
Ameti Laevaregistri büroo. 
Nemad ka selle raamatu kok
ku seadsid. 

Kes soovib, võib "Eesti Lae
varegistrit" saada Veeteede 
Ametist (Tartu mnt. 13, tel. 
42 38 43). 

Esialgu telliti 250 raama
tut, müügiks läheb 100 rin

gis. Hind on 75 krooni, see 
tuleb üle kanda Eesti Veetee
de Ameti arvele Põhja-Eesti 
pangas a / a 0122030064, 
kood 420101784. 

Veel on trükist tulnud 
"Eesti Veeteede Ameti 
Klassifitseerimata laevade 
tehnilise järelevaatuse 
kord", mis on kinnitatud 19. 
jaanuaril 1994. 

Ka see on laevaomanikele 
kasulik trükis. 

Reet Naber 

Eestis on oma arveldusarve 
Seoses sellega, et endise NSV Liidu Sidemi

nisteeriumi arvelduskeskus rahvusvahelise 
arvelduskoodiga SU01, mida N. Liidus kasu
tasid kõik laevandusettevõtted, lõpetas 1993. 
aasta novembris oma tegevuse pankrotiga, 
on paljud Eesti laevaomanikud hakanud 
omavoliliselt kasutama Venemaa arveldus-
koodi SU04, mis kuulub RE Morsvjazsputnik 
arvelduskeskusele, ilma nendega lepingut 
sõlmimata. Aga et laevaomanikud ei tasu ar
veid SU04-le, siis ei tasu too kaldaraadiojaa
madele. Nõupidamisel Moskvas pööras RE 
Morsvjazsputnik sellele tõsist tähelepanu ja 
näitas mitmeid kaldaraadiojaamade pöördu
misi selles küsimuses paljude riikide ja arvel-
dusorganisatsioonide osas. Sedalaadi "pi
raatlus" viib selleni, et raadiojaamad ei hak
ka vastavalt "mustale nimekirjale" teeninda
ma alguses teatud laevakompaniide laevu j a 
hiljem, halvemal juhul, kõiki Eesti raadiokut
sungiga laevu. 

Eesti Veeteede Amet tegi ettepaneku teha 
selles küsimuses koostööd Riigi Elekterside 

Inspektsiooniga j a Mereregistri Inspektsioo
niga Eestis (endine NSVL Register). See tä
hendab seda, et laevale ei anta välja raadio-
luba j a mereregistri dokumente või ei piken
data neid enne, kui laevaomanik ei esita le
pingut mingi arvelduskeskusega. Omalt poolt 
teeb seda ka Veeteede Amet oma iga-aastasel 
Eesti laevaregistris olevate laevade ülevaatu
se j a uute laevade registreerimise ajal. Lae
vaomanikel on aeg aru saada, et iga sidetee-
nuse eest tuleb maksta. Teatame Eesti arvel-
duskeskuse andmed: 

ASRSTA 
Narva mnt 38, p / k 512. 
EE0010 Tallinn 
tel. 31 20 82 
faks 43 12 22 
teleks (64)613918 SFSIN (valida nagu välis

maale) 
Veeteede Ameti mereside ja 

navigatsiooni osakonna juhataja 
Kaarel Aare 

Eesti Kaardikoda 
6. aprillil loodi Tartus Eesti 

Kaardikoda. Võeti vastu põ
hikiri, valiti 8-liikmeline ju
hatus eesotsas AS Regio te
gevdirektori Teet Jagomägi-

Miks on vaja järjekordset 
ühendust , seekord Kaardi
koda? Üksi tegutsedes on 
tekkinud mitmeid problee
me: Eestis on üldsusele, va
litsusele j a seadusandjale 
teadvustamata geodeesia, 
kartograafia ning ka neid 
ühendava geoinformaatika 
tähtsus riiklikul tasandil, ti
henevad kaartide väljaandja
te hõõrdumised autoriõiguse 
küsimustes, välisabi kasuta
mise viis tekitab küsitavusi 
ja selle efektiivsus jätab soo
vida, pole kokku lepitud digi

taalandmete vahetuse stan
dardeid, lahendamist vajaks 
riiklikult ning omavalitsuste 
poolt finantseeritud karto
graafilise info kasutamise 
kord, korrastamist vajaks 
eestikeelne erialane termino
loogia jne. Loodud Kaardiko
jas t loodetakse abi nende ia 
muude esilekerkivate prob
leemide lahendamisel. Kaar
dikoja liikmete tegevusalade
na nähakse geodeesiat, kar
tograafiat, digitaalkartograa-
fiat, geoinformaatikat jm. Te
gevuseks loetakse nii toot
mist, müümist kui ka kasu
tamist. 

Põhikirja järgi on Kaardi
koda tulu mittetaotlev üksik
isikute j a juriidiliste isikute 
vabatahtlik ühendus, mis 

aitab kaasa oma liikmete 
ühishuvil põhinevale geodee
sia, kartograafia- ning geoin-
formaatikäalasele tegevusele 
Eesti Vabariigis. 

Kaardikoja põhieesmärk 
on eelnimetatud tegevusala
de j a neil aladel tegutsevate 
isikute ühendamine ning 
nende tegevusele kaasaaita
mine, liikmete huvide esin
damine ning kaitse riigi- ja 
omavalitsusorganites, ette
võtetes ja organisatsiooni
des. 

Tuletame meelde, et esime
sed Eesti merekaardid on 
valminud Eesti Veeteede 
Ameti ja AS Regio koostöös. 

Täname EVA kartograa-
fiaosakonna juhatajat Too
mas Kivimägi toimetusele 
kasutada antud materjalide 
eest. 
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Mis uudist? 
Estlineis 

Esimene Eesti meremees 
andis ära Stockholmi loot-
sieksami. 

"Estonia" kapten Arvo 
Andresson: 

Ma olevat olnud koguni 
esimene välismaalane väl
jastpoolt Põhjamaid. See oli 
pretsedenditu soov, seetõttu 
taheti esialgu, et oskaksin 
rootsi keelt E-kategooria ula
tuses ning annaksin eksami 
Stockholmi ülikoolis. Kuid 
seadus nõuab raadio-ja tele
fonijutust arusaamist ning 
vastamist, seetõttu loeti hil
jem piisavaks keeleoskuse 
C-kategooria. Sealsed riigi
keele oskuse kategoorianõu-
ded on umbes samasugused 
kui meil. 

Rootsi keelt õppisin alates 
1. novembrist iga päev 12 
tundi, poolteise kuu järel 
käisin Stockholmis eksamil 
ia sain erinevate ülesannete 
Keskmisena C-kategooria. 
Tööpäeviti kella 9—15 õpetas 
mind Jorma Viren, ülejää
nud aja õppisin ise, kõrva
klapid peas. Ega see keel mul 
väga selge ole, kuigi... Kui 
kõik venelased oskaksid nii
palju eesti keelt, siis saaks 

Eestis eesti keeles asju aja
da. 

Lootsieksamiks tuleb teha 
oma lootsiraamat, kus on 
märgitud kõik kursid, pöör
ded, kaugused. Eksamil tu
leb 3 tunniga 3 suur t mere
kaart! täita — kontuurkaar-
tidele tuleb märkida tuled, 
nimetused, sügavused, kur
sid jms. 

See nõue on väga hea, sest 
sellel liinil sõites peab kapten 
olukorda valdama. Kuigi 
loots on roolikambris, t a j u ei 
vastuta. Lootsidelt on palju 
õppida. 

Co-piZot-süsteem nõuab, et 
kogu aeg oleks radari ees 
kaks inimest. Näiteks "Amo-
rellal" on kaks korda, tõsi 
küll, lO-aastase vahega, õn
netus juh tunud jus t selle 
nõude eiramise tõttu — 
Stockholmi saarest ikus on 
nii kitsaid kohti, et tähele-
pandamatuse tõttu j uh tu 
nud viga ei jõua enam paran
dada. Omal ajal arvati, et 
"Baltic Star" on suurim reisi
laev, mis sealt läbi võib sõita. 
Aga nüüd sõidab ka näiteks 
"Silja Europa". 

Sellise suurusega laeval 
peab olema tingimata kaks 

inimest, kel on nii kapteni-
küi ka lootsipaberid. Üks on 
kapten ise, ja peab olema tei
negi lootsitunnistusega ini
mene, kel on ühtlasi ka kap-
tenidiplom. Juhuks , kui on 
vaja laeva juhtimine üle võt
ta. Meie laeval sõidavad kaa
sa rootsieestlased Jür i Aavik 
ja Karl Karell. 

Lootsieksam on tehtud 
Sandhamni tee kohta, aga 
õppimata on veel teekond 
Söderarmi kaudu. Seda põh
japoolset teed on meil tulnud 
naiva ilmaga kasutada, oleks 
vaja ka see eksam ära teha. 
Aasta peale on meil lootsiku-
lusid 2,5 miljonit Rootsi 
krooni — võib ette kujutada, 
kui suur on kokkuhoid, kui 
lootsi ei vajata. Kuid ka siis, 
kui poleks saanud eksamit 
ära anda, oleksin pidanud 
asja selgeks õppima, sest 
vastutus on ju minu peal. 

Nüüd, pärast Rein Erlachi 
lahkumist "Georg Otsale" on 
meil uus kolmas kapten — 
Alar Kask. 

* » * 
Rootsi abina Eestile korral

dati kursus Arlandas SAS-i 
lennuakadeemias. Selles 
Eesti kaptenite ja tüürimees
te rühmas õppis juhtimis
meetodeid roolikambris "Es
tonia" vanemtüürimees Ju
han Liiv. 

Küsis Madli Vitismann 

Tallinkis' 

7. aprilli koosolekul arutati 
Saaremaa, Hiiumaa ja Vorm
si parvlaevaliiklust. Seda 
teemat on kaua arutatud, 
põhjuski teada — veod saar
tele on majanduslikult kah
julikud. On proovitud saarte 
liiklust mitmel eri viisil do
teerida. Nüüd kavatsetakse 
luua teede- ja sideministee
riumi haldusalas uus riiklik 
aktsiaselts «Saarte Liinid», 
mille bilanssi antaks niihästi 
parvlaevad kui ka saarte lii
nide sadamad. Nii RAS Eesti 
Merelaevandus kui ka RE 
Tallinna Sadam vabaneksid 
niiviisi kahjumit tootvast 
osast, esinedes seesuguse 
ühistaotlusega, mida toeta
vad ka kõigi kolme maakon
na maavanemad. Kuid edu
katelt riigiettevõtetelt ooda1 

takse ka stardiabi: sadama
ehitiste lõpetamist ning 
parvlaevade remondi korral
damist ja algul ka laevade 
mehitamist. 

Arutati RAS-i Eesti Mere
laevandus kontorihoone j a 
rendipindade edasist kasu-

RAS-i Eesti Merelaevandus juhatuses 
tärnist. Kavas olnud peakon
tori kolimist mereharidus
keskuse Luise tänava hoo
nesse ei peetud otstarbe
kaks, sest remont oleks läi
nud väga kulukaks. Seetõttu 
leiti lahendus sel teel, et 
asenduspinda pakutakse 
teistele Estonia puiestee ma
jas paiknevatele asutustele, 
misjärel asutakse maja Esto
nia pst. 3 /5 ümber ehitama. 

Kõneks olid RAS-i Eesti 
Merelaevandus osalemine et
tevõtluses, ka RTV-s, kus 
merelaevandusel pn nüüd 45 
aktsiat; lisalepingu alusel 
garantii andmine Euroopa 
Rekonstruktsiooni- j a Aren-
gupangale, kust saadi laenu 
«Estonia» ostmiseks; laevan-
dushaigla j a meremeeste 
haigekassa. 

Hoonetele j a maadele, kus 
paiknevad RAS-i Eesti Mere
laevandus raadiokeškuse 
saatjad j a vastuvõtjad, pre
tendeerivad endised omani
kud. See sunnib lahendust 
otsima ammusele riiklikule 
probleemile. Peeti vajalikuks 

pöörduda teede- ja sidemi
nisteeriumi poole taotlusega 
luua Eesti mereside keskus, 
sest raadiosidet ei vaja mere
laevandus üksi. 

Eestis väljaantud meresõi-
dutunnis tust mõnel pool ei 
aktsepteerita. Seetõttu leiti, 
et veeteede ameti asemel 
peaks sellega tegelema koda
kondsus- ja migratsiooni
amet, kellega peetakse sel 
teemal läbirääkimisi. Et see 
dokument mõnes riigis kül
lalt usaldusväärne ei näi, on 
tingitud arvatavasti foto 
puudumisest. 

Keerulistel aegadel on jää
nud lõpuni ehitamata elu
maja Maardus. Osa sealseid 
kortereid oli eelnevate juha 
tuste otsustega määratud 
Eesti Merelaevanduse pen
sionäridele, osa jäetakse nn. 
ametikortereiks. Nüüd ot
sustati moodustada maja 
haldamiseks elamuühistu. 

Selle hulga eripalgeliste 
probleemide läbiarutamiseks 
kulutati neli tundi. 

Madli Vitismann 

Merehariduskeskuses 
1. aprillist kinnitati Eesü 

Merehariduskeskuse rekto
riks tehnikadoktor professor 
Valdur Aret. 

Prof. Aret on sündinud 20. 
novembril 1940 Tallinnas. Ta 
on lõpetanud keskkooli Tal
linnas, Tallinna Polütehnili-
se Instituudi mehaanikatea-
duskonna täppismehaanika 
erialalt suunat i ta 1961. a. 
Moskva Toiduainetetööstuse 
Tehnoloogia Instituudi me-
haanikateaduskonda, mille 
lõpetas 1964. a. toiduainete
tööstuse masinate ja aparaa
tide mehaanikainseneri dip
lomiga. 1967. a. lõpetas ta 
ennetähtaegselt aspirantuuri 
Moskvas Toiduainetetööstu
se Tehnoloogia Instituudi tu
gevusõpetuse kateedri juu
res. Ta on töötanud Tallinna 
Polütehnilises Instituudis 
õppejõu j a prodekaanina 
1968-1972. 

1973. a. suundus Lääne-
Siberisse, et ühte liita rep
ressioonide läbi lõhestatud 
perekonda. 1973-1990 on ta 
töötanud Kemerovo Toiduai
netetööstuse Tehnoloogia 
Instituudis, algul tugevus
õpetuse kateedri juhatajana, 

hiljem teadusprorektorina 
ning üheksa aastat rektori
na. 1990-1991 töötas V. Aret 
Kaliningradi Kalatööstuse ja 
Kalamajanduse Tehnika Ins
tituudi Kertši filiaalis tea
dusprorektorina. 1991. a. 
tuli ta tagasi Eestisse ning 
asus tööle Tallinna Pedagoo
gikaülikoolis professori ja 
Eesti Merehariduskeskuse 
õppeprorektori ametikohale. 

Tema eriala on mehaanika, 
kitsamalt reoloogia j a reo-
meetria. 

Teadustöö tähtsaim teo
reetiline tulemus on reo-
meetrias üldise teooria alus
te väljatöötamine pidevkesk-
konna mehaanika j a kujun
dite identifitseerimisteooria 
baasil. 

1967. a. kaitses Valdur 
Aret tehnikakandidaadi, 
1984. a. tehnikadoktori väi
tekirja. Ta on 1974. aastast 
tugevusõpetuse dotsent ja 
1985. aas tas t teoreetilise 
mehaanika professor. 

Valdur Areti teadustööde 
hulgas on üle saja publikat
siooni, sh . kolm monograa
fiat, ning tal on 17 leiutist. 

Rektor Valdur Aret — 
käed tööd täis. 

Osalenud aktiivselt Eesti 
merehariduse reformimises. 

Valdur Aret oli pärast eel
mise rektori lahkumist Mere
hariduskeskuse rektori ko
husetäitja. 

Lisaks sellele on ta meis
tersportlane vabamaadluses 
ning kolmanda võõrkeelena 
oskab ungari keelt. 

Peadirektor Ülo Kõllo: 
"CorbiereT* rendileping 

on pikendatud, laev jääb lii
nile aasta lõpuni. 

"St. Patrick II" rendiaeg 
lõpeb mai keskel. 15. mail 
asub Tallinn—Helsinki liinile 
"Vana Tallinn", eestlastele 
tuntud endine "Nord Esto
nia". Vahepeal ära oldud pea 
poolteist aastat on see laev 
kandnud nime "Thor Heyer-
dahl". 

Miks "Vana Tallinn"? 
Need, kes näevad selle 

nime taga tuntud liköörimar-
ki, on ise rikutud. See nimi 
meeldis eriti soomlastele, 
ning "Tallinki" Soome konto
ris j a sealsetes turismifirma
des tehtud küsitlus näitas 
suur t poolehoidu. Seda seos
tati meie kauni vanalinnaga. 

See on nii suur väärtus, et 
müüb ka kaugemal Euroo
pas. Sellega loodame ligi 
meelitada mitte vcxikaturiste, 
vaid tõelisi kultuurihuvilisi. 

Tiiburlaevad ootavad ilma, 
täpsemini jää kadumist. Sõi
davad tänavu ikka Linnahalli 
juurest , loodetavasti saame 
alustada pärast 20. aprilli. 

"Eestinlinjat OY*^ — ei 
usu , et see firma peatselt siia 
jõuaks. Sõiduhinna allalöö-
mine praeguste sadamamak
sude ja muude hindade juu 
res pole tõenäoline, see tä
hendaks kahjumiga tööta
mist. 

Plaanitud Saksa liini ava
mine lükkub praegu sobiva 
laeva puudumise tõttu sügi
sesse. 

Küsis Madli Vitismann 
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Piirivalves 
Piirivalveametis on moo

dustatud s t ruktuuriüksus 
valvelaevade divisjon, mille 
ülem on kaptenleitnant Ants 
Toomepuu. Piirivalve staabi 
koosseisus on merejaos-
kond, mille ülem on vanem
leitnant Jüri Kreek. 

* * * 
"Ameerika Ühendriikide 

Sõjalaevastiku Euroopa pea
korteri esindajad käisid meie 
oludega tutvumas 17.—18. 
märtsil. Tutvuti Piirivalve
ameti, Päästeameti ja Vee
teede Ameti sadamate ning 
laevastikega. Põhjuseks: me 
oleme maailmastandardeist 
maas, meil olemasolev ei 
vasta rahvusvaheliste lepin
gutega ettenähtule. Põhiliselt 
huvituti pääste- j a tuukrias-
janduse seisust. 

Meie oludes oleks kõige 
olulisem uue tehnika j a teh
noloogiaga tutvumine ning 
väljaõpe, mida sealtpoolt or
ganiseerida saaks. Praegu 

peaks tehtama nähtus t kok
kuvõtteid j a mõeldama tule
vasele koostööle. 

Arvame, et Eestis peaksid 
tuukrilaevad olema, võib
olla sõjalaevastiku alluvuses. 
Piirivalvel võiks j a peaks igas 
laevas olema paar-kolm 
meest, kes oleksid võimeli
sed kergetuukrivarustusega 
töötama. 

* * * 
Samuti olid Tallinnas 

Rootsi Rannakaitse tehnilise 
teenistuse ning Leedu j a Läti 
kolleegid. Käisime Merehari
duskeskuses, et tutvuda väl-
jaõppevõimalustega. Meil 
kolmel on kõigil Rootsist saa
dud laevad j a saame koos 
töötada. Rootsi insenerid jäid 
Eesti meremeeste poolse lae
vade ekspluateerimise j a 
korrashoiuga rahule. Kohtu
mise lõpuks pandi kiria 
konkreetne nelja riigi vaheli
ne koostööplaan," informee
ris Jüri Kreek. 

"Justkui lapsepõlves 
nähtud pilt 

"Titanicu" hukkumisest," 
ütles "Sally Albatrossi" väljanägemise kohta üks tuttav 
nais inimene, kes sõitis Helsinkist koju "Saint Pat
rick II" selle reisiga, mis õnnetusse sattunud laeval ol
nud inimesed peäle võttis. -

"Oli ü sna vapustav taibata, et nii suur laev meil siinsa
mas ukse all niisugusesse olukorda võib sattuda. Helikop
terid sebisid ringi, prožektorid heitsid valgust... "Sally" rei
sijad toimetati kõigepealt jäälõhkujale, sealt tulid siis meie 
aparelli mööda "Patrickule". "Sallyl" käis j u pidu — mida 
ühel lõbureisil siis veel peaks tehtama! —ja rahval olid as
jad muidugi kajutites, kuhu enam eriti ei pääsenud. "Sally" 
reisijail ei lubatud pakke kaasa võtta, kui nad need ka 
oleksid kätte saanud. Kuigi — ühel oli küll kõik seitse 
kompsu näha. Pidukleitides naised värisesid, tekid ümber. 
Ei dokumente, ei rahakotte. Ega nemad siis kõike seda igal 
pool laevas kaasas kanna, nagu meie harjunud oleme. 
Nagu ikka alati juh tub , oli mõnel ka kolm tekki... 

Meie laeva reisijail paluti minna oma kajutitesse, kel see 
oli, et natukegi ruumi teha. Aga osa meie soomlasi, kes 
ootas oma mereröövli-shou)'d, ei tahtnud söögikohtadest 
sugugi ära minna, oldi pahased: nemad on maksnud j a ta
havad oma raha eest kõik kätte saada. 

Õnnetuse ohvritel lubati meie laeva poest kilekotiga võt
ta, mida tahtsid: küpsiseid, jooke, konjakit, kes mida arvas 
vajavat. Hirmsad järjekorrad olid. J a kes neid kahe laeva 
reisijaid nii väga üksteisest eraldas — eks oli seal saamas 
ka meie omi. 

Pärastpoole käis muidugi üks suur enese ülesturgutami-
ne, j a selge see, et õnnetuse läbiteinud seda ka vajasid. 
"Saint Patrick" sõitis ju tagasi Helsinkisse, et merel korja
tud lisakoorem maha panna, aga vähemalt üks uutes t rei
sijatest oli küll Tallinnas veel ilusti alles." 

Üles kirjutas 
Mari Vamba 
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Eelinfo 
"Pange tähele, märtsi lõ

puks peaks kapten Leidile 
Taanist laev tulema," teatas 
"Meremehe" "uudisteagen
tuur". 

Tähelepanemiseks soovita
tud päeva eelõhtuks oli põh
jatuul importjää Eesti vetes
se toonud. Tallinna lahes 
võis n ä h a jääpankadel uker
davat hüljest j a sadamas 
soojemat kohta otsivaid lui
ki. Seetõttu polnud imeks 
panna, et Taanist toodav laev 
seati jäämurdja ootamise 
järjekorda ja arvati sadamas
se jõudvat alles vas tu hom
mikut. Leiti aga siiski vara
sem võimalus ja oodatu jõu
dis veel enne keskööd Tallin
na. "See peaks ü s n a väike ja 
aeglane laev olema, kapten 
Leit paistis ise kaasa s ole
vat." tea tas "agentuur". Nimi 
kostis huvitava kõlaga, aga 
polnud päris selge, kuimitu 
tähte selles peaks olema. 

"Üleandmistseremoonia on 
homme kell 11.25. See algab 
täpselt, katsuge varem kohal 
olla," vastati pärijale kaitse
ministeeriumist. 

Samal õhtul t ea tas BNS-i 
eelinfo Taani kaitseministri 
Eestisse saabumisest. 

Paraad 
29. märtsil kell 11.25 oli* 

Sadama tänaval päras t lam-
mutusi tekkinud platsile ri
vistatud kaitsejõudude vahi
pataljon, kõrval lipp j a orkes
ter. Eesti sõjaväel on rivi 
juba sirge, püssid kolksusid 
ja täägid" kõusesid ü s n a ühes 
taktis. Ajakirjanikud uudis
tasid platsi kõrval seisvat 
halli "Mallemükkenit". Plat
sile vurasid autod, kõrged 
ametiisikud astusid laeva, 
trepi ette seisis ihukaitse. 
Kõlasid Taani pootsmani me
loodilised, kindla viisiga vile-
signaalid ning käsklused. 
Hümni saatel langetati Taani 
lipp. Heisati Eesti lipp, ja 
keegi ei pannud õieti tähele
gi, ku idas võeti ä r a "Malle-
mukkeni" nimetahvel. Selle 
asemele pandi u u s — "Kau
po". Eest i laeva ku tsu t i juba 
ka ajakirjanikud. Salongis 
kirjutasid Taani kaitseminis
ter Hans Haekkerup la Eesti 
kaitseminister Indrek Kan
nik a l la üleandmislepingule, 
ajakirianikud uudistasid sel 
ajal üniskajutis sõduriolmet. 
Kitsas oli seal küll j a 14 
meeskonnaliiget pidid olema 
üsna luhikasvulised, et kois
se magama mahtuda ning 
suuremate muhkudeta lae
vas liikuda. Ent kuigi laev on 
ehitatud 1960. aastal , on ta 
nii sees t kui väljast piisavalt 
hästi säilinud. 

Vahepeal võis kaitseminis
teeriumi ametnikelt kuulda, 
et Taani ei keela laevale relvi 
peale panna . Eesti oma püs-
sivabrikust esialgu ju t tu ei 
ole, kül l aga moonavabri-
kust, sest laskemoon on 
maailmaturul väga kallis. 
Oma tuleks odavam ja an
naks töödki oma inimestele. 
Seda o n vaja teha nii kiiresti 
kui võimalik — kes Balti rii
kidest esimesena jõuab . 

Pärast lühikest vestlust 
ruttas Hans Haekkerup pin
gelist programmi täitma. 
Kahe päeva jooksul oli vala 
kohtuda Eesti presidendi, 
Riigikogu esimehe, pea-, va
lis- j a Kaitseministriga, käia 
Kalevi pataljonis j a esineda 
ajakirjanikele. 

Paraadi järel 
Pärast ametiisikute lahku

mist paistsid lõpuks muu 
rahva hulgast välja need 6 
meest, kes Eesti merejõu
dude esimese laeva esimese 
meeskonna rivis seisid. Rivi 
vasakpoolseim, ohvitser 
Arvo Seeberg üt les , et on 
seni Kaitsejõudude Peastaa
bi mereosakonnas palgal oi-

Pärast 
paraadi 

nud, aga merestaaži kogu
nud kalurikolhooside laeva
del. Kaitsejõududesse tõi 
teda muidugi mitte palk, vaid 
miski muu. Nimetatagu seda 
siis eneseteostuseks, kohu
setundeks või kutsumuseks . 

Taani meeskond pakkis 
asju kokku, et hotelli ümber 
kolida, Eesti meeskond asus 
end sisse seadma. Äsja tek
kinud laevastiku ülemjuha
taja. Kaitsejõudude Peastaa
bi mereosakonna juhataja 
kapten Roland Leit soostus 
"Kaupost" ja Eesti Vabariigi 
merejõududest üksikasjali
kumalt rääkima. 

Eesti merejõudude juha
taja kapten Roland Leit, 
missugune laev on "Kau
po"? 

Pikkus on 27 m, laius 6,4 
m, süvis 2,9 m, parda kõrgus 
3,6 m. Peamasina võimsus 
on 378 hj, kiirus 10 sõlme. 
Jääklass on tal 1A. 

Käisite ise laeval järel. 
Kui kaua tulite? 

24. märtsil tulime Frede-
rikshavnist välja, 27. ööseks 
olime kohal. J ä ä d oli vähe. 
Aga sisemaal on neil veel 
lumi, lumetormgi oli. 

Laev oli neil kolm j a pool 
aas ta t konserveeritud, nad 
hakkasid seda alles siis ette 
valmistama, kui me 16. 
märtsil sinna jõudsime. 
Meeskondki võeti siis peale, 
lahti konserveerima. 23. 
märtsil tegime käiguproovi ja 
see näitas, et vaatamata va
hepealsele konservatsioonile 
töötab hästi. Ning üleminek 
tormi ja jää tingimustes näi
tas sama, ühtki rivist välja
minekut ei olnud. 

Laev on tore, ehkki väike. 
Temaga võib tööd teha. 

Kus ta teil seisma hakkab 
ja missugune on laeva tule
vane rakendusala? 

Seisma hakkab Bekkeris, 
piirivalveameti peadirektor 
oli lahkelt nõus a n d m a osa 
kaist kasutada, kuni me ei 
saa Miinisadamat kätte. Seal 
on ka hea võimalus toitlusta
da poisse, kes laevas teeni
vad. Aga üldiselt tahaksin nii 
teha, et nad harjuksid laevas 
sööma, seal on hea kam
büüs . 

Rakendusalaga on raskusi. 
Meil ei ole relvi — Taani neid 
meile ei müü —ja sõjalaeva
na on teda raske kasutada. 
Arvan, et algul kasutan mii-
nigrupi töös. Me ei traali mii
ne välja, vaid tegeleme nen
dega, mis tulevadjuhuslikult 
kaldale või kalavõrkudesse 
jne. Niisugusel laeval peaks 
olema tuukrigrupp — ette 
näh tud on 3 inimest —'- j a 
kerge mootorpaat. Selle me 
saime. 

J a teine ülesanne on laeval 
mehi kasvatada. Need poisid, 

kes tulevad ajateenistusse ja 
enne midagi merelist on õp
pinud või mere ääres kasva
nud — need saadetakse mul
le mereväkke. Aga sellega on 
praegu raskusi, korraga tu
leb 3—5 meest, tekib nagu 
individuaalväljaõpe. Praegu 
laevas olevad poisid on sõdu-
riettevalmistuse juba saanud 
— 4 kuud Kalevi pataljoni. 
Relvad j a rivi on enam-vä
hem selged. Aga merel ei ole 
kõige tähtsam mitte see, vaid 
mereettevalmistus, j a rivi 
peaksid nad saama sellega 
koos. 1. aprillist peaksin 
juba natuke rohkem mehi 
saama, j a kuni ei ole oma õp
pekeskust, saab neid kokku
leppel piirivalvega nende 
juures ette valmistada. Seal 
on ettevalmistus kuus kuud, 
meie teeme kolm. Neist saa
vad siis esimesed sõjalaeva-
madrused. 

Suvel saame Saksamaalt 2 
sõjalaeva, neile tuleb järgi 
minna. Loodan, et s inna mul 
on j uba mõned mehed võtta. 

I grupp on patrull-laevad. 
Kui saame relvad, siis "Kau
po" kuulub sinna. Saksa
maalt saadavad alused lähe
vad II gruppi, mis võiksid 
miine traalida. 

Räägi takse teie ülisuu
res t huv i s t Mereharidus
keskuse vabaneva õppe
hoone vastu Vabaduse väl
jakul, mis on endine Tütar
laste Kommertsgümnaa
sium? 

maikuus üle võtta, aga ma 
kardan, et kui korraga kõike 
ei saa, viib see vastupidiste 
tagajärgedeni. Keegi peab j u 
valvama, aga kui venelased 
seal ka sees on, siis kuidas 
ma võin valvemeeskonda väl
ja panna? 

Kas peate tõenäoliseks, 
et veel mär ts i lõpus võeti 
seal ajalehefotograafil apa
raadist film välja ja valgus
tati ära — nii ühes lehes 
kirjutati. 

Nojaa, see oleks siis olnud 
nende territooriumil... Mina 
olen ametlik isik, minuga 
pole muidugi konflikti olnud. 

Mis teid Kallutas pensio
nieas sõjaväkke minema? 

Minu jaoks täiesti ootama
tult kutsus kindral m u välja 
— kust j a mis informatsioon 
tal oli, see on mulle siiamaa
ni teadmata. Ta küsis mu 
käest: "Kas te olete a u s mees 
ja kas te olete tõeline eesti 
mees?" Ütlesin: "Ma olen tõe
line eesti mees. Kuivõrd aus 
ma olen, seda ütlevad teised. 
Püüan olla." — "Siis ma pa
kun teile tööd Eesti mereväe 
loomisel." Ma pole mereväes 
kunagi teeninud, mul pole 
isegi mereväeohvitseri auas
tet nagu teistel vene kauba-
laevastikus teeninud mees
tel. Mul oli isa välismaal j a 
minul ohvitseriauastet ei ofe. 
Aga kindral ütles, et sel pole 
tähtsust: admiral Pitka oli ka 
kaubalaevastiku mees j a tal 
polnud sõjaväelist auastet. 

Mitte minu huvi. Mitte 
minu! Minu huvi on Miinisa
dama vastu. Oma ajutise 
staabi teen Erika tänavale. 
Remont on lõpetatud, lähe
mail päevil peaksin ümber 
kolima. Aga kes tunneb huvi 
Merehariduskeskuse hoone 
vastu? Need on juba teised 
ringkonnad, mitte mina. Mit
te merevägi. 

Kas siis Kaitseministee
rium? 

No kas Kaitseministeerium 
või peastaap või kes — ma ei 
ole kursis. Kas nad tunnevad 
huvi või on niisuguseid ette
panekuid tehtud — ma ei ole 
sellest isegi kuulnud. 

Mina ofen huvitatud liht
salt Merehariduskeskuse 
tööst. See on ainus koht, mis 
hakkab ette valmistama 
mehi, kes tulevad mereväk
ke, s.t. ohvitsere. 

Meie keskus tuleb Miinisa
damasse: staap, ettevalmis-
tuskeskus j a võib-olla mõ
ned hooned Miinisadama 
kõrval, Küti tänaval Lennu
sadama poole minna. Seda 
siis, kui õnnestub natuke 
r aha saada. Seal on kõik lõ
hu tud ja väga raskes olukor
ras, ei tea, mis saab. 

Kahjuks seal Miinisada
mas suhtlemine ei edene. 
Olen mõne korra kohal käi
nud, aga pole heade kontak
tideni kahjuks jõudnud. Nad 
on pakkunud mõned hooned 

Ma olen Eesti ohvitseri poeg,, 
ja Eesti sõjaväe ülemjuhata
ja ettepanek on minu jaoks 
seaduseks. 

Ohvitseriauastmeta ei 
olegi teil si is võimalust ad
miraliks saada? 

No muidugi mitte. Mis ad-
piiral mina olen. Minu üle
sanne on niikaua tegutseda, 
kuni mul on veel jõudu ning 
pole noori mehi, kes end sel
leks tööks näiteks välismaa 
meresõjakoolides oleksid ette 
valmistanud. 

Merendusringkondades 
räägitakse, et teie ja hr. 
Einselni isad olid head tut
tavad ning et seepärast tea
dis kindral teid kutsuda. 

Ei midagi niisugust. Minu 
isa, olles Saksa sõjaväes, 
langes inglaste kätte vangi j a 
emigreerus Venetsueelasse. 

See, et olete just mere
sõiduohutusega tegelenud, 
võiks olla eelduseks, et 
usaldada poegi pigem just 
sellesse väemki teenima 
kui mujale. 

Ma arvan küll, et võiks. 
Kõik tehakse mõistlikult ja 
ettevaatlikult. Olin "Kaupo
ga" ülesõidul väga üllatu
nud, kui vaatasin taani me
remehi raskeis tormitingi-
mustes. Laev jää tus kõvasti, 
tuli saata mehi seda välja 
raiuma — libedale tekile, tor
mi ajal, kus laine käis peale. 
Kuivõrd see laevuke niisugu

sel puhul kõigub, on isegi 
raske ette kujutada, sest ta 
on j u lühikene. J a Lääneme
re laine on lühikene, laev 
kõigub nagu see lainegi, nii 
piki kui põiki. Jaa. . . Anti 
käsk, ja mehed läksid ilma 
igasuguse ohutustehnikata 
raiuma. Ei pannud pääste-
veste, ei teinud päästeliine. 
See oleks ju ometi võimalik 
olnud. Küsisin, et miks nii. 
"Nad on sõjaväelased, nad 
peavad." Ma mõtlen, et nii 
ikka ei tohiks. Ma ei tea, kas 
nii on Taani sõjalaevastikus 
üldse või oli vaid sel laeval. 
Mõnisada aastat tagasi oli 
see võib-olla loomulik, kui 
inimese elu ei olnud tahtis. 
Aga ma arvan, et nüüd peak
sime teisiti suhtuma. 

Meil niisugust asja muidu
gi ei ole! 

Sõjaväeteenistus on j u 
vaid üks episood inimese 
elus, mis ei tohi teda, ta e lu 
ega tervist kuidagi kahjus
tada. 

J a a muidugi, see episood 
ei peaks olema rohkem ohtlik 
kui teised ta elu episoodid. 
Aga kui tuleb vajadus sõja
väge tarvitada, siis on olu
kord ohtlik kõigile, ka tsiviil-
elanikele. 

Kuidas te näete merejõu
dude ja merepiirivalve lae
vastiku tööjaotust? 

Kuidas see tulevikus tuleb, 
on raske öelda. Aga praegu 
osutab piirivalve sündivale 
mereväele igakülgset abi. Lä
hemas perspektiivis näen 
väga head koostööd. Äsja üt
lesin Prantsuse mereväe de
legatsioonile, et meie üks esi
mesi ülesandeid on piirival-
veteenistuse toetamine. See 
laev siin on rohkem merekõl-
bulik kui piirivalvekaatrid, 
kuigi need on kiire käiguga. 
Hiljem saame toetada k a 
oma tulejõuga — loodetavas
ti tulevad meie laevadele siis
ki suuremad relvad kui piiri
valvekaatritel. 

Kuigi... Kuigi... Taani sõja
laevastik näiteks teeb omal 
nii meie piirivalve kui Veetee
de Ameti laevade tööd. Seal 
pole ei rannavalvet ega mere
piirivalvet. Taani mereväe-
ülem võttis mind, muide, 
Arhusis oma staabis väga 
hästi vastu j a meie jutuaja
mise tagajärjel kingiti meile 
täna mobiiltelefon — sideva
henditega on meil väga suuri 
raskusi. 

Taani merevägi arvab, et 
peab kogu riigi kaitseküsi
mustega seotud tegevuse 
merel võtma enda õlgadele. 
Alates jäälõhkujatest — seal 
on peäl mereväemeeskonnad 
—ja lõpetades piirivalve, me
rereostuse, päästetööde, 
hüdrograafia, kalakaitse, 
kontrabandi ning narkooti
kumide vastu võitlemisega. 
Nii saab merevägi populaar
seks, sest mõistetakse, miks 
seda vaja on. 

Alguse asi on alguse asi. 
Kunagi tuleme ka meie min-

f lsuguse sellele sarnase lä-
enemisviisi juurde. Hr. 

Kõuts on väga energiline j a 
väga perspektiivikas mees, 
hr. Ojamets on täpselt sama
sugune tubli mees. Nad tee
vad oma tööd hästi, j a kuna
gi võib-olla kõik see ühineb 
ning tuleb normaalne asi. 
Mitte midagi halba meie 
praeguses alguses ei ole. J a 
ega nad ei tarvita praegu pal
j u rahva raha, nad võtavad 
peamiselt seda, mida nii
moodi antakse nagu meilegi 
siin täna. 

Kuidas teil palgad on? 
Nagu sõjaväes ikka. Mitte 

kõrgemad kui teistes väelii-
kides. 30% on merelisa, aga 
praegu keegi veel ei sõida. 
Söögiraha on sama mis sõ
duritel, 20 krooni ringis. 

Saada on kõike muidugi 
väga raske. Staabi jaoks sain 
kolm taburetti, neist üks on 
kolme jalaga... No aga pole 
viga. See on arengu asi, küll 
me saame kõik korda. 

Mari Vamba 
Madli Vitismann 
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Diplomeerimise korrast 
Korduvalt on kõne all ol

nud uued Eesti Vabariigi me
resõidudiplomite väljaand
mise eeskirjad. Arvamusi on 
mitmesuguseid ja mõned as
jad vajavad selgitust. 

Eesti meresõidudiplomite 
j a kutsetunnistuste määrus
tik on välja töötatud IMO 
"Meremeeste väljaõppe, dip
lomeerimise ja vahiteenistuse 
aluste rahvusvahelise kon
ventsiooni'' 1978. a. j a "Mad
ruste kutsetunnistuste väl

jaandmise rahvusvahelise 
konventsiooni" 1946. a. säte
te alusel. 

Määrustikku töötati välja 
poolteist aastat, selles osale
sid peale Eesti Veeteede 
Ameti peaspetsialistide veel 
Eesti Merehariduskeskuse, 
Eesti Merelaevanduse, Eesti 
Kalandusliidu la RAS-i 
Ookean esindajad. 

Kõikide osalejate ettepane
kutega on arvestatud. Kuid 
kahjuks ei ole võimalik koos
tada sellist suuremahulist j a 
erinevaid elukutseid käsitle
vat määrustikku, mis kõiki 
meremehi rahuldaks. 

Peab mainima, et konvent
sioonis esitatud nõuded on 
minimaalsed, iga riik võib 

oma diplomeerimise määrus
tiku väljatöötamisel nõudeid 
suurendada. 

Meie oleme põhiliselt jää
nud miinimumnõuete juur
de, nii et meremeestel ei to
hiks pretensioone olla. 

Ise olen olnud nõuete kar
mistamise poolt. Minu aru
saamade järgi liiga kerge ja 
kiire diplomite saamise kor
ral langeb meie meremeeste 
kvalifikatsioon banaanivaba
riigi spetsialistide tasemele. 
Seoses sellega väheneb tun
duvalt meie meremeeste või
malus leida tööd välisriigi 
lipu all sõitvatel laevadel. 
Aga lähiaegadel suureneb 
tööd otsivate meremeeste arv 
seoses paljude kauba - j a ka
lalaevade mahakandmisega. 

J a mulle tundub ka, et vii
mastel aastatel on langenud 
ka õpetamise tase Eesti Me
rehariduskeskuses, kuigi see 
on muudetud rakendusli
kuks kõrgkooliks. Uue ja en
dise NSVL diplomeerimis-
määrust iku peamine erine
vus on, et laevajuhtide diplo
mite põhimõtteliseks aluseks 
ei ole laeva sõidurajoon, vaid 
laeva kogumahutavus. Igal 
diplomil on konkreetne ame

tinimetus, kellena spetsialist 
võib laeval töötada; ära on 
märgitud ka laeva suurus ja 
peamasinate võimsus. 

NSVL diplomite nimetustes 
oli välismaalasel võimatu 
orienteeruda. Kõige suure
mat probleemi tekitas mere
meestele välismaal see, et 
mingi aiani olid väljaantud 
NSVL diplomid vaia vene
keelsed. 

Tuletan Eesti kodakond
sust omavatele meremeestele 
meelde, et nad on kohusta
tud oma olemasolevad NSVL 
diplomid vahetama Eesti 
diplomite või kutsetunnis
tuste vastu hiljemalt 3 1 . det
sembriks 1998. 

Lohutuseks võin öelda, et 
vana diplomi jä tame neile 
kätte, kui nad esitavad sel
lest notariaalselt kinnitatud 
ärakirja. 

Viimasel ajal on meie bü
roosse pöördunud palju eest
lasi — meremehi, kes peale 
pikki kaldaelu-aastaid soovi
vad jälle laeval tööd leida. Ar
vatakse, et tingimused on 
muutunud inimlikumaks ja 
teenistus on suurem kui kal
dal. Loomulikult soovitakse 
ka vahetada diplomit või 

Kuidas saadakse kapteniks? 
12. oktoobril 1990 esitlesi

me "Eesti Meremehes" viit 
uut kaptenit. Neist üks oli 
eestlane — Kalle Juurik. Too
kord ei olnud teada, et need 
viisjäid viimasteks Moskvas 
kohale määratud Eesti kapte-
neiks. 

Tallinki" kapten Kalle 
Juurik kolm ja pool aastat 
hiljem: 

Uued kaptenid tulevad 
juba Eestist, aga tookordne 
Moskva-sõit oli ka omalaad
ne eksootika. Muidu on prae
gu minust nooremaid kapte
neid küll. Aga ega juurdekas
vu ole tulemas — paljud noo
red on läinud välislaevadesse 
tööle. Kui nad tagasi tulevad 
— aga palk takistab —, siis 
vast... Kahju on meestest, 
kes töötavad hästi, aga on 

kogu elu olnud.näiteks saar
te liinil ja välissõitu saaksid 
alles nüüd, kui nad on juba 
viiekümne ringis. 

Noored peaksid sõitma, 
eriti nooremana, kui pere vä
hem takistab, kõikvõimalike 
laevadega. Peaksid nägema 
teisi maailmajagusid, hanki
ma sõidutsensused ja diplo
mid. 

Väikelaevaomanikke, kel 
pole mehe haigestumisegi 
korral talle asendajat võtta, 
peaks aitama Eesti Merelae
vanduse kaadriosakonnast 
kujunev manning-ürma. See 
võtaks oma hooleks kogu 
kaadritöö, sh. kursused, dip
lomid j a dokumentide vor
mistamise. Ning kui sealt 
saadetud mees ei meeldi, 
saadaks uue asemele. 

Kaldakommentaar 
Eesti Veeteede Ameti merenduspersonali büroo andmeil on 

üks nooremaid kaugsõidukapteneid sündinud 1962. aastal. Lõ
petanud Tallinna Kalatööstusliku Merekooli 1983. aastal, on ta 
septembris 1993 saanud kaugsõidukapteniks ning töötab nüüd 
aktsiaseltsis «DAGOmar». 

75-aastaseks säilitamiseks mõeldud toimikut «1600 ja suure
ma kogumahutavusega merelaeva kaugsõidukapteni diplo
mid» alustavad «Õhtulehe» ja «Meremehe» numbrid, milles kir
jeldatakse Eesti diplomite pidulikku kätteandmist «Estonial» tä
navu 6. jaanuaril. 

Ent ka 1990. ja 1994. aasta vahel on kaptenidiplomeid saa
dud. 

Kopli sadama kapten SERGEI HOROHHONOV: 
Kalalaevastiku kaugsõidukapteni diplomeid ja märke on ala

ti Tallinnas välja antud, seetõttu meil täpsemat iseseisvumispiiri 
justnagu polnudki. Kümme aastat tagasi korraldati kalurite 
päeval diplomite pidulik kätteandmine Raekojas. 

Tuletasite meelde, kuidas kapteneid enne kohale ei määra
tud, kuni nad polnud NLKP-sse astunud. Mina sain 1958. aastal 
26-aastasena kapteniks veel NLKP-sse kuulumata. Samuti 1962. 
aastal «Evald Tammlaane» kaptendirektoriks. Aga siis küsiti küll, 
miks ma pole parteilane. Vastasin, et ei pea end veel väärili
seks parteisse astuma. Teine küsimus, mis mulle esitati, oli kõrg
hariduse puudumine. Vastasin, et küll ma jõuan veel. Ent kui 
olin juba kaptendirektor, tuli laeva esimene abi, kes ütles: «Kui
das siis nii, aeg oleks parteilaseks saada.» Püüdsin küll soovitaja
te puudumise jm. taolise taha pugeda, aga ta ütles, et on kõik 
ette valmistanud. Kolme tunni pärast võisimegi tähistada minu 
saamist NLKP liikmekandidaadiks. Ent olin tahtnud veenduda, 
et suudan karjääri teha ka parteita. 

1965. aastal, kui tähistati esimest korda kalurite päeva, sain 
esimese käskkirjaga «Eesti NSV teenelise kaluri» aunimetuse. 

EVA merenduspersonali büroo andmeil on vahepealseil ise
seisvusaastail kaptenidiplomeid välja antud 1991. aastal 22, 
1992. aastal 64 ja 1993. aastal 37 > Seega on üksnes viimase kol
me aastaga lisandunud 123 uut kaptenit. Kes ütles, et kapte
neid ei jätku? Võib-olla ei jätku Eestis laevu nii paljude kapteni
te Jaoks? 

Madli Vitismann 

Meil peaks hakkama kehti
ma tegelik tööaja arvestus. 
Kui ikka leping on 10,5 töö-
tunni peale päevas, tuleks 
ülejäänut tasustada kui üle
tunde. Oli meil siin see 
jääaeg, üksnes ülesõitu oli 
12 tundi päevas. Kell 2 öösel 
saatsime reisijad maale, kell 
6 hommikul pidime jälle val
mis olema, aga vahepeal oli 
veel j u vaja kajuteid korista
da... 

Kui meil on vanad laevad, 
ei saa me sõita sama väikese 
meeskonnaga kui need fir
mad, kel needsamad laevad 
olid uuena. Vanas laevas 
võib alatasa midagi juhtuda. 
Reisilaevas peetakse küll rei
sijateruumid puhtad ja kor
ras, aga sageli unustatakse 
masinapool. Kuni seal miski 
märku annab, et laevasõi
duks on ka masinat tarvis. 

Remonti osatakse meil 
hästi teha Balti Laevaremon
ditehases. Nad jäävad näi
teks Kotka tehasele alla vaid 
selle poolest, et soomlastel 
on olemas kõikvõimalikud 
riistad ja abivahendid. Ka 
Balti tehase mees teeks, kui 
tal need oleksid: tuleb ja kü
sib, kas teil laevas ei ole 
seda-ja-seda. Kahjuks meil 
ei ole, pole kuskil hoida ega 
saa kaasa vedada. Muidu ei 
ole Balti Laevaremonditeha
se meestele küll midagi ette 
heita. 

* * * 
Kapten Juurik on olnud 

"Tallinkil" laeva Eesti lipu 
alla tulekust, 1992. aasta su
vest peale. Mis on muutu
nud? 

"Eminre" loomises on' tun
da majanduslikku mõtle
mist. Kaldateenindus on 
juba "Tallinki" ajast hea, eriti 
tänu sellele, et säilitati "Tal
linki" Soome kontor. Kui veel 
arvutid mõlemal pool lahte 
ühte süsteemi seataks, oleks 
kõigil kogu aeg ammendav 
teave reisijate, piletite, lasti, 
kaubavarude ja m u u vajali
ku kohta. 

"Georg Otsal" pidime omal 
ajal ise oma asjadega tegele
ma, kaubad tellima j a muud 
kaldaasiad ajama. Selliseid 
muresid enam pole, aga siis
ki on jäänud hulk tööd, mida 
peaks saama kaldalt tellida. 
Näiteks meremehed ei peaks 
küll enam laeva värvima. 

hoopis saada kõrgema astme 
diplomit. 

Uueks j a ebameeldivaks 
üllatuseks on mõnele endise
le meremehele olnud mää
rustiku punkt 10, kus on 
kirias, et meresõiduspetsia-
lisfi meresõidustaaži hulka 
diplomi vahetamisel kõrge
ma kutseastme diplomi või 
kutsetunnistuse vastu ei ar
vata tööd laeval rohkem kui 
15 aastat enne dokumentide 
esitamist diplomi vahetami
seks. Selle piirangu põhjus 
on lihtne — pika aja jooksul 
spetsialist kaotab oma kvali
fikatsiooni j a kogemused. 
Raskusi võib tekkida ka lae
va munsterrollide leidmisega 
sadamakaptenite teenistuste 
arhiivides, aga nende alusel 
arvestatakse j a vormistatak
se meresõidustaaži tõendid. 

Uued vormikohased mere
sõidustaaži tõendite blanke
tid on saadaval meie büroos. 
Kuigi see nõue ei ole uus , 
peavad meremehed arvesta
ma sellega, et järgneva kõr
gema diplomi saamiseks 
peavad nad sooritama eksa
mi Eesti Merehariduskesku
ses, Eesti Merelaevanduses 
või RAS-i Ookean vastavas 
teenistuses. 

Kaptenite j a vanemmehaa
nikute diplomite saamiseks 
tuleb lõpetada täiendõppe-

kursused , Merehariduskes
kuses, kuid seda mitte va
rem kui üks aas ta enne dip
lomi saamist. 

Kõikide laevamehaanikute 
diplomite saamisel on eel
mainitud konventsioonist tu
lenev nõue, et laevamehaani
kud peavad läbi tegema 
praktilise tuleohutuse kur
sused õppelaeval. Need tu
leohutuse kursused viiakse 
läbi õppelaevadel "Arzamas" 
ja "Korall". 

Siia pean lisama selgituse. 
Kui mehaanikul on olemas 
tunnistus inimelude pääst
mise praktiliste võtete kur
suse lõpetamise kohta neil 
õppelaevadel, antakse talle 
selle tunnistuse alusel tõend 
esitamiseks diplomi saami
sel, kuid ainult sel juhul , kui 
kursused on lõpetatud peale 
27. novembrit 1992, sest 
enne seda läbi viidud prakti
lise tuleohutuse kursuste 
programm ei vastanud diplo-
meerimiskonventsiooni 
nõuetele. 

Põhjalikumat informat
siooni saate Eesti Veeteede 
Ameti merenduspersonali 
büroost, mis a sub Sadama t. 
21 või "Riigi Teatajast" nr. 5, 
11. j aanuar 1994. 

Eesti Veeteede Aineti 
merenduspersonali büroo 

juhataja Eino Ots 

Üks kohustuslikke detaile tollases iseloomustuses oli: 
...on seltsiv, sõbralik.., 

Praegu on segadust nende 
meremeeste dokumentidega, 
kes pole Eesti kodanikud. 
Kui Itaalia passipolitsei lap
pab laeva vormistamisel läbi 
neli paksu "Interpoli" raama
tut, siis Soome passikontroll 
ei lubanud neid viimati üldse 
maale. 

Helsinki sadama passi
kontrollis on nüüd uued me
hed. Kui Nõukogude piirival
ve tihe sõel ära kadus, pidi 
Soome enda oma tihendama. 
Siis leitigi, et lihtsam on uusi 
mehi välja õpetada kui vanu 

ümber harjutada. Oleme 
meiegi põgenikke Soome too
nud. Aga ka laevast leidnud 
j a Tallinna tagasi viinud. 

* * * 
Mul endal on kasu olnud 

sellest, et töötasin omal aial 
mitut sorti laevades. Aga "ka 
praegused noored on tublid, 
haaravad kiiresti u u t ja tule
vad kergesti kõigega kaasa. 
Vanemast peast on raskem, 
ei lülitu nii kiiresti ümber. 

Madli Vitismann 
Isi Trapido fotod 

Kaldakommentaar 
-Tallinki" peadirektor ÜLO 

KÕLLO: 
Kahel pool lahte veel arvu

tivõrku kokku panna ei saa. 
Laevakohtade jagamine 
käib praegugi arvuti abil, aga 
pole veel piisavalt täiuslik. 
Meie unistus on see ühtne süs
teem võimalikult pea toimi
ma panna, aga põhiline ta
kistus on sideliinid. 

Laevaperel on kaks 
tööandjat. Meie palgal on 
teenindav personal, laevao
maniku palgal sõidumees-
kond. Jääaeg kestis poolteist 
kuud, arvan, et ülejäänud 
aasta jooksul ei kulu tegeli
kuks tööks 10,5 tundi — see 
kompenseerib tööaja üleku
lu. Laevapered on piisavalt 
suured, et iga üksiku töötaja 
koormus mõistlikuks reguleeri

da — seda saab laevas ko
hapeal korraldada. 
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Üheskoos paistame 
paremini välja 

Nii ütles Läänemere Sada
mate Ühenduse (Baltic Ports 
Organization — BPO) juha tu 
se esimees Peeter Palu, pi-
dadaes silmas märtsis toi
munud BPO konverentsi 
Stockholmis. Seal ilmnes, et 
organisatsioon on küllalt 
elujõuline, s.t. liikmeil endil 
on huvi sellesse kuuluda. 
Ning teiseks, huvi selle orga-
nistasiooni v a s t u väljastpoolt 
on ka küllalt suur . Seegi, et 
konverentsi avas Rootsi k u 
ningas, nä i t ab sadamate 
tähtsust. Ühtlasi s u u n a b 
maailmas sadamatega tege
levate organisatsioonide huvi 
BPO vastu o s a tegevust väl
japoole. See o n ka üks taotle
tavaid eesmärke, sest iga s a 
dam omaette ei jõua kõigi 
institutsioonideni maailmas. 
Ent Tallinna Sadam omaette 
esitles end Iisraelis, ses t 
presidendi delegatsiooni 
kuulus ka Peeter Palu. 

Milles võ iks olla niisugu
s e reisi konkreetsem kasu? 

"Reisi k a s u tuleb hiljem 
välja, .sellest saavad alguse 
mitmesugused läbirääkimi
sed. Olgu näiteks Muuga 
puuviljaterminaali kasu ta 
mise võimalus koos Iisraeli 
suurima p u u - ja juurvilja 
ning lillede ekpordifirmaga 
"Agrexco". Töös on mitu va
rianti "koostegutsemiseks 
teiste firmadega, kus on 
esialgu väiksemad kogused 
kaupa. Lootuses, et koostöö 
edenedes need kaubakogu
sed suurenevad. 

Tutvusime Tel Avivi lennu
välja puuviljaterminaaliga 
ning Iisraeli suurima, kül
laltki huvitava Ashdodi sada
maga. Igas sadamas on alati 
midagi õpetlikku, aga firma-
degc, kes selles sadamas 

A member of 

töötavad, on meil kokkupuu
tepunkte. 

Meie äridelegatsioonis oli 
16 inimest. Oli normaalne j a 
vajalik reis, aga kui edukas , 
seda saab öelda hiljem. Palju 
oli Iisraelis jut tu puidu veost 
läbi Tallinna sadama, ent see 
oleneb rohkem minu kollee
gidest." 

Kas võiks arvata, et Tal
linna sadamaid ümber ku
jundades on teil mõni ees
kuju si lme ees? 

"Ükski sadam ei saa olla 
teise moodi, ent parim kon-
teineriterminaal, mida olen 
näinud, on Singapuris, head 
aga ka Rotterdamis j a Ant-
werpenis. Söeterminaal on 
hea Austraalias Newcastlels. 
Kui Tallinnas reisisadam val
mis saab, võib-olla on see 
siis parim. Ma ei ole kahjuks 
näinud Göteborgi ja Malmö 
reisisadamaid. Aga Helsin-
kis, Stockholmis j a kauge
maist Miamis on need ü s n a 
head. Paljus on meile eesku
juks olnud Rotterdami sa
dam kui tervik. 

Iga sadam on omaette hu
vitav, ka seesama Ashdod. 
Tasub vaadata võimalikult 
paljusid sadamaid ia p ü ü d a 
aru saada neis rakendatud 
loogikast, sest kuigi igal sa
damal on oma eripära, saab 
nähtusi nii mõndagi k a meil 
kasutada." 

Milles seisnes Ukraina 
huvi? 

"Ukrainas oli huvi sadama 
vastu suur . Väliskauban
dus- j a majandusministee
riume huvitasid need kau
bad, mida saab läbi Eesti 
Euroopasse vedada. Meid 
huvitab aga Ukraina metall, 
vajame seda sadamaehitu
ses. Loodama mai algul koh

tuda koostööläbirääkimis-
teks Tallinnas. 

Kuigi Ukraina pole majan
duslangusest üle saanud ja 
vahekord Venemaaga pole 
kõige parem, ning raha sööb 
inflatsioon, on selle suure 
maa väiskaubanduse võima
lused piiramatud. See on 
Tallinna Sadamale sobiv ta
gamaa oma metalli, söe jm. 
Kaupade veoga." 

Märtsis käisite ka Rotter
damis. 

"Seal arutasime Rotterda
mi sadama ja mitme operaa
torfirmaga konteineritermi-
naali majandusliku põhjen
duse koostmist. Selles osale
sid Rotterdami sadama juht
kond j a firma ECT (Euroopa 
Ühendatud Terminaalid) 
ning s u u r konteineritermi-
naal "Unicenter". Leppisime 
põhimõtteliselt kokku, et 
ehituses löövad kaasa nii
hästi Rotterdami sadam 
"GEM Consultants" kui 
suured konteineriterminaa-
lid. On kokkulepe majandus
ministeeriumiga: kui kõik 
paberid õigel ajal laekuvad, 
võib Hollandi valitsus finant
seerida majandusliku põh
jenduse koostamist, et selles 
projektis hiljem osaleda. 

•Rotterdami huvi Lääneme
re vastu on suur. Oleme 
meiegi nendega koostööd tei
nud j a seal väljaõpet saa
nud." 

Nagu näete, oli küsitud 
sihiga teada anda, miks 
nad muudkui sõidavad. 

"Ega ma tahagi niiväga sõi
ta. Hea meelega laseks seda 
kellelgi teisel enda asemel 
teha." 

Madli Vitismann 

Multiport Rohkem kui 4 0 
l itsentsi Ship Agencies Network 

on veeteede amet välja and
nud agendiflrmadele. Lit
sentse peetakse vajalikuks 
selle ärilõigu korrastami
seks, muidu võib j u h t u d a 
näiteks nii. Tuleb laevale 
vastu l ipsuga külamees j a 
teatab: tere , ma olen teie 
agent. Maksud on meil siin 
— ja loeb kokku — lootsi-, 
tuletorni-, kai- jne. m a k s . 
Kokku 50 dollarit, aga pa lun 
sularahas. Välismaa kapten 
selle su la raha seifist ikka 
leiab. S a a d a b mees laeva 
ära, paneb raha tasku j a läi
nud ta ongi. Miskipärast ei 
laeku hiljem ei lootsi- ega tu-
letornimaks, ka sadam ei s aa 
midagi... Ometi on agendita-
su selles r eas kõige väiksem 
number. 

Üks rohkem kui 40 agendi-
firmast, «Esagena», on oma 
tegevuse rajanud praegu 
ajutiselt äraolevale «Sally Al
batrossile», E-Liini AS-i j a 
RAS-i Ees t i Merelaevandus 
liinilaevadele. Poolteist aas 
tat tagasi, 1992. aas ta ok
toobris a lus tanud firmas on 
nüüdseks 15 töötajat Tallin
nas ja filiaal Pärnus. Tööta
takse kõigis Tallinna sada-
mais ning Ka Saaremaal. 

Ainsana rohkem kui 40 
Eesti agendifirmast on «Es
agena» a s t u n u d oma Soome 
partneri «FIMAG» soovitusel 
rahvusvahelisse agentide or
ganisatsiooni «Multiport». 
See 80 riiki ühendav organi
satsioon võtab oma liikmeks 
igast riigist vaid ühe agendi, 
kellelt n õ u a b organisatsioo
nile sobivat teenindustaset ja 
teistele «MulUporti» liikme te
le 2 tunni jooksul vastamist. 
Nii ongi selle 15-aastase or
ganisats iooni aastaraamatus 

nüüd Egiptuse Ja Eritrea jä
rel Eesti lipuga lehekülg, mil
lel pakutakse teenindust Tal
linna, Muuga, Pärnu j a Saa
remaa sadamais. Järgmisel 
leheküljel pakub «Esagena» 
Soome partner «FIMAG» tee
nindust 31 Soome sadamas . 
Ent kuigi näiteks meist 
märksa suurem mereriik 
Suurbritannia hõlmab tolles 
raamatus tervelt 7 lehekülge, 
on sealt asjatu otsida Rotter
dami sadamat, kus paikneb
ki «Multiporti» peakorter. J u 
suhtutakse eri maades seda
laadi ühinemisse erinevalt. 

Majas Tuukri tänaval paik
neb ü h e katuse all koguni 
kolm agentuuri: tänava 
ääres «Inflot», õue pool 
«ESSA» ja «Esagena». Viimase 
tegevdirektori Eduard Mein-
doki arvates leiduvat tõelisi 
spetsialiste Eestis vaid paari
kümne ringis, sest agente ei 
õpetata kuskil mujal kui te
gelikus töös. Nii on esimesed 
«uued» alustajad saanud väl
jaõppe «Inflotis», hiljem ka 
teistes agentuurides; "Eduard 
Meindoki enda eelmine töö
koht oli Eesti Mereagentuur. 
Sealse lahkumistorcfi juurde 
öeldi toona, et Eesti Mere
agentuur on uhke, kui suu

dab nii tugevaid töötajaid 
koolitada, et keegi neist ise
seisvalt firmat juh t ima asub. 

Peale praktiliste tööoskus
te saadakse õpetajailt-juhen-
dajailt tavaliselt ettekujutus 
ärikultuurist. See ettekuju
tus võib eri firmades küll eri
nev olla. Ühiste arusaamade 
põhjal asuti aga looma eks
pediitorite liitu, sest ekspe-
deerimist ei litsentsita. Liitu 
vajatakse aga selleks, et keh
testada kindlad reeglid ja 
tõrjuda eemale «salakütte», 
üht lus tada hinna- ja teenin
dustase. Eduard Meindok 
rõhutas: «Kui tahame olla 
Euroopa riik, tuleb töötada 
Euroopa tasemel.» Ning hoi
da turgu ühetehingufirmade 
eest, et kaitsta nende huve, 
kes tahavad kaua ja soliid
selt töötada. 

Küsimusele, kas tema lähi-
sugulus ühega Eesti Mere
laevanduse juhtidest «Esage-
nat» ei mõjuta, vastas 
Eduard Meindok, et vastas
tikku külas käies tööasju ei 
arutata . Eesti Merelaevandu
se liinilaevu teenindatakse 
aga lepingu alusel — «Esage-
nal» olnud pakkuda lihtsalt 
parem teenindus. 

Madli Vitismann 

Sadamakommentaar 
Tallinna Sadama kapten EDUARD HUNT: 

Sadamates on konkurentsi tingimustes välja kujunenud juhti
vad agendifirmad. Peale nende on ka väiksemaid, kes tegele
vad kindlate laevaliinide või laevaomanikega. Nende kontrol
liks on muidki teid, litsentsimine pole see kõige õigem. Agendi 
valik on laevaomaniku asi. 

Märtsi lõpul toimus Stockholmis Lääne
mere Sadamate Ühenduse (Baltic Ports Or
ganization — BPO) korraline konverents ja 
ühenduse täiskogu plenaaristung. Samal 
ajal korraldati ka mitme komitee (töörühma) 
koosolekud. Üldse on viis komiteed. 

Konverentsi avaistung oli raekojas. Ava
kõnega esines Tema Kõrgeausus Rootsi Ku
ningas, Stockholmi aselinnapea Mats Hulth 
ja BPO juha tuse esimees Peeter Palu. Kon
verentsi motoks oli «The Baltic Sea — Ocean 
qfthe Futwe». 

Ettekanded tegid Rootsi kommunikatsioonide minister 
Mats Odell,_ Taani teedeminister J a n Trojborg, Euroopa Mere
sadamate Ühenduse (ESPO) korraldaja-direktor D. J . Jeffery 
ja teised merendusorganisatsioonide esindajad. Ettekandjad 
selgitasid sadamate osatähtsust üldises j a Euroopa transpor
disüsteemis, omavahelisi suhteid ja koostöövõimalusi. 

Täiskogu plenaaristungil esitasid komiteede juhid oma 
aruanded. Järgmiseks kaheks aastaks valiti u u s juha tus . 
Taas sai esimeheks RE Tallinna Sadam peadirektor Peeter 
Palu. Tehti mõningad muudatused põhikirjas. Järgmine täis
kogu istung otsustati pidada 1996. aasta märtsis Rostockis. 

Eraldi on mõtet peatuda Rostocki sadama esindaja väga 
huvitaval ettekandel suurte purjekate regattidest ja sellest tu
lenevatest tuludest linnale. Ettekandja jõudis järeldusele, et 
sellistes regattides vahesadamana osalemine ku tsub esile tu
ristide juurdevoolu linna j a see omakorda võimaldab linna 
kaubandus- ning toitlusetteyõtteil teenida. Mõni aasta tagasi 
oli Tallinn Cuity Särki regati vahesadam. Minu teada andsid 
selle korraldajad Tallinnale hea hinnangu. Võib-olla tuleks 
Rostocki kogemusi arvestada ja veel kord proovida. 

Eduard Hunt 

Toimetuselt 
Tallinna Sadam on esinda

tud kõigis viies Läänemere 
Sadamate Organisatsiooni 
töörühmas. Aare Kitsing kuu
lub sadamate planeerimise 
ja ehitamise töörühma, Ana
toli Kanajev kuulub liikmessa-
damate vahel liikluse aren
damise töörühma. Selles rüh
mas on ka Karlshamni sada
ma direktor, eestlane Jüri Sel
ling. Üldsussuhete ja teabe 
tüürühma kuuluvad Eduard 
Hunt ja Emilia Konstantinova 
Tallinnast, samuti Jüri Selling 
Karlshamnist. Koolitusrühma 
kuulub Mati Sööt ning iga riigi 
ja rahvusvaheliste seadusakti
dega tegelevasse töörühma 
Rein Raudsalu. 

Stockholmis võib sadam 
olla tänava ääres j a mere-
märgid seista keset linna» 

KALURI LEHT 
EESTI KALAKAPITALI VÄUAANNE 

Kevade hakul sai valmis esimene «Kaluri Leht», Eesti Kala
kapitali väljaanne, mis ilmus moto all: «Jõuliselt, lühidalt väl
jendatud mõtted aitavad elu parandamisele soodsalt kaasa. 
Cicero» 

Kalaameti peadirektor Lauri Vaarja kirjutab Kalaameti esi
mesest kahest aastast, Kalakapitali nõukogu esimees Taidus 
Linikoja Kalakapitalist, Toivo Orgussaar on teemaks võtnud 
«Kaks aastat kalapüügivabadust». Üleminekust turumajan
dusele ning sellega seotud probleemidest kirjutab Robert Aps 
ning kalavarudest Mereinstituudi direktor Ahto Järvik. Õn 
ju t tu Peipsist j a «Pakkhoone» kalapoest. Viimasel küljel on 
Meremuuseumi teaduri Tõnu Kase kirjutis Eesti kalanduse 
ajaloost. 

Lehe esimene number on tasuta. Toimetajaks on ETA-s me
rendusest kirjutamisega kätt proovinud ajakirjanik Helle 
Mets. 

Luges Reet Naber 

r Valik on suur 
Eesti ajal olid "Laevandus" ja "Kalandus", nii nagu nüüd 

on "Meremees" j a — neli korda aastas selle sees — "Kala
mees". Kunagi oli "Abiks Kalurile", millest hiljem sai "Ees
ti Kalandus". Stockholmis ilmus kaua aega "Eesti Kalur". 

Nüüd on meie ees "Kaluri Leht". 
Enne veel, kui "Sirbist" "Kultuurileht" sai, ilmus seal 

"Pikri"-meeste tõsine teade, et nemad valmistuvad m u u 
huvitava hulgas ka kalandusajakirja välja andma, ilus ni
migi välja mõeldud — "Kalamees". Mõte on hea, aga nimi 
mitte: see on meie lehe kalanduslisa all j uba kinni. Aga 
muidu —jõudu tööle! 

Arvan, et «Multiport» orvuks agendifirmade organisatsioon 
teiste samalaadsete kõrval. Võib juhtuda, et agent ei ole usal
datav — seegi on üks usaldusväärsuse tagamise ja kontrolli süs
teem. 

Tallinna sadamas on 5—6 usaldatavat firmat, kel on palju 
tööd, näiteks «Inflot», «Estma», «Esagena». Ka merelaevanduse 
tütarfirma «ESSA». 
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Selline oli Rahvusvahelise 
Tuletornide Assotsiatsiooni 
(IALA) 13. konverentsi lipuki
ri j a ettekannete põhisuunit-
lus. 

IALA on mitteriiklik rah
vusvaheline organisatsioon, 
mis ühendab organisatsioo
ne ja teenistusi, mis vastuta
vad tuletornide j a teiste stat
sionaarsete ning ujuvate na
vigatsioonimärkide ja - s ü s 
teemide rajamise või paigal
damise ja hooldamise eest. 
IALA asutamisdaatumiks 
võib lugeda 1. juulit 1957, 
mil võeti vastu organisat
siooni põhikiri. Organisat
siooni põhieesmärk on aida
ta kaasa navigatsioonimärki
de ja -süsteemide arengule 
ja otstarbekamale kasutami
sele ökonoomse j a ohutu lae
valiikluse tagamisel. IALA-1 
on ca 80 tegevliiget ja 70 as
sotsieerunud ( industriaal
set") liiget. Alates 1. j aanua
rist 1994 on Eesti Veeteede 
Amet IALA täieõiguslik liige. 

IALA konverentsid toimu
vad iga 4 aas ta järel. Järje
kordne, kolmeteistkümnes, 
toimus 19. veebruarist 1. 
märtsini Honolulus (Oahu 
saarel, Havai saarestik, 
USA). Eurooplase seisuko
halt on suuremat kaugust j a 
pikemat ning väsitavamat 
reisi raske ette kujutada (on 
ju ajavahe näiteks Eestiga 
tervelt 12 tundi), kuid kõik 
siin maailmas on suhteline. 
Paljudele osavõtjatele Amee
rika ja Aasia kontinendi riiki
dest on Honolulu käeulatu
ses ja IALA peakorter (asub 
Pariisi lähistel) ning Euroo
pas toimuvad üritused tõeli
seks katsumuseks. 

Konverentsi organiseerija
te kiituseks peab tõdema, et 
konverentsi töö õnnestumi
seks oli kõik põhjalikult läbi 
mõeldud j a ellu viidud. Läbi
viimise paigas — Hilton Ha-
waiian Vmages (Honolulu 
äärelinnas), k u s osavõtjad 
majutati j a toitlustati ning 
toimusid "konverentsi istun
gid, oli kõik tehtud selleks, et 
osalejatele oleksid minimaal
se aja- j a närvikuluga taga
tud maksimaalsed töövõima
lused. 

IALA 13. konverents oli 
pühendatud tuletorniteenis-
tuste töö organiseerimisele 
ning navigatsioonimärkide ja 
-süsteemide nüüdisaegsele 
seisukorrale ja võimalikele 
arengutendentsidele. Arves
tades sellega, et selles vald-

Teel XXI sajandisse 
kindluse paranemine. 

Seoses teaduse j a tehno
loogia kiire arenguga on ava
nenud võimalused vähenda
da kehalise inimtöö osatäht
sust navigatsioonimärkide ja 
-süsteemide ekspluateerimi
sel. Nii on paljudes arenenud 
mereriikides tuletornide ja 
teiste meremärkide töö täieli
kult automatiseeritud ja loo
butud tuletornivahtide kasu
tamisest meremärkide eksp
luateerimisel. Normaalse 
majandusega riigis on see 
kahtlemata tunduvalt oda
vam. Seda teed kavatsevad 
minna ka arengumaad ja 
küllap on meremärkide täie
lik moderniseerimine j a 
automatiseerimine ainuke 
teaduslikult ja majandusli-

konnas on Eestil vaja alusta
da nullist või põhjalikest üm
berkorraldustest, aitab seda
laadi informatsioon vältida 
eelkäijate vigu j a valida kõige 
ratsionaalsema tee ohutu 
laevaliikluse tagamiseks 
meie vetes. 

Millised olid siis põhilised 
nägemused navigatsiooni
märgistuse ja -süsteemide 
arengu alal lähemaks küm
nendiks? Seoses satelliitna-
vigatsiooni (GPS) tehnika j a 
tehnoloogia tormilise aren
guga viimasel aastakümnel 
on võrratult l ihtsustunud 
laeva täpse asukoha määra
mine merel. Prognooside ko
haselt j ä tkub areng selles 
valdkonnas ka lähitulevikus 
ja vastavate seadmete töö
kindlus suureneb ning hind 
alaneb oluliselt. Sellest tule
nevalt on meresõidu prakti
kas vähenenud ja väheneb 
veelgi navigatsiooniliste oh
tude ja asukoha määramise
ga seonduvate meremärkide 
osatähtsus. Ei ole enam ot
sest vajadust suure valgus-
jõuga tuletornide j a tulepaa-
"kide järele, on likvideerimisel 
või likvideeritud enamik ka
sutusel olnud raadiomaja-
kaist jms. Seega on lähitule
viku põhiline arengusuund 
valgustatud navigatsiooni
märkide nähtavusulatuse 
(valgustugevuse) tunduv ala
nemine, lateraalsüsteemi 
osatähtsuse suurenemine 
kardinaalsüsteemi arvel j a 
olemasolevate märkide töÖ-

tuletornide jm. objektidega. 
Meresõidu organiseerimisel 
on nad oma tähtsuse kaota
nud, mineviku mälestusmär
kidena aga vastupidi — nen
de ajaloolipe väärtus suure
neb iga aastaga. Kahjuks on 
selliste ajalooliste objektide 
korrashoid tavaliselt väga 
kulukas j a käib nüüdisaeg
setel tuletorniteenistusega 
tegelevatel riiklikel talitustel 
üle jõu. Seetõttu soovitakse 
kasutada probleemi lahen
damisel privatiseerimise 
teed, kusjuures privatiseerija 
rollis oleksid turismi- ja 
puhkemajandusega tegele
vad firmad ja eraisikud. Sa
damate territooriumil j a ak
vatooriumil paiknevad navi-
gatsioonimärgid on soovitav 
anda sadamate haldusse ja 

kult põhjendatud tee ka Ees
ti jaoks. Automatiseeritud 
meremärkide teenindamisel 
rakendatakse üldreeglina 
nn. mobiilbrigaade, kes on 
varustatud autode, laevade 
j a helikopteritega, kusjuures 
operatiivsusest j a ökonoom
susest lähtudes on helikop
terite kasutamine eelnimeta
tud eesmärkidel perspektiiv
ne j a muutub ilmselt lähitu
levikus igapäevaseks. 

Kuna paljude navigatsioo
nimärkide j a -rajatiste osa 
meresõidu ohutuse tagami
sel on tunduvalt vähenenud 
või täielikult minetatud, on 
paljud mereriigid seatud 
probleemi ette — mida teha 
ajaloolist tähtsus t omavate 

hooldamisele, mis võimaldab 
ratsionaalsemat vahendite 
kasutamist ja kaitset. Riikli-kasutamist ja Kaitset. Riikli
ke tuletorniteenistuste val
dusse ja hooldamisele on 
otstarbekas jä t ta vaid põhi-
listel laevateedel paiknevad 
ja territoriaalmere üldise me

resõiduohutusega seondu
vad meremärgid ja süstee
mid ning kohustus j a õigus 
kontrollida eravalduses ole
vate märkide vastavust riikli
kele standarditele. 

Navigatsioonitulede sõltu
matu energeetilise baasi ta
gamiseks (väiksematel ja 
keskmistel laiustel, praktili
selt kuni polaarjooneni välja) 
on kõige perspektiivsemaks 
osutunud päikeseenergia ka
sutamine. Päikesepatareisid 
kasutatakse nii statsionaar
sete meremärkide kui ka 
ujuvpoide puhul. Kahjuks ei 
oie seni veel arvestatavaid 
väljatöötlusi jääpoidele, kuid 
vastavateemaliste uur imis-
j a projekteerimistöödega te
geldakse juba paljudes riiki
des. Arvestades päikesepata
reide töökindlust ja öko
noomsust klassikaliste pata
reidega võrreldes saavad 
need suure tõenäosusega ka 
elektrivõrkudest kauge lasu-
vate tuletornide j a -paakide 
ning tulepoide põhiliseks 
energiallikaks Eesti rannikul 
j a vetes j u b a lähema paari 
aasta jooksul. 

Kümne sisutiheda tööpäe
va jooksul jõuti läbi arutada 
veel suu r hulk navigatsiooni
märgistusega seonduvaid 
küsimusi, tutvuda USA Ran
navalve (tegeleb ka navigat
sioonimärkide teenindamise
ga) tööga ja külastada rah
vusvahelist näitust navigat
sioonimärkide j a -süsteemi
de teemal, mis oli konverent
si puhuks üles pandud. 

Konverentsi plenaaris
tungil valiti IALA uueks 
presidendiks Kanada Navi-
gatsiooniteenistuse peadi
rektor R. Kingston ja viitse-
presidendiks Saksamaa Tu-
letorniteenistuse juhataja 
dr. U. Klinge, peasekretäriks 
nimetati adm. T. Kruuse 
Taanist. Järgmine, 14. IALA 
konverents otsustati läbi 
viia 1998. a. Hamburgis. 

EVA peadirektori asetäitja 
Vaido Kraav 

. Kevadise 
jäämineku 

ootel 
Käib viimane võistlus tal

viste külmade kõrgrõhkkon-
dade ja Atlandilt saabuvate 
soojade madalrõhkkondade 
vahel. Baromeeter on öö 
jooksul langenud üle kahe
kümne millimeetri, hommi
kul puhuvad süüdi tuuled ja 
reidilt hakkab jäämass põhja 
poole liikuma. Kuid ainult Pi
rita muulide vahel on veel 
üle poolemeetrine jääkate, 
sulgedes sellega meie õppe-
laeva pääsu vabasse vette ja 
tundub, et veel niipea meie 
selleaastane navigatsioon ei 
alga. 

Kuid laev elab oma igapäe
vast elu, käivad sisemised 
remonditööd, kadettide koo
litus ja praktiline laevatöö. 
Veebruari algul saabusid 
laevale Karu tänava ameti
kooli 11 tulevast laevajuht! 
ja 9 mehhaanika eriala ka
detti. Kahe kuu möödudes 
peavad nad sooritama noo-
remmadruse ja motoristi 
ameti tundmise eksami. 

Pühapäeval, 6. märtsil olid 
laevale kutsutud Eesti "Miss 
Estonia 94" üksteist missi-
kandidaati, kes valisid Mere
hariduskeskuse kadettide 
hulgast endale väärilise saat
ja "missikarusselliks". Meie 

Jäävangis 
Merehariduskeskuse õppelaev "Linda" on Pirital j ääs . Noo

red olid siiski praktikal, aga merele ei saanud. Üksluisuse pe
letamiseks on üht-teist ette võetud. 23. märtsil oli laeval en
disest merekoolis õppimisest ning oma meremehetee algusest 
rääkimas endine mehaanik Hamlet Tiits, raamatu "Taastatud 
logiraamat" autor. 

Huvi vanade ju t tude vastu oli noormeestel olemas. 
Reet Naber 

Hamlet Tiits (keskel) "Lindal". 

Missikandidaadid "Lindal' 

väike laevasalong oli pilgeni 
täis noori kenasid missikan-
didaate ja pikki tugevaid tu
levasi meremehi. Kahe tunni 
vältel kohvitassi ja küpsise-
laua taga sõlmiti palju uusi 
tutvusi ja mine tea, võib-olla 
ka mõni tutvus kogu eluks. 
Ühiselt jäädvustad ka grupi-
foto ja tehti sissekanne laeva 
külalisraamatusse. 

Pärastlõunal kogunesid 
laevale Eesti Vabariigi mere
sõidu veteranid seoses lähe
neva Eesti Merehariduskes
kuse (Tallinna Merekooli) 75. 
aastapäevaga, et jäädvusta
da nende meenutused möö
dunud aegadest filmilindile. 

Jaan Künnapi foto 

Laeva salongis oli tunda tõe
list piibutubaka lõhna, mida 
me lubasime erandkorras 
ühel vanemal osavõtjal, El
mar Annikol, kes alustas 
oma meresõite 1922. aastal 
ja lõpetas 1967. aastal mere
lootsina. Saime kokkuleppe
le ka Ants Pärnaga, et korral
dada kadettide kohtumisi 
laeval endise Eesti mere
meestega. Järjest lähemale 
jõuab laevale jäävaba veepiir. 
Käivad viimased ettevalmis
tused uueks navigatsioo
niks. 

Märts 1994. 

Felix Hiiemäe 
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NAVIGATOR 
"Eckerõ" on 

eest laste monopoli 
murdmas 

Viimasel a ja l hästi a r ene 
n u d Ahvenamaa "Eckerõ Lin
j e n " peab läbirääkimisi Tal
l i n n a sadamaga kaikoha pä
r a s t . Kui õnnes tub kokkule
p e s a a v u t a d a , on "Eckerõ" 
esimese S o o m e laevaomani
k u n a end eest las te poolt va
l i tsetavasse parvlaevaliiklu-
sesse vahele kiilunud. 

"Meil ei o l e veel mingit sõi
duplaani, loodame a inul t , et 
kevadel s a a m e alustada oma 
liiklust Helsinki ja Tal l inna 
vahel," on o m a plaane ava
n u d reederif i rma j u h a t a j a 
«Järi Danielsson. 

"Eckerõ Linjeni" autoparv-
l aev "Corbiere" on Ta l l inna 
v a h e t k ä i n u d alates 1 9 9 1 . 
aastast. Meeskonnas o n vaid 
peamehaan ik soomlane, tei
sed on eestlased. "CorbiereV 
prahileping "Inrekoga" lõpeb 
aprillis. 

"Eckerõ Linjen" loodab edu 
saavutada k a sellepärast, et 
laev on registreeri tud ajuti
sel t ka Tall innas. Tõeline re
gis treerimine on t eh tud Ba
hamal, kus laeva omanikuks 
o n r eg i s t r ee r i tud " E c k e r õ 
U n e Ltd.". 

Veeb rua r i a lguses os t i s 
"Eckerõ Linjen" tagasi kahe 
aasta eest müüdud m/I "Ros-
lagen". See laev a lustas liik
l u s t Ahvenamaa l ipu all 
18. veebruarist. 

Laevaomanik maksis "Ros-
lageni" ees t 6,7 miljonit USA 
dollarit e h k ca 37 mil joni t 
Soome m a r k a . Arvatakse, et 
s e e on s o o d u s hind. P a a r i 
aasta eest müüdi m/l "Rosla-
gen" vä l i smaa firmale palju 
kõrgema h i n n a eest, ku id too 
kaotas huvi laeva vas tu , kui 
see jäi s e i s m a pärast võima
luste kaotamist reiside iätka-
miseks Ta l l inna Ja Helsinki 
vahel. 

"Meile o n mõista a n t u d , et 
on ebareaalne loota lähitule
vikus kahe laevaga Tal l inna 
liini pidada," on Jarl Daniels
son Kergitanud eesriiet läbi
rääkimiste kohta. 

Kui ".Eckerõ Linjen" s aab 
kevadest k a i k o h a T a l l i n n a 
sadamas, a lus tab "Corbiere" 
liiklust. Koik seisab s a d a m a 
o t s u s e t a g a , " se lgi tab Da
nielsson. 

Samal a ja l läheb Stockhol-
mi-liiklus allamäge, a g a huvi 
Tallinna v a s t u on t õ u s n u d . 
Möödunud aastal kasvas liik
lus Tallinna j a Helsinki vahel 
4 9 % Ja re is i ja te arv k a s v a s 
2,14 miljonini. Tallinna-liik-
lus t on valitsemas Eest i Me
relaevanduse ja Inreko Laeva 
AS ühisfirma "Eminre". Nen
d e käsu tuses on parvlaevad 
"Georg Ots" , "Tallink" ia "St. 
Patr ick I I " ning p r a h i t u d 
"Corbiere". 

Helsinki Sadamaval i tsuse 
andmeil k ü n n a b Tallinna va
het iga päev 4 laeva, 2 8 korda 
nädalas. Suve l , kui katama-, 
raanid ja tiiburid käima pan
nakse, t u l e b tuleku-mineku 
kordi Juurde . Tiiburlaevu on 
käimapanekut ootamas pool 
tosinat, Sii t e Myrsteinid loo
davad s a a d a kaikohad kata
m a r a a n i d e l e "St. P ie t ro" ja 
"Ullstein Surfer" Pirita sada
mas. 

"Eckeröl" on seljataga re
kordaasta. 1993. aasta l saa
vutati oma parimad tu lemu
sed. Reisi jate arv tõus i s 
6 0 0 0 0 0 - l e , kasv on 
4,3%. Sõidukeid t ransport is 
"Eckerõ" ligi 130 000. m i s on 
protsendi võr ra rohkem kui 
eelmisel a a s t a l . 

"Eckerõ—Linjen" v a l i t s e b 
ligi poolt Roots is t A h v e n a 
maale tulevast parvlaevaliik-
lusest. Tal on 7000 Ahvena-
maa-osanikku. 1992. aastal 
oli käive paa r i sa ja mi l joni 
margane. 

Ajakirja "Navigator" 1/1994 
materjalide põhjal 

Reet Naber 

RAS—i Eesti Merelaevan
dus peadirektori asetäitja 
REIN MEINDOK, seoses tele 
e t t e v õ t t e g a r ä ä g i t a k s e 
nüüd aina restruktueerimi-
s e s t ja saneerimisest . Vii
mane pidi tähendama koon
damist — kelle ja mille? 

See ei tähenda vast otseses 
mõt tes koondamist . "Koon
datakse" ära laevad, mis pole 
l a e v a n d u s e l e va j a l ikud j a 
kõlbul ikud. Ühesõnaga, si
kud eraldatakse lammastest. 
Neist laevadest, mis tulu el 
a n n a Ja töötavad kahjumiga, 
peab lahti saama j a jä tkama 
opereer imis t n e n d e g a , mis 
end ära tasuvad. Mida vanem 
laev, seda rohkem nõuab see 
hooldamist ja r a h a sissepa-
nemist. Kui on ikka vana, siis 
on ka moraalselt vananenud: 
aeg, kaubad ja t u rg on muu
tunud . Meie vanad laevad on 
eh i t a tud siis, ku i olulistele 
asjadele üldse tähelepanu ei 
pööratud. 

Laevas on kaks artiklit, mis 
kõige rohkem r a h a võtavad: 
k ü t u s ja m e e s k o n n a pa lk . 
Palk ehk veel päris nii palju ei 
võta kui väl is laevades, aga 
s i n n a l ä h e d a l e on j u b a 
peaaegu jõudnud. J a kütus ei 
m a k s n u d endises Liidus j u 
ni i -öelda mitte midagi ning 
paljud laevad töötavad diisel
kütusega. Nüüd on see kaks 
korda kallim kui raskekütus 
ehk mootorikütus. Järelikult 
nende laevade hooldamine ei 
tasu end ära — prahirahad ei 
ka ta kulusid. Neid teiste lae
vade kulul n.-ö. üleval hoida 
ei ole mingit mõtet. 

Saavutasime valitsuselt ja 
Riigikogult selle, et vanade 
l a e v a d e müügi ees t laekuv 
r aha läheb otse uu te muret
semiseks. Pool sellest ei lähe 
riigile, vaid saame investeeri
da u u t e laevade ehitamisse. 
Igaühele on selge, et kui me 
praegu seda ei tee, siis Eesti 
kui mereriik k a o t a b sellega 
väga palju. 

V a n a laeva e e s t u u t os ta 
muidugi ei jõua. Pangalaenu 
v õ t a m e 60% laeva v ä ä r t u 
s e s t , 40% m a k s a m e kinni 
v a n a eest s a a d u s t . Laenu 
saamise protsess on niivõrd 
vaevaline, kuna meil puudub 
hüpoteegiseadus. Oleme ko
genud, kui raske on pangale 
selgeks teha, et oleme mak-
suvõimelised. Pank kontrol
lib meid pärast kogu aeg väga 
tugevasti. Meie inimesed, kes 
sel le kooli n ü ü d läbi on tei
n u d , on saanud tõesti väga 
hea õppetunni. Ükski pank ei 
a n n a sentigi välja, kui tal pole 
t a g a s i s a a m i s e k s tä iel ikku 
garantiid. 

2 — 3 aasta jooksu l saame 
n ü ü d 8 uut laeva: 5 kontei-
nerveo laeva Euroopa liinide
le j a 3 vahetekiga segalasti-
laeva Kaliningradist (lepingu 
järgi on sealt saada 5, aga ka
h e l e pole veel f inan t see r i 
mist); pluss veel 2 väikest ro-
ro tüüpi laeva. Niisiis kokku 
kümme. 

Lähema 4 — 5 a a s t a prog
r a m m näeb välja niisugune: 
meie umbes 80 laevast reali
s e e r i d a 35 — 3 8 , e t j u u r d e 
s a a d a 12—15 laeva. Tulevi
k u s on laevandusel 40 — 50 
alust . 

Kõrval ine k ü s i m u s s i ia 
j u u r d e : kui l a e v a müüte , 
s i i s kas s i n n a jääb kõik 
v i i m s e kruvini a l les , nagu 
on välismaalt siia tulevatel 
laevadel? 

Algul võ t s ime ü h t - t e i s t 
m a h a , nüüd s e d a enam ei 
t e e . Me ei müü nagu vana
r a u d a , vaid nagu laevu. Siis 
on ka hind parem. Ei ole ka 
mõtet seda vana prahti maha 
võt ta ja lattu seisma panna: 
n e n d e seeriate laevu enam 
l ih t sa l t ei ehi ta ta j a tagava -
raosi pole vaja, ainult laoku
lud tuleksid lisaks. 

Kas ka Eestis on huvi teie 
laevade ostmise vastu? 

Loots ime, e t s ee huvi on 
s u u r e m , se s t e e sõ igus on 
Eesti ostjail: paneme kuulu
t u s e lehte, ja kes tahab, see 
os tab . Kümnest oleme Eestis 
s u u t n u d seni m a h a m ü ü a 
vaid ühe. Ega niisugust vana 
laeva endale kaela võtta tasu 
k a ä r a . Kes s i i s k i o s t ab , 
p e a k s kõigepeal t t e a d m a , 
k u s t ja mida saab sellega ve
d a d a , ja selle Järgi siis aluse 
m u r e t s e m a . Mul le pa is tab 
ka , et algul mindi laevaoma

n i k u k s h a k k a m i s e l e n . - ö . 
rinnaga peale, aga nüüdseks 
on paljud saanud kõrvetada 
j a ei tea, mis muretsetud lae
vadega teha, ses t kogemusi 
neil ole. On a ru s a a d u d , et 
ega see kerge leib ei ole. Nii
s u g u s t m ä n g u a s j a t u r g u 
tundma ta omada t ähendab 
varem või hiljem omadega va-
helejääda. 

Põhimõtteliselt on kauba
laevad nüüd neljakandilised 
kastid, kuhu saab panna nii 
p a k e t e e r i t u d k a u p a ku i 
puis tkaupa. Viimase puhul , 
kui pole tegu niisuguse prae
gusaegse kastiga, on palju li
sakulu juba sellestki, et peab 
mingeid'servaaluseid punas
tama. 

Välismaal on praegu tun
duvalt väiksemad meeskon-

ikka. Aga eks ole teisi töid ka. 
Laevad on meil ära prahi tud 
12 või 24 kuuks ja sõidavad 
selleks ajaks mööda maailma 
laiali. Meeskondi vahe tame 
l e n n u k i g a . Mida l ä h e m a l , 
seda odavam muidugi meile. 
Aga kui pääsu pole, t eeme 
seda ka vaga kaugetes punk
t ides . Lepingus on 6-kuud, 
mille järel mehed peavad ole
ma välja vahetatud. Lisandu
da võib veel üks, ülemineku-
k u u , kui mehed ise sellega 
nõus on. 

Oli n i i s u g u n e h u v i t a v 
e t a p p , kui Ees t i V a b a r i i k 
taastati. Kes ikka 4 kuud pä
rast seda Eestisse tagasi jou-
d i s , s a t t u s ju t ä ies t i u u d e 
keskkonda. Oli neid, kes kui
dagi ei u s k u n u d , et midagi 
ni isugust tema suure kodu-

Vastab 
kapten 

Rein 
Meindok 

nad kui meil praegu — need 
laevad on juba niimoodi ehi
tatud, et võivad sõita väikse
ma hulga meestega. Palk on 
küll suurem, aga töö raskem. 
Lisaks on neil kaldateeninda-
mine palju pa remin i paika 
pandud. 

Meie tellitud laevad hakka
vad samuti väiksemate mees
kondadega sõitma, siis saab 
ka pa lka r o h k e m m a k s t a . 
Praegu võib palga üldsumma 
olla sama s u u r kui välislae-
vas , aga see j a o t u b näi teks 
16, mitte 10 mehe vahel. 

Helsinki sadamas käisin 
ühel suurel ro-ro tüüpi kau
balaeval. Jah, raudne kast 
jne. Aga kui meeskonnaruu
midesse viidi, võt t i s ahhe
tama: palmid, li l led, vask-
torud, baarinurgad, raama
tukogud, videoteegid, bas
seinid, jõusaalid, igal korru
sel mingi salong... Ja mehi 
vaat et tõesti vaid kahe käe 
sõrmedel lugeda. Paistab, 
et kui laevas ei saa täita me
remehe suurt soov i — ko
dus olla —, s i i s püütakse 
täita ta kõikvõimalikke väi
kesi tahtmisi. 

Laevade d i s a i n o n , j a h , 
juba ehitades paika pandud. 
Aga Liidus oli ni i , et kõige-

f>ealt vaatasid sõjaväelased 
aeva üle — a a t o m i p o m m i 

p lava tuse j u h u k s nä i t eks , 
keegi ei pööranud tähelepa
nu mugavusele või interjööri
le. Laev on j u m e r e m e h e 
kodu, ja mida h u b a s e m see 
on, seda paremini ta mereme
he raske töö üle elab. Meie 
uued laevad tulevad ka mui
dugi head. 

Tegime oma "Rakvere" rin
gi, võime s inna teatud hulga 
autojuhte peale võtta. Algul 
oli neid kajuteid võimatu vaa
d a t a , kõ ledad j a ko ledad . 
Nüüd on ikka inimese moodi. 
Aga ega neist vanadest laeva
dest õiget asja lihtne teha ei 
ole. 

Ameerika vilja teil nüüd 
enam vedada ei ole. Mõned 
te ie laevad o n nüüd niisu
gustes kohtades , et nende 
tähistused tuleb dispetseri-
toa kaardil l ih t sa l t serva 
{>eale ritta panna — kaardi-
e ei mahugi. 

See on loogiline, nii peab 
olema. Norra on oma laevade 
hulga poolest maailmas vist 
5. kohal, aga ega ta inimeste 
arv Eestist üle 4 korra suu
rem olegi. Nüüd nad avasta
sid nafta Ja teenivad sellega, 
aga varem eh i t a s id laevad 
valmis, panid need maailma 
meredel tööle j a teenisid nii
viisi. 

Venemaa, Jah, on lubanud 
vilja mitte sisse osta, aga us
bekid ja tadzikid teevad seda 

maa sees juhtuda on saanud. 
Aga see e tapp möödus meil 
siiski rahulikult, sest enamik 
meremehi on ilma näinud ini
mesed ja said aru nagu peab. 

Olen küllalt paljude puhul 
pidanud imestama, et ollak
se tõest i i lma läbi käinud, 
aga kas silmaklappidega? 

Tvla võin öelda, ku idas see 
k ä i s . Neid s a n d i k o p i k a i d , 
mida valuutana anti , oli nii
võrd v ä h e , et korja 2 — 3 
kuud. Tuldi sadamasse sisse. 
3 meest löödi punti, Ja nii nad 
t o r m a s i d j o o k s u g a s i n n a , 
kust kõige odavamat rämpsu 
sai osta, sest muuks valuutat 
ei j ä tkunud . Tegi ostud ära, 
j a enam raha polnud, et mi
dagi muud ka vaadata. Mui
dugi oli neid, kes oleksid kõi
ke tahtnud näha, aga ei saa
nud. Gruppgi pandi Ju vägisi 
paika, ega ei küsitud, kellega 
tahad linna minna. Nähti ju 
küll , ku idas seal in imesed 
elavad Ja saadi aru, et kodus 
on midagi vi l tu, aga o t ses t 
suhtlemist oli väga vähe. Kui 
mõni hakkas liiga palju suht
lema, oli lõpp Kurb. Lisaks 
s a t u t i h a r v a ü h e l e m a a l e 
mitu korda. 

J a ega raadiot tohtinud ka 
eriti kuulata. Oli aeg, kus lae
vas oli üksainuke raadio, en
dal ei tohtinudki olla. 

Kuulsin, et viimase 3 aas
taga on kaugsõidukapteni 
diplomi saanud enam kui 
lOO meest . Ees t i s pole nii 
palju laevugi. 

Kaadriküsimustega ma ei 
tegele, aga nagu olen aru saa
nud, on jus t kohalikku vane
mat juht ivat koosseisu ikka 
veel vähe, omi noori juba jät
kub — neist on 60 — 70% ko
hal ikud. Aga ei saa ju noort 
diplomiga meest kohe panna 
teiseks või vanemaks tüür i 
meheks , nendeks peab töös 
kasvama. Võtab 5 — 6 aastat 
aega, kui see kõik normali
seerub. 

J a mis uutesse kaugsõidu-
kaptenitesse puutub, siis kui 
üks väga hea kalamees tuleb 
k a u b a l a e v a s t i k u , on tal 
väga raske kohaneda, tema 
senine tegevus ja miljöö on ol
nud niivõrd te is tsugune. J a 
k a p t e n ei pea olema mi t te 
ainult hea laevajuht, vaid ka 
h e a k o m m e r s a n t . Ning tal 
peab olema kolmanda, teise 
j a vanemtüür imehe eelkool 
k a u b a l a e v a s t i k u s . Seda 
uutel meestel lihtsalt ei ole. 

Oleme proovinud võtta 
k a l a l a e v a s t i k u s t t u l n u d 
mehi. Aga tõö on niivõrd eri
nev, et mõnikord ei saa üldse 
hakkama. Sama Juhtub, kui 
meie mehed kalamehetööle 
panna. Need alad on väga eri
nevad. 

Aga kui kaua kulub t e i e 
arvates aega, et EV kauba
laevast ikus muutuks töö
keeleks eesti keel? 

Vast aastat viis. Aga kas see 
täiesti eestikeelne tuleb, on 
ikkagi r a ske öelda. S a k s a , 
Hollandi, Norra laevades pole 
see sugugi nii. Norra laevades 
on 20 000 fllipiinlast Ja suht
lemiskeel on inglise keel. 

Muidugi on meil tulevikus* 
kaptenidja juhtkond EV ko
danikud, aga pole välistatud, 
et meilgi ei h a k k a töö tama 
muid rahvusi. See on nii, kui 
omal mehi ei jätku. 

Vanasti teenindasid Eesti 
M e r e l a e v a n d u s e l a e v u 
agend i f i rmad , m i s o l id 
Moskvast määratud. 

Kõik oli tsentral iseeri tud. 
Iga laeva, millel oli p u n a n e 
lipp taga, teenindas uks kin
del firma. Nüüd teenindavad 
muidugi need, kellega lepin
gu sõlmime. On kante sorti 
agen t e : ü h e d t een indavad 
ainult laeva, teised muretse
vad kauba ka: Me peame väl
j a valima niisugused, kes on 
suutelised seda tegema. Täh
tis on, et konkurendiga po
leks samad agendid. Unes ja 
s a m a s riigis võib meil olla 
mitu agenti: üks teenindab 
liini-, teine tramplaeva, kol
mas veel muud. Kui kaptenil 
on agendi suhtes pretensioo
ne, siis arvestame seda tingi
mata — tema puutub agendi-
firma esindajatega ju Kõige
p e a l t k o k k u . Lep ingus on 
punk t , mis võimaldab seda 
teatud asjaoludel katkesta
da. 

Kuidas olete Eestis agen
did valinud? 

Õnneks pole Eestis sel alal 
mingit monopoli. Meidki tee
nindab mitu firmat, ja see on 
väga hea. Oluline on, kes pa
remini tööd teeb . Ees t i s ei 
peaks üle nelja-viie agendifir-
ma olema, siis on iga mees 
"trammis". Aga kui on üks , 
siis tema töö kvaliteet langeb 
järsult. 

Meil on lehes jutuajamine 
härra Eduard Meindokiga 
"Esagenast", kes ütleb, et 
"Eesti Merelaevandus" oli 
liinilaevad hiljuti neile üle 
andnud, sest nemad pakku
sid paremat teenindust. 

J a h , niipalju kui ma olen 
kapteni tega rääk inud , pole 
neile mingeid pretensioone. 
S inna on noored akt i ivsed 
mehed välja val i tud. Agent 
peab nä i t ama , ku idas suu 
dab tööd teha. Kes ei suuda, 
see langeb ära. 

Kas ESSA ja "Infloti" va
hel on jäänud see vahe, mis 
oli, või on tasa teinud? 

ESSA on Eesti Merelaevan
duse aktsiaselts ja tema tege
leb tramplaevadega. "Inflot" 
on üks agendifirmadest, mõ
ned meie laevad on ka tema 
k ä e s . Aga "Esagenaga" on 
meil leping tehtud. "Inflot" on 
üldse poolitunud, üks osa on 
siin, teine Muugal. 

"Esagenaga seoses käib 
muidugi ringi kuuldus Teie 
abist. Mis te selle peale kos-
tate? 

Minu teene on ehk see, et 
ma tolle firmajuhi kodus üles 
kasvatasin, merenduse talle 
t u t t a v a k s tegin j a l a s k s i n 
oma klassivenna Nurmetalo 
juu res agendikooli läbi teha 
— see oli Küll minu suunami
se tulemus. Aga edasi tegut
seb muidug i omal käel . J a 
ega ta ainult "Eesti Merelae
vanduse" laevadega tegele, 
tal on teisi laevu ka juba pal
ju . See on tema enda sõidu ve
si: teeb nagu tahab , ja saab 
hakkama voi ei saa. Aga pais
tab, et saab. Mina võin ütel
da, et kaebusi halva teenin
damise kohta tolles firmas 
pole kuulnud. 

Tööas jades t me pojaga ei 
räägi. Konsultatsiooni võin 
anda, aga rohkem mida
gi. Kõige rohkem sai ta ikka 
Nurmetalo j u u r e s . Aga ega 
ole sugugi paha, kui poeg jät
kab samas liinis tööa kui isa
gi-

Härra Nurmetalo stiil on 
"Esagenas" tões t i tuntav. 
Ja m e r e n d u s e s on dünas
t iaid rõõmustava l t palju, 
vast ainult tohtritel on veel 
rohkem. 

Küsis 
Madli Vitismann 
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RAS-i Eesti Merelaevandus liinilaevad sõidavad tänavu 
Põhja-ja Lääne-Euroopa riike Baltikumiga iihendavail liinidel 

SWEBEST, FINBEST, 
STS (Scandinavian Tallinn Service) 

ja Muuga—Helsinki 
SWEBEST 

Kaks laeva, m/l "Kapten Konga" ja m/l "Viirelaid", 
veavad peamiselt konteinereid, aga ka rullaiustel trei
lereid. Liin läbib Belgia, Inglismaa, Rootsi ja Eesti sa
damaid kahenädalase sõiduplaani järgi: 
Antwerpen —teisipäev, kolmapäev, neljapäev 

— reede 
—teisipäev 
— kolmapäev, neljapäev 
— reede 

"Kapten Konga" saabub Tallinna paarisnädalail, 
"Viirelaid" paarituil nädalail. 

Felixstowe 
Stockholm 
Tallinn 
Stockholm 

"Kapten Vooleas", 
sadama kraanaga 

'Kapten Konga" Antverpenis 

Antverpenis, neljapäeviti 

Teel 

FINBEST 
Kolm laeva, m/l "Mehaanik Krull", m/l "Kapten Voo-

lens" ja m/l "Heinlaid" veavad peamiselt konteinereid, 
aga ka mõnevõrra segakaupa. Liin läbib Belgia, Hol
landi, Soome ja Eesti sadamaid kahenädalase sõi
duplaani Järgi: 
"Mehaanik Krull" Rotterdam — kolmapäev 

Antwerpen — neljapäev, reede 
Helsinki — kolmapäev 
Tallinn — neljapäev, reede 
Helsinki — kolmapäev 
Tallinn — neljapäev, reede, 

laupäev 
Antwerpen — neljapäev, reede 
Tallinn — kolmapäev, 

neljapäev, reede 
Rotterdam — kolmapäev 
Antwerpen — neljapäev, reede 

"Kapten Voolens" 

•Heinlaid" 

STS 
Neli rc—rc—tüüpi laeva veavad treilereid, rullalustel 

treilereid ja konteinereid Taani, Norra, Soome ja Ees
ti sadamaisse iganädalase sõiduplaani järgi: 
"Transestonia" Arhus —esmaspäev 

K0benhavn —teisipäev 

"Rakvere" 

"Suurlaid" 

"Kessulaid" 

Muuga —neljapäev 
Helsinki — reede 
Helsinki —esmaspäev, teisipäev 
fyluuga —kolmapäev 
Arhus — reede 
Kjabenhavn — laupäev 
Jallinn — esmaspäev, teisipäev 
Arhus — reede 
sõidab 10-päevase sõiduplaani järgi 

liinil Tallinn—Drammen—Oslo—Tallinn. 

MUUGA—HELSINKI 
Sellel pan/laevaliinil sõidavad kaks rc—rc—tüüpi lae

va, "Donata" ja "Elblag". Praegu sõidetakse nii Muu-
galt kui ka Helsinkist välja kord päevas. 1994. aasta 
teisel poolel, kui Muugal valmib teine parvlaevakai, on 
võimalik nii Muugalt kui ka Helsinkist välja sõita kaks 
korda päevas. 

RAS-i Eesti Merelaevandus liini-ja konteinerivedude osakond aitab kliente, kes soo
vivad oma kaupa konteineris või treilereis vedada, vormistada veodokumente ning kor
raldada kauba vedu Eestist või Venemaalt peaaegu kõigisse maailma maadesse ja neist 
maadest Eestisse või Venemaale. 

Konsultatsioonideks kaubaveo, veo- ja laadimise-lossimise hinna nina dokumentide 
vormistamise asjus pöörduda liini-ja konteinerivedude osakonna tellimiskeskusse aad
ressil 

Tallinn, Narva mnt 31 
tel. +22 43 87 54, +22 42 13 76, +25 24 55 99. 

Kaupa võib vedada niihästi Eesti Merelaevanduse konteinereis ja rullalusel treilereis 
kui ka kliendi konteinereis. 

Täpsemat informatsiooni liinilaevade sõiduplaani j a selle muudatuste kohta võib 
saada agendifirmalfEsagena", kes teenindab RAS-i Eesti Merelaevandus liinilaevu. 
Teateid saate kell 8—17 aadressil 

Tallinn, Tuukri 9a 
tel. +26 31 22 98, +22 42 57 55. 
Töövälisel ajal annab teateid telefonil +22 42 57 55 automaatvastaja. 
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14.-16. m ä r t s i l t o i m u s 
Kreekas K r e e t a s a a r e l II 
ü l eeu roopa l ine t ranspordi -
konverents. Organiseerijalks 
Euroopa Parlament, Euroopa 
Komisjon (Europarlamendile 
seaduseelnõusid ettevalmis
t a v ja o t sus t e täitmist kont
rolliv organ) j a Kreeka valit
s u s . Miks j u s t seal? Kreeka 
laevaomanike käes on maail
m a suurim kaubalaevas t ik 
(tõsi, er inevate lippude all). 
Kreeta s a a r (8300 km2 ; 
0 , 5 milj. elanikku) teenindab 
aas tas üle 2 , 2 miljoni turisti , 
o n sõbraliku j a hästi keeli os
kava elanikkonnaga ning elu
l isel t huv i t a tud t ranspordi
võ rgu a r e n g u s t , s e e g a — 
miks mitte. 

Osalema oli ku t su tud üle 
6 0 0 delegaadi: Euroopa riiki
d e transpordiministrid, par
lamentide esindajad, Euroo
p a Liidu mitmesuguste kesk
organite töötajad ning k a va
litsusväliste organisatsiooni
d e ( n ä i t e k s töövõt ja te ja 
tööandjate liitude) esindajad. 
Seejuures pakkus paljudele 
Kesk-ja Ida-Euroopa riikide 
de l egaa t ide l e Euroopa Ko
misjon o sa l emi svõ ima luse 
selle kulul. Peaasi, et kõigist 
Euroopa r i ik ides t o l e k s i d 
esindajad kohal! Ja kõik olid 
siiralt huvitatud kogu Euroo
p a t katva ü h t s e transpordi
süsteemi loomisest. 

Suht lemises valitses asja
likkuse j a vas tu tu le l ikkuse 
õ h k k o n d , m i s väga e r i n e s 
nõukoguliku «suurema ven
na» es indajate «eriti õigete» 
se i sukohtade pealesurumi
sest endise N. Liidu konve
rentsidel. 

Ühtse t ranspordipol i i t ika 
väljatöötamine ja realiseeri
mine Euroopa jaoks takerdus 
varem poliitilistel jm. põhjus
tel. Esimesel üleeuroopalisel 
transpordikonverentsil Pra
h a s 1991. aasta novembris 
deklareeriti ühiselt vajadust 
j a o t sus t avus t luua ri ikide 
vahel t ihedad koostöösuhted 
Euroopa t ranspordivõrkude 
r a t s ionaa l seks ü h e n d a m i 
seks. Seejärel peeti r ida piir
kondlikke (Vahemere, Musta 
mere, Läänemere, Ba ren t s i 
mere riikide) transpordikon-
verentse, millel määrati kind
laks kohalike transpordivõr
kude l i i tmise teed E u r o o p a 
võrkudega. Sõlmiti rohkest i 
riikidevahelisi transpordile-
pinguid. Viidi läbi E u r o o p a 
transpordivoogude teaduslik 
analüüs n i n g määrati priori
teetsed t ranspordikoridorid 
põhi-lõuna ja ida-lääs, nen
de infrastruktuuri tehnil ine 
seisund j a investeeringuvaja-
dused, riikide seadusandluse 
er inevustes t tekkivad prob
leemid j n e . Seega oli ä r a teh
tud suur eeltöö, mi l le tule
muste ja ettepanekute üldis-

SpecTec • 
AM0S-D Planned Maintenance System 

htjgjjljK 

Eesti Merelaevanduse pea
direktori asetäitja Rein Mein-
dok on korduvalt toonitanud, 
et turul püsimiseks on vaja 
saavutada tehniliselt võrdne 
tase k o n k u r e n t i d e g a . Ühe 
osana sel les t tegevusest võib 
ilmselt vaade lda k a firma 
"AMOS SpecTec-iga" alusta
tud koostööd. 

"AMOS-e" es inda jana oli 
Tallinnas tegevdirektor Gös
ta B. A lge l in , kellel võima
lustest pa rem ü l e v a a d e . 
Tema se le tas oma firma tege
vust nii: -"AMOSSpecTecAB" 
on tehnil ise konsultatsiooni 
ettevõte, mis võib va rus tada 
hoolduse j a varustuse korral
damise rutiintöõ koh ta käiva 
teenustepaketiga. F i r m a on 
väljakasvanud 1915. aastal 
asutatud konsultatsioonifir-

t a m i s e k s Euroopa üh t seks 
transpordipoliitikaks oli vaja 
kokku kutsuda II Pan-Euroo
pa t r a n s p o r d i k o n v e r e n t s . 
Konverentsidevahelisel ajal 
oli Euroopa Ühenduse riikide 
rahvaste poolt heaks kiidetud 
M a a s t r i c h t i k o k k u l e p e , 
Euroopa Ühendus transfor
meerunud 1993. a. Euroopa 
L i i d u k s . See on p i i r ide ta 
Euroopa osa, k u s elab j u b a 
350 miljonit inimest. 

Euroopa ühtse transpordi
poliitika ja Maastrichti kok
kuleppe (§ 2) põhieesmärgid 

langevad kokku: majandus
tegevuse tasakaalusta tud j a 
harmoonilise arengu edenda
mine kogu Liidu alal, stabiil
ne inflatsioonivaba majandu
se tõus ühes keskkonnakait
se tagamisega, komjergentsi 
kõrge tase riikidevahelistes 
m a j a n d u s s u h e t e s , tööhõive 
j a s o t s i a a l s e k a i t s e kõrge 
tase , elatustaseme ja elukva
liteedi pidev tõus , riikide ma
jandus l ik ja sotsiaalne üks 
meel ja solidaarsus. 

Majanduskasvu, kõrgema 
elatustaseme j a tööhõive ta
g a m i s e t i ng imus tena n ä e b 
E u r o o p a i n i m e s t e (meie 
m õ i s t e s tööjõu) ja kaupade 
n i n g teenuste ki tsendusteta 
vahetamist riikide vahel. Tu
rumajanduses on kaupadeja 
t e e n u s t e v a b a v a h e t a m i s e 
eel t ingimusteks Jiikumisva-
b a d u s ja v a b a e t t evõ t lu s 
(konkurents). «Pudelikaelad» 
Euroopa transpordivõrkudes 
j a riiklikud konkurents iala-
s e d p i i r a n g u d t a k i s t a v a d 
kaubavahetust , seega ka ma
janduslikku kasvu ja tööhõi
vet. Võeti vastu vastavad soo
vitused valitsustele. 

Ü h a n õ u t a v a m on t r a n s -

f) o r d i t e e n u s «door-to-door* 
u k s e s t ukseni). Seni on see 

taga tud põhiliselt autotrans-
p o r d i g a . Sel le o s a t ä h t s u s 
tonnkilomeetri te arvestuses 
on Euroopa Liidu maade ve
dudes t mandril 70% (raudtee 
— 15%, jõetransport — 9%, 
torujuhtmed — 6%). Reisija
teveol on sõ iduau tode osa
t ä h t s u s 79%, au tobuss ide l 
9%. Kuid maanteetranspordil 
on olulisi puudus i — see on 
kõige kapitalimahukani, töö-
j õ u m a h u k a m , oht l ikum ia 
s a a s t a v a m t r a n s p o r d i l i i k . 
Ainuüksi Euroopa Liidu tee
d e l h u k k u b a a s t a s 50 0 0 0 
in imes t , 2 miljonit saab vi-

tastusi , 80% transpordiga te-
i ta tavast atmosfääri saasta-

P m a s t "Arnesen, Christensen 
& Co", "SpecTec" on aas ta s t 
1984. Praeguseks on see ku
junenud välja maai lmamas-
t a a b i g a f i r m a k s , millel on 
e s i n d u s i E u r o o p a s , V e n e 
m a a l , USA-s, Ladina-Amee-
r ikas ja Kaug-Idas. Eesti lae
vandusega on ka varem ol
n u d koostööd, nagu maini
t u d , töötab süs teem "Esto
nial" ja samuti Eesti Merelae
vanduse uuematel laevadel. 

Mida õieti pakutakse? Mit
mesuguseid teenuseid, mis 
on seotud tehnilise hoolduse 
j a remondiga . AMOS-süs -
teem on tagavaraosade j a 
- sõ lmede hoolduse , ostu j a 
tellimise t sen t raa l süs teem, 
m i s töötab peakorteri kesku
s e kaudu. Seal on täielik üle
vaade sellest, kus ja millised 
o s a d on k ä t t e s a a d a v a d j a 
mill ise h innaga. Tänu s ide
süs t eemi efekti ivsusele on 
kättetoimetamise aeg küllalt
ki lühike. 

Põhiline, millega veel tegel
dakse, on ka spetsiaalne vib-
ratsioonikontroll , mas ina te 
ülevaatus Ja inspektsioon, lo
gistika, lastimine (stabiilsus-
a r v u t u s e d ) . On mitu o m a 

misest kahjul ike gaasidega 
annab nimelt maanteetrans
port. 

«Kasvuhooneefekti» pidur
damiseks kohus tus Euroopa 
Liit võtma meetmed, millega 
vä ld i takse süs ihappegaas i 
õhkupaiskamise taseme suu
renemine 1990 . a. s u h t e s . 
Ühtse t r a n s p o r d i p o l i i t i k a 
üheks põh imõ t t eks on nn . 
«sustainable development* — 
looduse ta luvuse arvestami
ne nii loodusressursside pii
ratust kui ka keskkonna deg
radeerumist silmas pidades. 

Loodusesõbralikkuse ja res-
sursisääst l ikkuse seisukoh
tadest lähtudes soovitas kon
verents oluliselt suurendada 
k a u b a v e d u d e o s a t ä h t s u s t 
meritsi ja mööda jõgesid ning 
r a u d t e e d , t a g a d a n e n d e 
t r a n s p o r d i l i i k i d e a r e n g u 
prioriteetsus. 

Näi teks m e r e t r a n s p o r t 
saastab õhku tonnkilomeetri 
kohta sadu kordi vähem kui 
autot ranspor t . Merre sat tu
nud õlireostusest on 70% pä
rit mandrilt. 

Kuid soovi ta tavad t r a n s 
pordiliigid ei võimalda tavali
selt kaupu ukseni toimetada. 
Seepärast on vaja kombinee
rida transpordiketid erineva
tes t t r a n s p o r d i l i i k i d e s t j a 
ümber l aad imiskeskus te s t . 
M u l t i m o d a a l n e t r a n s p o r t 
saab eksisteerida vaid vabas 
k o n k u r e n t s i s . Ainul t s i is 
saab ta vastata transpordika-
s u t a j a t e n õ u e t e l e , j õ u d a 
transpordis oluliste mahtude 
ia kindla perspektiivini. Sel
leks aga on vaja privatiseeri
da transport ja lõpetada üksi
kute transpordiliikide riiklik 
subs idee r imine . Iga t r an s 
pordiliigi . tegelik omah ind 
m ä ä r a b t e m a o s a t ä h t s u s e 
ketis. 

V e o t e e n u s t e o m a h i n d a 
hakkab aga üha enam mõju
tama ka maksupoliitika. Tar
bija valib keskkonnasõbrali
kuma transpordiliigi — veo
t r a n s p o r d i j a r aud tee , kui 
au to t ranspor t on kõrgemalt 
maksustatud. Muide, Euroo-

f)a autoteede kasutajatel tu-
eb varsti hakata kukrut ker

gendama . Riikidel ei j ä t k u 
raha, ja uu te autoteede ehita
misele/laiendamisele orien
teeritud erafirmad kasseeri
vad raha sõitjailt. 
. Niisiis, jõudsime lõpuks ka 
meretranspordini . Paljudes 
konverentsi et tekannetes j a 
resolutsioonis kordusid po-

süsteemi: "AMOS D" on hool
duse korraldamine ja planee
rimine laevas, seda planeeri
takse nii kalendriajast kui ka 
m e h h a n i s m i töötamisajast 
l äh tudes . Nii kaldal kui ka 
merel on võimalik kasutada 
sama infopanka, mida on kii
resti võimalik edastada "SAT-
COM-i" või "AMOS Linki" 
süsteemide kaudu. Kusjuu
res viimane nende firma süs
teem o leva t 70% m u u d e s t 
o d a v a m . "AMOS Load" on 
l a a d i m i s - j a s tab i i l sussüs-
teem, mille programmid on 
välja töötatud järgmiste lae-
vatüüpide jaoks: konteiner
laevad, sega las t , tanker id , 
pu i s t l a s t i l a evad , g a a s i - j a 
keemiatankerid, veeremilae-
vad, parvlaevad. 

Müüg ike t t i n i m e t a t a k s e 
"AMOS-Purch". 

Kogu see süsteem põhineb 
häst ikorraldatud arvutibaa
sil, mille kasutamine on ker
gesti õpitav, aga eeliseid an
dev — info on kä t t e saadav 
igal pool Ja igal ajal. Alustati 
1950. a a s t a t e l nn . käs i t s i -
süsteemiga, meilgi hästitun
tud perfokaartide kasutami
sega. Mõnel pool on see moo-

p u l a a r s e d väl jendid Slxort 
Sea Shipping (SSS — meret
ransport ilma ookeani ületa
miseta) ja Coastal Shipping, 
seega rannasõ i t . J u s t seda 
tuleb prioriteetselt arendada 
kui odavaimat ja vähesaasta-
va t . T ö ö t a t a k s e välja uus i 
modernseid jõgi-meri-tüüpi 
laevu, kiirkaubalaevu,'auto
m a t i s e e r i t u d l a ad imi sega 
konteinerveolaevu, iselossi-
vaid puist last i laevu. Erilise 
tähelepanu all on veetrans
pordi m u l t i m o d a a l s e t e s s e 
transpordikettidesse kohan

damise projektid. Selletaolis
te j a o k s võib ka energi l ine 
Eesti firma loota finantsabi 
Euroopa Liidu s t r u k t u u r i 
delt. 

Minoorsetes toonides rää
giti Euroopa kaubalaevastiku 
j ä t k u v a s t «väl ja l ipustami-
sest». Veel 10 a a s t a t tagasi 
moodus t a s Euroopa Ühen
d u s e l a evas t i ku t o n n a a z 
30%, praegu aga 15% maail
ma laevastikust. Halb on see, 
et põhiliselt vanemad laevad 
alluvad nüüd mitte eriti usal
d u s v ä ä r s e t e regis t r i te ins
pektsioonidele, nende hulgas 
on avariilisus palju kõrgem. 
Teiselt poolt ei tohi lubada 
laevaehi tuse , meresõidu ja 
laevade ekspluateerimise os
kuste ning vastavate struk
tuuride lõplikku mandumist 
Euroopas, sest neid taastada 
on hoopis raskem. Kavanda
tavate ab inõude hulgas on 
Euroopa Liidu ühtse merere-
gistri EUROS loomine, sada-
mariikide kontrolli intensii-
vistamine madala tehnilise ja 
so ts iaa lse ka i t se tasemega 
laevade väljatõrjumiseks, aga 
ka riiklike m a k s u d e oluline 
vähendamine EUROS-e re
g i s t r i s s e k a n t u d laevade 
omanikelt ja meeskondadelt, 
et nad s a a k s i d p r a h i t u r u l 
edukamal t võistelda «odava 
lipu» laevadega. 

1991. a. kontrollisid eri rii
kide meresõidu ohutuse ins
pektorid Euroopa sadamais 
14 379 laeva, neist 441 laeva 
peeti kinni defektide kõrval
damisen i . Sagedamini pol
nud korras pääste-ja tuletõr-
evarustus. Kinnipeetuist sei-
as lõviosa «odavate» lippude 

all: Küprose (49), Malta (44), 
Panama (42), Libeeria (29), 
San Vincenti (23), Hondurase 
(20) lipu all. 

1986. aas tas t upub maail
mameredel keskmise l t 230 
laeva (1,1 miljonit brt.) aas-

dus veelgi käigus. 1984. aas
tast on mindud arvutite ka
su tamise le . Nagu ikka öel
dakse, et ollakse turu liidrid 
sellel alal. Sest kogu maail
male on m ü ü d u d 1500 oma 
süsteemi, esindusi on paari
kümnes paigas Hongkongini 
välja. 

Koostatakse ka spetsifikat
sioone ja tehnilist dokumen
tatsiooni laevade jaoks . Vii
m a n e s u u r e m töö oli ü h e 
Rootsi tellitud ro-ro-laevale 
kogu tehniline dokumentat
sioon e t te va lmis tada ning 
siis Djakar tasse saata , kus 
laeva ehitatakse. 

Eesti Mere laevandusega 
loode takse head koostööd 
teha, senised kontaktid ole
vat o lnud väga meeldivad. 
Need mehed, kes juba välia 
on õpetatud, olevat väga tub
lid, ja nii loodetakse Mereha
r i d u s k e s k u s e s s isse seada 
õppekeskus, kus oskajad ette 
valmistatakse, enne kui süs
teemid laevadele muretsetak
se. Oma es indus loodetakse 
f>aari kuuga siin sisse seada. 
Et selles firmas töö kiiresti 

käib, võib kinnitada küll, sest 
M e r e h a r i d u s k e s k u s e s toi-

t a s , n e n d e g a koos 1 0 0 0 -
1200 inimest. Uppunute hul
as on kuivlastilaevu 46%, 
alalaevu 26%, puistlastilae

vu 6%, t ankere id 5%. 74% 
u p p u n u i s t olid 1991. a. üle 
15 aasta vanused laevad. 

Meresõidu ohutuse poliiti
ka p õ h i t e e s i d e k s m ä ä r a t i 
konverentsil: 

1. IMO nõuded laevade teh
nilise seisundi osas on põh
jenda tud ja piisavad. Nende 
nõuete täitmine peab laiene
ma absoluutselt Kõigi riikide 
laevadele. 

2. Kehtivad rahvusvaheli
sed kokku lepped meresõi
d u o h u t u s e t agamise küs i 
mustes on rahuldavad, nen
de reeglite j a soovituste ra
kendamine peab olema üht
viisi t a g a t u d kõigi r i ik ide 
poolt. 

3 . Riigid peavad vastutama 
rahvusvaheliste reeglite täit
mise eest nende lipu all sõit
vate laevade poolt, laeva ko
du sadamariik ja iga sadama-
riik peavad vas tu tama efek
tiivse kontrolli sisseseadmise 
eest laevade nõutava taseme 
jälgimisel. 

J a veel peet i v a j a l i k u k s 
luua laevade liikumise Juhti
mise süsteemid elektroonika 
t ipptehnoloogia tasemel nii 
laevade kui ka kaldajaamade 
jaoks. 

Kuna laevaavariide tekke
põhjustest on 60-80% juhtu
me i s t s ü ü d i i n i m e s e viga, 
väärarvestus, hooletus või ka 
käskluse valesti mõistmine 
segakeelses meeskonnas, siis 
t u l eb t õ s t a j a ü h t l u s t a d a 
nõudeid meremeeste kvalifi
katsioonile. 

Euroopa laevanduses ikka 
veel kestva depressiooni tõttu 
on meremehe elukutse popu
laarsus jä tkuval t madalsei
sus. Näiteks Inglismaa mere
koolid andsid 1980. a. 9000 
laevaohvi tser i , 1990. a. — 
1000. Hinnangute järgi suu
reneb nii ohvitseride kui ka 
kvalifitseeritud madruste de
fitsiit pidevalt ja ulatub küm
netesse tuhandetesse. Niisiis 
õppige amet ja vähemalt ing
lise keel korralikult selgeks, 
Ja te saate tööd, kogemusi ja 
inves teer imiseks vajalikku 
kapitali võõrlaevades. Eesti 
laevastik peab kasvama, me-
revoorimehe roll tegi rikkaks 
ka Norra. J u b a praegu annab 
Eesti meretransport j a reisi
jatevedu meritsi 1,5 miljardit 
k r o o n i p u h a s t u l u a a s t a s , 
kat tes meie loodusvaradest 
vaese riigi välismaksebilansi 
puudujäägi Ja tagades krooni 
stabiilsuse. Jä tkakem, Eestil 
on oma koht Euroopa ühtses 
transpordisüsteemis. 

Eesti Laevaomanike Liidu 
peasekretär 
Olev Leino 

munud nõupidamise proto
koll, mille Rootsi pool koostas 
ja välja saat is , jõudis adres
saa t iden i Eest i post i liiku
miskiirusega — välja saade
tud oli küll kohe peale tagasi-
jõudmist. — R. N.) 

"Peamine on training and 
education," kinnitas Gösta B. 
Algelin. 

Mis tõi kaugsõidukapteni 
maale sellesse ametisse? 

"Olen tekipoisina neli kor
da ümber maakera seilanud, 
Oslos alustasin. Kalmaris õp
pisin kolm aas t a t mereaka
deemias, olen sõitnud igasu
gustel laevadel, kõige rohkem 
vist ro- ro-de l . Kuni kapte
niks sain, läks 10 aastat, siis 
sõitsin 15 aas ta t kaptenina. 
Siis h a k k a s kompan i i alla 
käima, ka see laev, millel sõit
sin, jäi kaldale. Nii vaatasingi 
uue töö järele ringi. Kui selles 
firmas tööd pakuti, leidsin, et 
see on ala, mida võiks proovi
da, sest võõras päris ka ei ol
n u d . Pealegi, ma sa in j u b a 
kolmekümneselt kapteniks, 
olin j u praktiliselt kõik saa
v u t a n u d — miks mi t t e siis 
midagi uu t proovida?" 

Reet Naber 

Teel üleeuroopalisele 
ühtsele transpordivõrgule 

Peamine on hea ettevalmistus 
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Insener-laevajuhid 

rollitud, siis õpetasid meile. 
Praegu võime öelda, et saime 
väga hea koolituse ja oleme 
sellega rahul. 

Ka I —Il k u r s u s e l a n t u d 
üldtehniliste ainete'taset võib 
korralikuks nimetada. Navi-
gatsioonikursuse materiaal
ne b a a s oli h e a . Võib-ol la 
nüüd saab öelda, et hakkab 
m a a i l m a t a s e m e s t n a t u k e 
maha jääma, aga kõik muu
tub nii kiiresti, et raha ei jät
ku u u e m a mure t semiseks . 
Vene laevadel olemasolevaga 
saab seal küll kõigega kurssi. 
Põhitõed s a a b selgeks, eks 
neil apa raa t ide l on midagi 
ühist ju ka! 

Nä i t eks e l e k t r o n k a a r d i 
programmid on meie koo
lis välja töötatud, Sperans-
ki oli selle peal. Praegu on 
tal küll oma akts iasel ts , 

Veebruaris lõpetasid Peter
buri Riikliku Mereakadeemia 
7 eesti noormeest, kel tradit
siooniliselt määrdunuds in i -
sel nõukogudemalli diplomil 
kirjas eriala: insener-laeva-
juht : Ahti Pärna, Risto Pih
lakas, Rando Leas, Toomas 
Kreek, Tarvi-Carlos Tuulik, 
Vahur Sõstra j a Raul Mets-
hein. 

Peale l õpe t amis t on neil 
mitmeid asjaajamisi olnud, et 
ennas t Eesti Vabariigis sisse 
seada , vajalikke merepabe-
reid muretseda ja muud. Üks 
mure oli Merehariduskesku
ses raadiotelegrafisti kursu
sed läbi teha, et vastav tun
nistus saada. Mis sest, et eel
mise kooli kabinetid ja õpetus 
sel alal head või paremad ol
nud, aga paberit sealt ei saa
dud . Kui n ü ü d eksam äkki 
ä r a j ä i , s e s t komisjonil oli 
"muid t äh t sa id asju a jada, 
matuse id j a sarnas t" , nagu 
neil mulje oli jäänud, astusid 
viis esimesena nimetatut toi
m e t u s s e j a olid m e e l s a s t i 
n õ u s oma koo l i skä imises t 
rääkima. Et tegu oli meeldiva 
vestlusega, siis kirjapandus 
on kõigi viie arvamused kok
kuvõetult. 

Kuidas mindi? 
Mindi Eesti konkursiga, ek

samid tehti TPI juures ja siis 
ei o l n u d L e n i n g r a d i s vaja 
konkureer ida . Enamik läks 
1987., mõni 1986. aastal, pä
r a s t keskkool i lõpe tamis t . 
Es imene k u r s u s teht i läbi , 
siis saadeti aastaks —pooltei
s e k s — k a h e k s s õ j a v ä k k e , 
maaväkke muidugi . . . Selle
pärast oligi pärast koolis pa
ras segadus: osa oli sõjaväes 
pool teis t a a s t a t ä ra o lnud , 
osa kaks, nii tuli kokku kaks 
roodu, üle 200 II ku r suse l . 

Lõpetas 170 ringis. Väljalan
gemine oli suur , nagu oleks 
püütudki osa ära saata. Kogu 
aeg räägiti , et meid on liiga 
palju. "Kes ei t aha õppida , 
mingu minema," oli s e i su 
koht. Ka iga väiksema dist-
sipliinirikkumise pärast võis 
minema lennata, oli ju pool-
sõjaväeline kool. Algul ran
gem, hiljem läks na tuke va
bamaks. 

Milliseks hindate õpetuse 
taset? 

Õppimisel oli korralik pinge 
kogu aeg peal. Eriti pingeli
sed olid muidugi sessiajad, 
neid kogunes selle 6 a a s t a 
jooksul terve hulk. Loomuli
kult olid ka poliitilised ained, 
a lguses n imetusega par te i 
ajalugu, hiljem m u u t u s see 
po l i to loogiaks , mil les tu l i 
teha ka riigieksam. 

Õppe jõud olid t a s e m e l , 
väga tugevad olid erialaõppe-
jõud. Õpetus oli ikka nii tu
gev, et õppimine oli lausa hu
vitav. Enamik erialamehi olid 
k o g e n u d , k a u a õ p e t a n u d 
ning kaua merd sõitnud. Pal
jude l olid oma teooriad ise 
välja töötatud ja järele kont

aga alguse sai asi koolist. 
Parem e t t eva lmis tus kui 

siin oli meil kindlasti. Vaata
sime siin natuke ringi — kas 
need aparaadid üldse tööta
vad? Meil oli raadiotelefoni-
klass võrreldes sellega, kus 
me n ü ü d k u r s u s t e l ol ime, 
tükk maad parem. Oli raadio-
lokatsiooni trenazöör, kuhu 
tuldi ka Eestist kursus te le , 
alates kaptenist ja lõpetades 
kolmandate tüürimeestega. 

Praktikamuljed? 
Laevas saime madrusetöö-

ga hakkama küll, seal polegi 
ju midagi erilist. Ega me tüü-
rimehetöõd väga palju proo
vida saanud, see sõltus kap
tenist, kuipalju silda pääsesi
me . Oli po i s s e , kes kä i s id 
a inul t all ringi. Pika, nelja
k u u l i s e p r a k t i k a sõ i t s ime 
tüürimehe-õpilasena. Oleme 
kõik oma prakt ikad laevan
duse laevade peal teinud. Lõ
puks läks nii, et proovisime 
selle pika p rak t ika m a d r u 
seks saada . Miks? Sellepä
rast, et kui enne tüürimehe-
õpilane seisis ühe vahi j a sai 
80% kolmanda tüüri palgast, 
siis muudeti kordaja hakati 

m a k s m a 600 krooni n a g u 
igale prakt ikandi le (miinus 
maksud) — selge, miks. 

Tähelepanelike ja asjatund
like juhendajatena nimetati 
kaht kaptenit Valeri Seppa ja 
Gennadi Hlopovit, kes õpeta
mist ja kasvavat kolleegi tõsi
selt võtsid. 

Venemaa olud? 
Meil õppemaksu ei olnud, 

maksti isegi stipendiumi. Kui 
l ä k s i m e , oli see 20 r u b l a 
(+riiklik ülalpidamine) . Vii
mase stipi saime 30 000 rub
la. Ühiselamutoad olid 2 — 4 
inimesele. Proovisime vahe
peal ka erakorter is elamist, 
aga see läks lõpus üle mõis
tuse kalliks. Hinnad tõuse
vad nagu siingi, elu on tükk 
maad kallim ja mingit teenin
dust pole. Lõpus tuli meil ras
kusi v i i sadega . Vene saa t 
konnas ei tahetud neid meile 
kui üliõplastele anda .os t s i -
me si is m u u d k u i neid 5 0 -
krooniseid ühekordseid vii
sasid. Maksime ja sõitsime. 
Vene tudengitele, kes siin õp
pisid, olid antud pidevad vii
sad, meie jaoks ei olnud polii
t ikud suute l i sed s edasama 
tegema. Ega vist eriti pingu-
tatudki. Me õnneks pääsesi
me ühe aastaga, aga seal on 
veel õppijaid. 

Mis saab edasi? 
Eks läheme Eesti Merelae

v a n d u s s e tööle. Käisime 
kaadrites, meie nimed pandi 
kirja ja lubati esimeses järje
korras tööle saata. Tea, kui
das läheb. Me võiksime kol
mandaks või nejandaks tüü
riks minna, aga väiksematel 
laevadel neid enam pole. 

Siinne suhtumine on selli
ne, et kui midagi vaja on, siis 
kutsutakse küll, aga näiteks 
paberid peame kõik oma raha 
eest korda ajama. Meremehe-
passid näiteks, mis siinsete
le, isegi vist Merehariduskes
kuse kadettidele ilma antak

se, peame ise kinni maksma. 
Rääkimata arstlikest komis
j o n i d e s t j a n e i s t s a m a d e s t 
raadiotelegrafisti kursustest. 
Me oleksime selle paberi ka 
Piiterist saanud, aga siis pol
nud veel tüürimehediplomit. 
Meil ju praegu s isse tu lekut 
pole. Töö s a a m i s e k s oleks 
vaja kogemusi ja tutvusi. Me 
loodame, et karjäärivõimalu
sed on merelaevanduses kõi
ge paremad. Kui minrta "lipu" 
a l la , t ea , k a s p ä r a s t s i in 
enam tahetaksegi . Aga kole 
pikka aega tuleb merel olla, 
neli kuud, ja kõikumine pole 
j u s t kõige no rmaa l sem sei
sund. 

Härrased noogutasid nõus
olevalt väite peale, et see kõik 
käib meremeheameti juurde. 
Kinnitasid optimistlikult, et 
ega nad hätta jää. 

Kuidas kooliaeg kokku võt
ta? 

Kole kaua sai õpitud. 7 aas
t a t on ikkagi liig. Oleksime 
peale 8. klassi Tallinna Mere
kooli tulnud, selle ära lõpeta
nud, diplomi saanud , kaug
õppes Piiteri vahet sõitnud ja 
t ä i endusku r sus t e l kä inud , 
oleks kiiremini läinud, olek
sime ehk j u b a vanemtüür i -
mehed olla võinud. Aga me 
saime sealt korraliku haridu
se. Päevane osakond on hin
damatu kaugõppe kõrval: sil
maring laienes, oli võimalus 
pidevalt õppejõududega su
helda, pole olnud, et niisama 
h inne p a n n a k s e . Vaimsuse 
a r engu le ands id need koo
liaastad kindlasti palju. 

Et ka R a n d o l õ p e t a n u t e 
h u l g a s oli, ei s a a kuidagi 
m e e n u t a m a t a j ä t t a Kihnu 
Jonni, kes oma metskapteni-
diplomit Pe terbur i -här rade 
käest toomas käis ning kodu
saarele kuulsus t ja kultuuri 
tõi. 

J u t t u ajas Reet Naber 
Asjaosaliste fotod 

Esimene Eesti laev 
vabapidamisel. 

Meremehe-eetika kadunud? 

Tallinna Kopli sadama so
pis seisis mitmed aastad tule
v a n e m u u s e u m l a e v "Suur 
Toll", teisel pool küljes ba
seeruvad aga juba "aegade al
gusest" Eesti Noorte Mere
klubi laevad eesotsas "Tal
linnaga". 

Koik oli i lus ja kena ni i
kaua , kuni "Suur Töil" 1 1 . 
veebruari l "Kalevipoja" ja 
"Marsi" abil oma a supa ika 
vahetas ning Linnahalli kai 
ää rde "kolis". J u b a uues t i 
tekkivas õhkõrnas jääs veda
sid pukserid suure laeva mi
nema, tema poordi külge kin
nitatuna seisnud Kaitseliidu 
VRD-tüüpi kaater "Erika" jäi 
aga peale "bossi" lahkumist 
õnnetu olemisega keset lompi 
loksuma. Mandriga ühendas 
t eda vaid v i le t s o t s a i u p p . 
Kaater meenutas aasale köie 
otsa sööma pandud lehma. 
Nii ta loksus seal, kuni öise 
kü lmaga kor ra l iku l t k inni 
jäätus. 

Järgnevad päevad ei muut
nud "Erika" kurvas saatuses 
raasugi , j ä ä oli tugev j a nii 

seisis ta seal ligi kuu. Mõned 
nädalad tagasi läks aga su
laks ja ühel hommikul ujus 
"peremeheta loom" taas va
balt ringi. Kõrvalasuvate lae
vade mehed said aga kaatr i 
asendi järgi hõlpsasti tuu le 
s u u n d a määra ta . Kui a luse 
asendit ja kinnitust hoolega 
uur ida , võis avastada, et ta 
se isab kalalaeva "Selenga" 
pardas ja on viimase pollari 
küljes sellesama viletsa mõ-
nemeetrise otsaga. "Selenga" 
noo repoo lne m e e s k o n d ei 
p a i s t n u d oma t u u l e l i p u n a 
keerleva naab r i üle m u r e t 
tundvat , teist otsa k lüüs is t 
läbi t u u a po lnud kellelgi 
plaanis. 

Nädala jagu said kõrval
a s u v a l Noorte Merek lub i 
baaslaeval meremehetarkusi 
kogumas käivad põnnid ne
gatiivseid kogemusi, jälgides 
näitliku õppevahendi mõtte
t u t l o k s u m i s t . Si is l äks id 
k a n n a t u s e kao tanud klubi 
väikelaevade mehed "Selen
ga" tekile ning panid stratee
giliselt täh tsa aluse korrali

kult kalalaeva pardasse kin
ni. Nii ei saanudki allakirju
t a n u meie kangelasliku mi
neviku ja tulevikuga organi
satsiooni "ristlejast" päris pa-
raadpilti. 

J ääb üle konstateerida fak
ti, et ei Kaitseliidu ega sellele 
v a b a t a h t l i k u l e organisat
sioonile kuuluva laeva mees
konna esindajaid pole talve 
jooksul laeva läheduses mär
gata olnud. Aluse omanikud 
on varemgi oma lohakusega 
hiilanud: 1992.aasta sügisel 
seisis "Erika" niisamuti õige 

{jeremeheta teise muuseum-
aeva - "Lembitu" pardas Piri

ta s adamas . Seal k ippus ta 
tormi ajal meie mereajaloo-
mälestise parrast mõlki peks
ma ja ka siis pidid teise laeva 
mehed teda kõvemini kinni 
köitmas käima. Milleks aga 
sellist hädavarest üldse pida
da, kui meestest endist asja 
f>ole ja meremehe-eetika nei-
e tundmata suuruseks on? 

Küllike Rooväli 
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10 O-aastane lootsilaev 
t t Saimaa t t 

16. märts i l avati Mere
muuseumis väike huvitav 
näitus: Helsinki Meremuu
seum tõi vaatamiseks veel 
praegugi a l les ja liikuva saja-
aastase aurulootsilaeva "Sai
maa" elust jutustava fotonäi
tuse. 

Helsinki muuseumi direk
tor Leena Sammallahti oli 
ise näitust avama ja tu tvus
tama tu lnud. Tema s õ n u l oli 
seekordne siiatulek mitmeti 
esmakordne: varem pole ta 
eales lennukiga Tallinna tul
nud, ning k a Helsinki Mere
muuseumi näitust pole meil 
seni toimunud, kuigi koostöö 
kahe kolleegi vahel võib pi
kaajaliseks lugeda. Leena 
Sammallahti uues, e t pari
mad mälestused on t a l jää
nud sellest korrast, k u i käidi 
koos maailma ühe juht ivama 
purjelaevaehituse as ja tund
jaga sotakorvausKuunarit 

Vega" vaatamas.. . 
Nagu nimigi ütleb, o n loot-

silaeva "Saimaa" elu olnud 
seotud S a i m a kanalija vesis
tuga. 1889. aastal S a i m a J a 
Kallavesi lootsipiirkonna üle
maks Lappeenranta tu lnud 
41-aastane kogenud mere-
mõõtja Gus ta f Adolf Majan-
der esitas 1892. a. Senatile 
taotluse u u e laeva ehitami
seks Saima vesikonda, sest 
laevaliiklus oli elavnenud, 
meremõõtmis- ja kaardistus-
tööd olid vajadustest maha 
jäänud. Laeva ehitamise ot
sustas isiklikult t saar Alek
sander III Bersdorffi lossis 
25. juunil (7. juulil) 1892, 
kui oli k ü l a s oma abikaasa 
Dagmari kodumaal Taanis. 
Kooskõlastuste saamine ja 
ehitamine võttis aega nii pal
ju, et vettelaskmine j a proo
visõit olid Airistol 17. mail 
1893. 

5. mail 1893 tõusis "Sai
maa" es imest korda kanali 
28 lüüsi k a u d u 76 m kõrgu
sele üle merepinna o m a tule
vastesse koduvetesse Sai-
maal, s a m a päeva õ h t u l kell 
22.15 s a a b u s ta Lappeen
ranta, m i s jä i ta kodusada
maks aas t a i l 1893—1918. 
Samal k u u l tehti esimene 
uurimis-mõõtmisreis Vuoksi 
veeala erinevatesse piirkon-
d eidesse 

Samal 1893. aas ta l tuli 
laeva madruseks Eest is sün-

Leena Sammallaht i ja Ants Pä rna nä i tuse avamisel. 

d inud Ludvig Jägerski, kes 
oli siis 28-aastane, j a jäi lae
va 36 aastaks, jõudes välja 
pootsmani* ametini. (1918 
muut i s ta oma nime Jäger-
siks.) Teda peeti oma aja Sai
m a a veeala ja laeva pari
maks , korvamatuks tund
j aks . 

Kõrvuti tavaliste tööde-te-
gemistega on juub i l a r teinud 
arvukaid VlP-reise, alates 
tsaaride ja nende perekonna
liikmete sõidutamisest. Esi
mene keiserlik kõrgus laeval 
oli suurvürst Mihhail Alek
sandrovos, kes 15-aastase-
na käis koos vürst Obolenski 
ja. krahv Barkendorffiga 
Tammisaarel sisseoste tege
m a s (ostoksiüa); kaup, mis 
meelitas, oli Fiskarsi tehase 
oma. Laeval on viibinud Carl 
Gustav Emil Mannerheim, 
enne veel, kui-ta marssaliks 
sai, j a Lauri Kristian Relan-
der ning Pehr Evind Svinhuf-
vud. Urno Kaleva Kekkonen 
oli laeval enne 1961. a. sügi
se dramaatilisi sündmusi j a 
1968. a. uue kanali avami
sel. 1925. a. oli sõitmas Gus
tav V koos tütardega. 

Laeva ülesannete hulka 
kuu lu s Vene võimu ajal naf
ta kohalevedu Saimaa piir
konda. See oli päri t vendade 
Nobelite naftakontsernist 
Bakuust . 

Lootsi-, uur imis- j a mere-
mõõtmislaeva-tegemisi on 
j ä tkunud kogu aeg, alles 

1980-ndatel jäi tööd vähe
maks , sest kasutusele tulid 
uued laevad. Praegu võtab 
laev aktiivselt osa nn. regati-
sõitudest, mida korraldab 
Soome Höyrypursiseura. 
Möödunud aastal käidi Vii
buri 700-aastast juubelit 
kaunimaks muutmas. Hel
sinki Meremuuseum oli õn
nelik, et Merenkidkuhallitus 
lasi laeval mõnda aega muu
seumi kai ääres seista j a lae
va enda juubeliüritustel osa
leda. 

Leena Sammallaht i on 
üks Soome merendusajaloo 
aktiivsematest uurijatest, ta 
on ka see, kes näituse ava
misel võis vabandada, et ta ei 
oska veel hästi eesti keelt, 
kuigi räägib seda paremini 
kui keskmine eestlane soo
me keelt. Küsisin temalt Hel
sinki Meremuuseumi prae
gustest olulisematest tege
mistest. 

"Tööd on palju, ja tuleb jär
jest juurde," vastas ta. "Prae
gu on meil rajamisel nn. aja
looliste laevade register. 
(Soomes on sellel hea nimi: 
"Perinnelaivarekisteri"). Sel
lesse registrisse kantud lae
vade omanikele annab valit
s u s remondiks j a ekspluatat
siooniks toetust. Peab seda 
registrit Meremuuseum, j a 
sellega seoses ongi palju tööd 
juures , sest see on riiklik 
ülesanne ja muuseum on rii
gi muuseum. Lisaks sellele 

Kunstniku autoportree tiivulise kalana 
Roman Matkiewiczil on jäl

le näitus, sedakorda Riigi
kaitseakadeemia r aamatu 
kogus. Hiljuti Kunstiülikooli 
lõpetanud Meremuuseumi 
kunstnik on elus k a palju 
karikatuure teinud j a üks 
osa neist o n tulevastel sõja
meestel n ü ü d vaadata. 

Väike jutuajamine kunst
nikuga selgitas, et näitusel 
on puapilte mitmest vallast: 
armastatud merendusest, 
aga ka hoop i s lennundusest, 
seksist, pangasüsteemist, 
joomisest j a koguni — tal
vest. Mis sest, et viimane 
hakkab sedakorda loodeta
vasti ikka mööda saama . 

Imelikke asju j u h t u b elus. 
Joonistab näiteks kuns tn ik 
justkui tä ies t i absurdset olu
korda kujutava naljapildi 
oma korter is külmetavast 
linnarahvast ega mõtle het
kekski, e t midagi täpsel t sel
list ka tegelikkuses olemas 
on — ja s i i s selgub, et Jus t 
niimoodi mõned Eesti elani
kud sel talvel elasidki, näi
teks Tar tu lähedal Eerikal. 
J a polegi nagu enam nalja
kas. 

Näitusel on väljas k a mõne 
pilapildi eeljoomstusi. Neid 
vaadates mõeldakse tihti , et 
küll on lihtne karikatuuri 
teha. Eeljoonistuste näitami
sega t a h a b kunstnik vaata
jaile teadvustada, kuidas 
idee tekib j a missugust kee-

tada, arvab Roman Matkie-
wicz. Elu väikseima honora
ri, 1 rubla ja 20 kopikat, üt
leb ta saanud olevat Kingis
sepa rajooni ajalehest "Kom
munist poliitilisevõitu kari
katuuri eest ("Aga tsensor 
magas..."), kus Hi iu- ja Saa
remaad pigistades mitte mi
dagi kolhoosile ei tilgu. See 
{>ilt on ka praegu väljas, mil-
el nutika Saaremaa lehma 

nisad lüpsjale trääsa näita
vad. 

Kuidas tänapäeva karika
turist oma pilte levitab? 

Roman Matkiewicz foto-
ja *- autoportreel. 

rul ist teed pidi näiliselt lihtsa 
j a lööva tulemuseni jõutakse. 

Näitusel on nii uusi kui 
siin-seal ilmunud naljapilte. 
Ka neid, mida "Meremees" on 
ä r a trükkinud. On eksponee
r i tud väljaandeidki, kus 
mõni pilt sees. 

Honoraride suu ruse eest 
seisab üldiselt hea Graafiku
te Liit. Aga kui ikka trükiväl
jaandel pole nii palju r a h a et 
Kunstnikku vääriliselt tasus
tada , siis on parem trükki 
pääseda ja vähem teenida, 
kui lihtsalt sahtlisse joonis-

tuleb kahe teadusliku tööta
jaga muuseumi personalil 
ära teha ka korraline muu-
seumitöö, organiseerida näi
tusi j a allveearheoloogilisi 
kaevamisi, ekspeditsioone 
jm. 

Aga tagasi laevade juurde. 
Registrisse valitakse laevad, 
millel on ajalooline või tehni
line väärtus. Uuritakse, kui 
hästi on laev säilinud ja mis-
laadsed on ümberehitused, 
kas selliseid laevu on veel 
palju järele jäänud, kas laev 
iseloomustab teatud olulist 
tüüpi või ehitusperioodi. Väl
j a jäävad lõbusõidulaevad j a 
väiksemad purjekad, sest 
neid on väga palju ja valikut 
on väga raske teha. Praegu
seks on registreeritud paar
kümmend laeva. Arvame, et 
meil on paarsada sellist 
väärtuslikku laeva, aga kõik 
omanikud ei ole kindlasti 
nende arvelevõtmisest huvi
tatud, sest see paneb peale 
teatud kohustused ja kitsen
dused. Ei saa teha kõiki üm
berehitusi, mida tahaks, näi
teks sauna peäle ehitada 
vms., tuleb hoida laev laeva
na, mitte ujuva suvilana. 

Veel on Soomes muuseu-
milaevad, mille ülalpidami
seks ja remondiks saadakse 
riigilt vahendeid. Helsinki 
Meremuuseumi muuseumi-
laevad on jäämurdja T a r 
mo", mis on Kotkas, sest seal 
oli tahtmine ta korda teha 
ning teda hooldada. On ka 
tulelaev "Kemi" ning järgmi
sel sügisel on loota selle 
jaoks riigilt tööhõiveraha, 
mille abil saame remonti 
teha. Me ei tee seda siin Hel-
sinkis, sest siin ei ole töö
puudus nii suur, vaid kuna 
Soome valitsusel on olemas 
oma tööjõupoliitika, läheb 

, "Kemi" remonti sinna, kus 
häda on kõige suurem — Sa-
vonlinna, kuhu ta veetakse 
Saima kanalit mööda läbi 
Viiburi." 

Milline on Soome meren
dusajaloo koht Soome kultuu
ripildis? 

"Meresõidu ajalugu ja me
rendus üldse on Soome üld
suse silmis kõrgelt hinnatud. 
Kõiges, mis seostub mere 
ning meresõidu ajalooga, on 
palju külgetõmbejõudu, kuid 
minu meelest on vahendid, 
mis eraldatakse Meremuu
seumile, ebapiisavad, nad ei 
vasta sellele nuvile, mis üld
susel meie tegemiste vastu 
on. Meremuuseumi olukord 
on mõneti kehvem kui teistel 

muuseumidel. Ilmselt on see 
seotud teatava rahvusküsi
musega Meil on soomekeel
ne sisemaa j a rootsikeelne 
rannik. Rootsikeelsed loevad 
meresõitu oma identiteediks, 
kuigi on meil vähemuses. 
Muuseumid, mis tegelevad 
maaharimise jms. , on saa
nud suuremat toetust j a 
raha. Soomlastest rahakirs-
tukaane praotajaid ei ole 
suudetud tarbeks "ära rääki
da", et nad selle rootsikeelse 
rannikukultuuri jaoks roh
kem raha eraldaks. 

Meil on väga hea koostöö 
soome- la rootsikeelsete me-
reuurijate j a meremuuseu
mide töötajate vahel. See on 
hea ka rahvusvahelisel tase
mel, j a seda pean ma eriti 
oluliseks." 

Millisel tasemel on Soome 
mereqjaloo uurimine, mis on 
praegu kõige aktuaalsem? 

"Meil ei ole ülikoolis me-
rendusaialugu eraldi õpeta
tud, seda on teinud näiteks 
majandusajaloolane Yrjö 
Kaukiainen, üks neist, kes 
sellest teemast alati huvita
tud on olnud, j a palju ka 
publitseerinud. Aga nüüd, 
möödunud sügisest, alustati 
Helsinki Ülikooli juures ma-
jandusajaloo-,- etnoloogia-ja 
arheoloogia-alast koostööd 
ning meil on nüüd välja pak
kuda pakett, mille nimi on 
"mereajalugu". Meil on olnud 
ka Rootsi õpetajaid, ise õpe
tan ma mereetnoloogiat." 

Kuuldavasti on teil hea 
koostöö Soome Meresõidu
ametiga? 

"Muidugi, sest kogu meie 
muuseum on alguse saanud 
MerenkulkuhalWusest. Meie 
maja on endine lootsijaam. 
Kui see pärast sõda vanaks 
ial ja enam kasutamist ei 
leidnud, remonditi see muu
seumi tarbeks ning kingiti 
Haridusministeeriumile. 
Tunneme ise, et kuigi ametli
kult oleme Haridusministee
riumi laps, siis meie isa on 
kindlasti Merenkulkuhallitus. 

"Saimaa"-projektis on 
koostööl nendega oluline 
osa." 

Lisada võib veel, et juube
liks andis Merenkulkunallitu-
se kaardikirjastus välja Mik
ko Pekose kirjutatud raama
tu "Höyrylaiva SAIMAA 
1893—1993", mille toimetu
se kätte sattumise eest täna
me kapten Seppo Laurelli. 

Reet Naber 
Heinrich Mosolaise foto 

Kümme aastat on kunstnik 
neid ise igale poole pakku
nud, ja nüüdseks on koos
tööpartnerid tekkinud, kes 
ise küsida teavad. Nüüd juba 
tellitakse. Karikatuurivõist-
lusi tuleb ka vahetevahel 
ette. Hiljuti läksid mõned 
1993. aasta lõpu tööd Berlii
ni poole teele, kus parasjagu 
tsivilisatsioonijäätmete tee
malist võistlust korraldatak
se. Nüüd tuli kaart, et pildid 
on päral. J ä ä b üle oodata tu
lemusi, mis selguvad mai
kuus. 

Kohe ilmub teine anne Tal
linna vanalinna turistikaarti, 
kus seal asuvate firmade 
reklaame sees. Tegemisel on 
kolmaski — paljudnrmad ta
havad jus t suvel, turismi
hooaja tipul, end Roman 
Matkiewiczi joonistatud lõ
busa linnakaardi abil reklaa
mida. 

Mis puutub näitusepinna 
avastamist Riigikaitseaka
deemias, siis kohe, kui üks 
tuttav inimene selle välja 
pakkus, tormas noor kunst
nik oma endiste grupikaas-
laste juurde: poisid-neiud, 
u u s näitusekoht on tekki
nud! Seal on ka varem maale 
väljas olnud, nii et majarah-
vale juba natuke nagu harju
nud asi. Äsja Meremuuseu
mis olnud näitust oli Roman 
Matkiewiczil ta enda sõnul 
igav akadeemiasse üles pan
na, ja nii leidsid Riigikaitse

akadeemia seinal koha kari
katuurid. 

Väljapanek jääb lahti loo
detavasti kuuks ajaks. "Võ
tame maha, kui siinseid õp
pureid ära hakkab tüü tama 
ja nad mu piltidele juba 
vuntse juurde Joonistama ki
puvad, ütleb kunstnik. 

Mis pealkirjas nimetatud 
autoportreesse puutub , siis 
see on siinsamas fotol näha. 
Kunstnik selgitab, et on sün
dinud Kalade tähtkujus. No 
aga tiivad?! Tiivad on Pega
suselt! 

Mari Vamba, 
Madli Vitismann 

Riigikaitseakadeemia sai 
15. aprillil kaheaastaseks. 



17. märtsi l olid Ida-Viru-
maale kutsutud turismijuhid 
j a mõned a jaki r janikud, et 
arutada turismialase tegevu
se võimalusi selles piirkon
nas. Täiesti asjakohane ette
võtmine, sest vastavalt Eesti 
Panga koostatud uurimusele 
on tu r i sm üks meile olulisi ' 
elualasid. J a kuna ükski en
dast lugupidav turismimaa ei 
s aa läbi mere tu r i smi t a , oli 
Tur i smiamet i pead i rek tor i 
Silvi Bljumovitši kõrval üks 
peategelasi Eesti Mereturis
mi Assots iats iooni tegevdi
rektor Helle Hallika. 

P i i r k o n n a g a t u t v u m i s e l 
ning pressikonverentsil osa
lesid Ida-Viru m a a v a n e m , 
Jõhvi l innapea, Narva-Jõe
suu l innapea, Narva l inna
pea. Peterburi linnavalitsuse 
tegelasi ja teisigi. 

I d a - V i r u m a a k e s k u s on 
-Jõhvi. Maavanema sõnul on 
maakonnas niivõrd palju hu
vitavat ja eksootilist, et seda 
on võimatu ühe päevaga sele
tada, rääkimata oma silmaga 
v e e n d u m i s e s t . Tu l eb see 
ainult leida ja näidata osata. 
Kuidas seda teha, oli nõupi
d a m i s t e t e e m a k s . Tore oli 
kuulda ja näha, et Jõhvi Kut
sekeskkoolis õpeta takse ka 
tur ismimajandust . On kaks 
gruppi — eesti- ja venekeel
ne, õpetamas tõelised entu
siastid Liivi Abel ja Helju Vi-
runurm, kel a m e t i n i m e t u 
seks õppemeistrid. Õpilasi on 
vanuses 18 — 27 aastani. Kõi
ge enam vajatavat siinkandis 
teeninduskoolitust, sest see 
lonkab kõige rohkem. (Vast
ava tud res to ran is «Kroon», 
mis publiku järgi otsustades 
ilmselt Jõhvi esinduspaigaks 
p re t endee r ib , sa ime tõesti 
n a t u k e h ä m m e l d u d a , kui 
kapsasupi järele kohv servee
riti. Mine tea, on ju üks vana 
komme, et pulma teisel päe
val k a p s a s u p i j ä re l i gaüks 
aru peab saama, et aeg on mi
nema hakata. Aga oli hoopis 
s e g a m i n i l ä i n u d , an t i ka 
p r a a d j a si is u u e s t i kohv . 
Juhtub.) 

Praegu õpetatakse hotellin
dust , reisikoostamist, kodu
lugu, planeeritakse oma ho
telli ja esimesed sammud on 
tehtud oma reisibüroo loomi
seks . Kuigi k imbutab raha , 
õppevahendi te , kogemuste 
Jm. puudus , j ä tkub optimis
mi. Tänusõnu jagub Tallinna 
Lennu j aama le , hotel l idele 

Turismijuhid 
Ida-Virumaal 

«Palace», «Pirita», «Stroomi» ja 
Narva-Jõesuu sanatooriumi
le, kus õppuri te l p r a k t i k a t 
t eha luba tud . «Meil on vaja 
kõigepealt õppida nägema j a 
suhtlema,» arvavad õpetajad. 
«Maakonnas on koos kogu 
Eesti loodus j a na tuke roh
kemgi — lendorav näiteks.» 

Et turis mi tegevus on edasi 
lä inud, nä i t as Virumaa Tu
rismikeskuse j a «Viru Tuuri» 
uue büroo ruumidega tutvu
mine. 

Narva oma piiri Ja omapä
rase elava kultuurieluga jä
tab pikema aja järel külasta
des kummalise mulje. On ju 
veider siitpoolt piiri piielda 
soomlaste väljaehitatud suu
r e p ä r a s t p i i r i punk t i te isel 
pool jõge. Kaks kenast i res
taureeri tud kindlust — Her
mani ja Jaanilinna omad põr-
n i t semas teine teist ja tema 
tegemis t . Lenin on l ä inud , 
tank Narva-Jõesuu tee ääres 
veel o lemas , j a e n n ä e , neli 
tankis t igi? Ei, hoopis Eesti 
piirivalve. 

N a r v a - J õ e s u u nägi välja 
tühi ja õnne tu , seda ei s aa 
aga öelda linnavalitsuse koh
ta . Linnapea Vello Juhkov 
tu tvustas linna ja selle prob
leeme. Oleks vaja teadvusta
da, mis on Kirde-Eesti ja Ida-
Virumaa: ka siin võib elada ja 
käia. Pole enam see aeg, kui 

Narva-Jõesuu sadam. Töö 
rel. 

siin said puhata põllumehed 
ning liidulise alluvusega asu
tuste inimesed. Nüüdseks on 
see suur probleem, sest ena
mik suuri puhkekodusid on 
koormuse ta , kunagis t a a s 
tast tippkülastusarvu 30 000 
(kuhu nad küll mahtusid?) ei 
saavutata enam. Kuigi sana
tooriumid peaksid töötama 
aasta ringi, sest haigused on 
ja jäävad, neid tuleb ravida. 
12-kilomeetrise liivarannaga 
linna 3850 elanikku saavad 
põh i s i s se tu l eku t e en indu 
sest, sest laevaremont on ma
dalseisus ning kaks kalatööt-
lemispunkti erilise aktiivsu
sega silma ei paista. 

Võõraste kohalemeelitami-
seks on vaja tihedamat koos
tööd teha oma turismifirma
dega ning Peterburi omade
ga. (Nemad seal jätkavad va
n a s heas t rad i t s ioonis : «Te 
peaksite õnnelikud olema, et 
me üldse siia tuleme oma tu
ristidega, sest te pole teinud 
seda-teis t- ja-kolmandat , et 
meid h ä s t i t e e n i n d a d a , j a 
Läände on vaba pääs." — R. 
N.) L i n n a p e a s a a b a r u , et 
p r a e g u s t e t i n g i m u s t e g a 
maailmaturule ei pääse, 
ka poodide-baar ide- lõbus-
tusasutus te süsteem on välja 
k u j u n d a m a t a . Investeerin
guid oleks vaja, see eeldab tu
gevat majandusanalüüsi. 

on pooleli jäänud maal ja me-

Sama tooni tas ka Narva-
J õ e s u u s a d a m a kapten Ha
rald Tomula merendusest 
rääkides. Et sadam läks lahti 
alles 1992. aastal, ei suudeta 
vajalikku taset pakkuda. On 
olemas ca 100 m kaid, kuid 
see on ehi tatud püügilaeva-
dele mõeldes. Reid on avatud 
NW tuultele, seega ei saa tu
r i s te ka s u u r e m a l t laeval t 
maha võtta, nagu Saaremaal 
t ehakse . Ehitati muul i , aga 
see jäi 1992. aastal rahapuu
dusel pooleli. Tuleks ikkagi 
see töö ä r a lõpetada , mi t te 
lasta merel ehitatut jälle ära 
lõhkuda. Heakorras tus t tu
leks t eha kogu kalda o s a s . 
Vesi on reos tunud, sest pu
h a s t u s s e a d m e d ei t ö ö t a . 
Kogu aeg on naf tak i le vee 
peal, aga kes reostab, ei oska 
ka looduskaitse öelda. Plaa
nis oli ehi tada u u s kai kooli 
Juurde. 

Narva aselinnapea lisas, et 
ka neil olevat hea koht kaatri-
te-Jahtide vastuvõtmiseks Pi-
meaia lähedal , kus kuni 
2,5 m süvisega alused sildu
da võiksid, kui sild oleks. 

Helle Hallika tund i s hea
meelt selle üle, et Ida-Viru-
maal on kaks linnapead, Vel
lo J u h k o v j a Raivo Murd, 
kes on mereturismi arenda
misest huvi ta tud ja mõista
vad selle tähtsust . Tallinnast 
ida poole puuduvad tingimu
sed purjetamiseks, sest pole 

s a d a m a i d , k u s p e a t u d a 
võiks. Puhkekoh t ades t , ka 
elementaarsetest, on puudus 
kuni Peterburini . Praegune 
kohapealne huvi näitab, et on 
liigutud õiges suunas ja me
returism on üks olulisemaid 
tõmbenumbreid. 

Ühestki as jas t ei saa liiga 
palju rääkida, mereasjadest 
meie mereriigis veel eriti. Sel
le tõendiks oli üks pealtkuul-
dud lauaäärne vestlus: kon
sul ta ts ioonif i rma «Mainor» 
esindaja jõudis meeldiva ül
la tusena järeldusele, et Ida-
Virumaa j a eriti Narva-Jõe
s u u t u l e v i k u p l a a n e t e h e s 
oleks kasulik j a asjakohane 
ka merenduse ning meretu-
r i s m i t e g e l a s t e g a kon t ak t i 
võtta, sest paistab, et sellel on 
oma er i l i sed spetsi i f i l ised 
probleemid. Plusspunkt kir
ja! 

Pimedas tagasiteel olles ju
hit i t ä h e l e p a n u t eeää r se le 
majale , k u s l i s aks kõrgele 
aiale veel betoonplokk aken
de ja tee vahele püsti pandud. 
Olevat ühe kohaliku mafioo
so maja. 

Mille ü le koha l ikud rõõ
m u s t a v a d ? N a r v a - J õ e s u u 
linnasekretär Tiia Toom näi
teks selle üle, et tänu piirival
vele on linna rahvuslik koos
se i s p a r a n e n u d . Suvel oli 
Eesti Selts sõbralikult koos 
piirivalvega jaanituld teinud. 

Reet Naber 

Puhastulu Eestile olulisematest teenustest (milj. EEK) 
Eesti Panga maksebilansi osakonna andmeil. 

Transport 

Turism 

Ehitus 

Kokku 

I 

300,6 

39,8 

12,3 

352,7 

II 

305,6 

115,1 

58,7 

479,4 

III 

320,8 

110 

74,5 

505,3 

rv 
381,1 

58,7 

10,4 

450,2 

1993 

1308 

323,6 

155,9 

1788 

Transpordiliikide osatähtsus kaubavedudes 1993. aas
tal. 

LJ Mcrclransjxii l 

LJ Aulolranspoil 

LJ Uaudlccrtanspoil 

I ()hulnins|H>tt 

RAS Logistika 
Maja seminar 

Jää hakkas liikuma? 

peeti 22. märtsi l . Seekord 
väga vähestele osavõtjatele. 

Teede- ja Sideministeeriu
mi kantsler Nathan Tõnnis
s o n r ä ä k i s t e e m a l "Eest i 
Euroopa t r anspord i süs tee 
mis". Ta tutvustas rahvusva- -
helisi organisatsioone, mille
ga Eesti on liitunud, juttu oli 
II Pan-Euroopa t ranspordi-
k o n v e r e n t s i s t Kreetal j a 
muudes t kokkutulemistest . 
Kõrva jäi väide, et enamast i 
a r u t a t a k s e seal r a h u l i k k e 
küsimusi — kui tekib mingi 
probleem, lükatakse arutelu 
edasi. Põhilise saavu tusena 
nimetas hr. Tõnnisson Eesti 
jõudmist Euroopa transpor-
dikaardile. 

RAS Eesti Merelaevandus 
peadirektor i asetä i t ja Rein 
Meindok andis ülevaate oma 
asutuse plaanidest. Laevasti
ku säilitamine oli ak tuaalne 
siis, kui iseseisvus tuli, prae
g u s e k s on see l ä b i k ä i d u d 
etapp ning tegeldakse laevas
tiku konkurents ikõlbl ikuks 
muutmisega. Kaliningradist 
on tellitud 12 000-tonnised 
laevad, millele ühe ruu
mi j uu rdeeh i t ami se l s a a k s 

14 500- tonn i sed . Rahal ine 
kate on seni vaid kolme selli
se jaoks. 

Euroopa-li inidel töötami
seks on mõeldud uute kontei-
n e r v e o l a e v a d e pea le , kui 
raha saab, saab ehituse kar
ma. Kuigi meil on siin s u u r 
miinus — pole sadamat, kus 
konteinereid saaks töödelda. 
Kesklinnas on madal ja ruu
mikitsikus. Tulevikus peaks 
f i rmast k u j u n e m a holding-
ettevõte. Aga laevastik tuleb 
säil i tada, see on a n d n u d j a 
a n n a b riikidele s u u r t t u lu . 
Kui meil oma laevastikku ei 
ole, tuleb keegi teine, sest loo
dus tühja kohta ei salli. Prae
gu peavad kõik üksteisel sil
ma peal — kes enne oma lae-
v a s t i k u ko rda s a a b , s a a b 
enne ka mäele. 

Eesti Laevaomanike Liidu 
tegevusest rääkis peasekre
tär Olev Leino. 

Hakkas silma see, et näit-
materjale ei olnud võimalik 
k a s u t a d a , j a kõrva Rein 
Meindoki mõnus ja korrektne 
eesti merekeeL 

Reet Naber 

M u u s e u m l a e v a l e " S u u r 
Töil" p a k u t i 5. april l i l au 
juurde . Nimelt pidas auväär
se j ä ä l õ h k u j a p a r d a l oma 
koosolekut Eesti Mereturis
mi Assotsiatsiooni volikogu. 
Vaeti tehtut ning plaaniti tu
levikku. Nii tehtigi ettepanek 
"Suur Töil" assots ia ts iooni 
esimeseks auliikmeks võtta, 
ü h e s k o o s p laane pidada j a 
midagi ka paigast liigutada. 
(Selle viimasega oli nii, et tuu
le pöördudes ning jää liiku
des hakkas viimaseil parda
lejäänu il äkki väga kiire maa
lepääsuga, sest vesi oli uju
miseks natuke külm.) 

Kogu Mere tur i smi Assot
siatsiooni arute lust jä i kõla
ma ü k s j uh tmo t i i v : meil on 
vaja hoida kõrgel meie ranna 
ja rannakul tuur i au, elavda
da k o h a p e a l s e t t e g e v u s t , 
t e a d v u s t a d a m a a k o n n i t i 
omavalitsuste kaudu meretu
rismi olemust ja tähtsust . Sa
mal ajal on olulinejälgida, et 
isegi siis, kui raha ei jätku, tu
leks kü l a l i s ed k o r r e k t s e l t 
vastu võtta. Selleks on ka as
sotsiatsioon omalt poolt kaa
sa a idanud , korraldades sa
damate esindajatele hooajaks 
valmistumisel täienduskooli
tuse Lohusalus. Seda prakti
kat kavatsetakse jätkata. 

Iga tahes on mere tu r i smi 
arendamisel jää kõvasti liiku
ma h a k a n u d , vist enamast i 
l ä i n u d . Ühelgi osavõtjal ei 
t e k k i n u d k a h t l u s t k i , mille 
põhjal tur i smi a rendada — 
see on meie r a n n a k u l t u u r . 
Mitte nii, nagu esimese kok
kupuu te ajal Läänemere tu-
r i s m i a m e t n i k e g a Soomes , 
k u s küll arut let i igati, kuis 

turistist raha välja pigistada, 
aga et sellel ka kultuuril ine 
maik man võiks olla, oli nen
de endi sõnul vähemoluline. 
See oli 10 aastat tagasi. 

Eest i Mere tur i smi Assot
siatsioonil on praegu 18 lii
get. Lisaks mõned avaldused 
liitumissooviga. 

Reet Naber 

"Suure Tõllu" salongis on kapteni kohal Mereturismi As
sotsiatsiooni president Sulev Roosmaa, tema kõrval tegev
direktor Helle Hallika. 
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Sadama tänav mis läinud, mis alles 
(Algus "Meremehes" n r . 

4 — 5) 
K u i seni käsitletud Sadama 

t ä n a v a k inn is tud kuu lus id 
valdaval t eraomanikele, s i i s 
K a l d a tänava nurgast e d a s i 
m e r e poole l i ikudes on tege
m i s t peamiselt riigi maade j a 
ehitistega. 

Nurgapealne maja k a n d i s 
k u n i 1940. a a s t a n i numbr i t 
1 3 , praegu a g a 21. Kes veel 
m õ n e d a a s t a d tagasi s a d a 
m a s mingeid ametiasju a ja
s i d , mäletavad, et hoone esi
m e s e s osas o l i piirivalve, ta
gapool agatollimehed, ühtvii
s i tõsised j a mornid m õ l e 
m a d . Algselt oli maja ehitatud 
tollimeeste vajadusteks n ing 
korruseidki oli vaid üks. Hoo
n e on e n a m - v ä h e m s a m a 
k o h a peal t ä h i s t a t u d j u b a 
XVIII sajandi lõpul ning see
j ä r e l 1825. a . Tollivalvurite 
m a j a esine oli eelmise sajandi 
keskpaiku k a u n i s hooletusse 
j ä e t u d ning sadamasse l äks 
p a r e m tee hoopiski Adrrtfrali-
teedi-poolsest küljest. V a h e 
p e a l e jäid ko lm maja (numb
r i d 15—19), m i s jaotasid Sa
d a m a tänava merepoolse otsa 
keskel t kaheks. Nüüdseks on 
n e n d e ehitiste asemel t u r i s 
m i b u s s i d e p a r k i m i s p l a t s . 
M a j a nr. 13 es ine m u u t u s 
heakor ras ta tumaks siis, kui 
k a k s paari r a u d t e e r ö ö p a i d 

S a d a m a t. lõpus t sai otse Kaupmehe sillale, paremal Tollivalitsuse hoone . Foto aas tas t 
1922 . 

hoovi. Sajandivahetuseks oli 
r aud tee siirdunud Admirali
teedi—poolsele küljele ning ka 
Tollihoov m u u t i s oma asu
paika. Pärast Eesti iseseisvu
mist hakkas Mereasjanduse 
Peaval i tsus m u u d e ülesan
nete kõrval ka Tallinna mere-
värava te fassaadi esindusli-

Mereasjanduse Peavalitsuse 
hooneni. Aia taha jäi veel üks 
väike maja, mis ka õnnekom-
beLtänapäevani alles on, ehk
ki seda on üritatud kokku su
latada Vene sõjaväe autoins
pektsiooni teiste hoonetega. 
Ju t t on majast, mis on ehita
tud tõenäoliselt 1870. aasta
te algul n i n g on vaa tama ta 
kõigele veel üsnagi algupära
selt säilinud, vähemalt välis
pidiselt. Hoolimata oma väik
susest, on see siiski osa Sa-

naalprojekt" siin Mererajooni 
Tä i t evkomi t ee ü l e s a n d e l 
uurimis-projekteerimistöid 
läbi viia, s e s t e lanikel t oli 
kos tnud n u r i n a i d ha lbade 
elamistingimuste pärast. 

Nüüd oleme jõudnud maja
de j u u r d e , mis k a n d s i d 
numbreid Sadama t. 15— 19 
ning millest tänaseks on saa
nud vaid mälestus. Neist kõi
ge vanem oli linna poolt luge
des esimene hoone, mille alg
ne ehitusaeg jääb XIX sajandi 

töötajad. Kuni 1930. aastate 
keskpaigani e las aadress i l 
Sadama tänav 15 teise korru
se 3-toalises (94 m2) korteris 
Veeteede Vali tsuse direktor 
Eduard Aavik, kes hiljem ko
lis küll Miinisadama juu rde 
e h i t a t u d e r a m u s s e . Tema 
korteri sai aga endale "Meri-
karu" kapten J o h a n n e s Let
ner . Teisel korrusel oli veel 
vä ike e l u r u u m n i n g k u n i 
1940. aastani elas seal Vee
teede Valitsuse arhiivihoidja 
Hans Kangro. All oli samut i 
üks korter ning selle kõrval 
Tuukri töökoda. 

Sadama tänav 17 oli esime
sel korrusel juba eelmainitud 
sadama ambulatoorium, sel
le peal aga neli kahe toa l i s t 
korteri t . Kõige merepoolse-
mas majas oli 1930. aastatel 
kuus ruumi sadama politsei 
käsu tuses ning selle kõrval 
väike ruum, kus oli Veeteede 
Valitsuse ametiühingu asu
paik. Hiljem tõsteti nad sealt 
välja ning alates 1938. a. on 
siin juba habemeajamise äri 
"Rekkaro & Raadik". Samal 
ajal sisustat i ka üh te korte
risse arhiiviruumid, kogupin-
naga 67,5 m . Kõik kolm hoo
net said sõja ajal tugevast i 
k a n n a t a d a ning l ammuta t i 
hi l jem, et a u t o d e l e r u u m i 
teha. 

Sadama tänava parempool
se osa hoonestuse lõpetuseks 
sobiks mainida veel üht oma
päras t ehi tust , mis tõele au 
andes jäi küll natuke eemale 
(Kaupmehe silla algusesse) 

Möödunud, sajandist pärinev söögiasutus — kondii t r iär i 
1 8 6 0 . aas ta te l . 
j õ u d i s 1870. a . sadamasse . 
N e e d jooksid j u s t Tollivalvu
r i t e elamu e e s t läbi ning lõp
p e s i d kuskil praeguse Reisi-
j a t evaksa l i a l l . Tollimeeste 
m a j a ette t e k k i s nüüd vä ike 
a e d , mis oli tänava poolt pii
r a t u d m a d a l a kivimüüriga. 
Hi l jem eh i t a t i s amasugune 
a e d ümber k o g u vana Tolli-

k u m a k s m u u t m i s e s u u n a s 
ü m b e r k o r r a l d u s i t egema 
ning üheks tööks oli ka Sada
ma tänava laiendamine me
repoolses osas. Seoses selle
ga kaotati Tollivalvurite maja 
esine kiviaed ning rajati laiem 
sõidu- ja kõnnitee, mis ka a s -
falteeriti. Uus kivimüür kul
ges n ü ü d maja nurgas t kuni 

mool- uiooo 

Sadama t . merepoolse osa majade asendiplaan 1938. aas tas t . 

VesJ:e: Valitsuse 

Tifr-e bil-••sl 

N. Liidu piirivalve s t a a p Eesti Vabariigi es imese l aasta l . 
Nüüd on p i k k a seina m u r t u d ukseava ja majas käib remont . 
Kunagi oli s e e Tollivalvurite maja. 

dama tänava vanast hoones
tusest, n ing võiks kordateh-
tuna ja mõistliku rakenduse
ga seal ka edaspidi seista. 

Tol l iva lvur i te hoone t on 
mitmeid kordi ümber ehita
tud, ning kuni 1940. aastani 
oli see ü h e k o r d n e . P ä r a s t 
1890. a. ehitustöid oli majas 
kaheksa t e i s t väikest ah ju 
küttega j a ilma köögita korte
rit ning v a r a ha lda jaks oli 
Tallinna Tolli inspektsioon, 
asukohaga Uus-Hollandi 4 . 
Nõukogude aja alguses ehita
ti hoonele veel kaks korrus t 
lisaks, k u s olid peamiselt 2 — 
5-toalised ühiskorterid, mis 
asus ta t i enamast i sõjaväe
lastega. Hiljem said sealsed 
elanikud kõigi mugavustega 
korterid n ing asemele tulid 
ametnikud. Järelmärkusena 
veel niipalju, et sõjajärgseil 
aastail k u u l u s suur osa Sa
dama tänava äärsest kvarta
list sõjaväele ehk täpsemal t 
väeosale nr . 55213. Aastatel 
1977 - 1979 üritas "Kõmmu-

algusse. 1865. a. plaani järgi 
oli selles majas veel Tollivalit
sus, ent kui peale Tollikai val
mimist asu t i s inna ehi tama 
uut hoonet, mis valmis 1875. 
a a s t a k s , koliti uude koh ta 
ringi. Eelmise sajandi kesk
paigaks olid ka majad nr. 17 
ja 19 valmis saanud. Nende 
vahel oli läbikäik, mis 1920. 
aas ta te algul kinni ehi ta t i . 
Algselt oli kõige merepoolse-
mal majal ka katusest välja
u la tuv v a a t l u s t o r n , m i s 
1930. aas ta te l aga kaotat i . 
Sel ehitusel oli ka oma kindel 
otstarve, sest majas tegutses 
pikka aega sadama tuletõrje 
ehk brandvaht . Maja nr. 15 
esimene korrus oli ehitatud 
paekivist, hiljem ehitatud tei
ne korrus aga puidust. Teised 
hooned rajati juba algselt ka-
hekorruselistena. Peale elu
korterite olid siin ka sadama 
politsei ning ambulatoorium. 
Ehitised kuulusid Veeteede 
Valitsusele ning üüril isteks 
olid peamiselt sama asu tuse 

n ing sob iks seega rohkem 
Uus-Hollandi tänava Juurde. 
Tegemist oli nimelt nii eluma
ja kui ka kohvikuga, mis juba 
1865. a. kaardil on märgitud 
eraldi kondiitriärina. Hoone 
ehi tusaeg võiks olla umbes 
1860. a. paiku. Laevameestel 
oli seega peale tavapärase sa
dama supiköögi kasu tamis t 
juba üsna varakult võimalik 
ka suu magusaks teha. 1880. 
aastatel on kohviku omani
kuks Grandn ja Fürst, kellest 
viimasele kuulus ka kinnistu 
aadress i l S a d a m a t änav 1. 
Selle kauni ja kasuliku asu
tuse hiilgeajad kestsid kuni 
eelmise sa jandi l õ p u k ü m -
nend i a lgusen i n ing j u b a 
1896. aastast on hoone üsna 
räämas ja mahajäetud. Linna 
aadressraamatutes vilksatab 
ta sajandivahetusel linnama
ja "Lotto" nime all, kuni kaob 
Kaupmehe silla rekonstruee
rimistööde kä igus aas ta te l 
1906-1907 . (Järgneb.) 

Urmas Dresen 
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Echo—Sierra—Alfa—Golf 
(Algus "Meremehes" nr. 

2 - 3 ) 
Lootsidest 

Lühikese reisi peal, nagu 
"Voolensi" oma on, tuli tihti 
kokku p u u t u d a lootsidega. 
Küsisin hiljaaegu kapten Ma
dis Käbinilt, kas ta on kunagi 
k o k k u a r v a n u d , ku ipa l ju 
neid ühe sellise reisi ajal par
dal käib. Kapten Käbin tun
nistas, et ei ole, aga palju neid 
on ning seeläbi stjuuardi elu 
päris kibe — muudkui tooja 
vii. 

Meie reisi ajal tuli kokku 
puutuda 21 lootsiga, erineva
t e s t r a h v u s t e s t , e r ineva te 
tööstiilidega. Kõik kogenud 
meremehed, palju näinud ja 
kogenud, ääretult rahulikud 
oma töös. Ainult kaks neist 
2 1 - s t l äks id e n d a s t väl ja . 
Kõigepealt see, kes sillas oli, 
kui me Matholmeni j u u r e s 
kaldasse sõitsime ja ta. teada 
sai, et juhuslikult on ajakirja
nik pardal. Siis kadus täiesti 
see enesega rahulolev hoiak, 
mis neil seal nii tavaline on, 
vaene mees ei leidnud äkki 
kuidagi j u s t neid kõige õige
maid sõnu, et seletada, kui
das ta ikka süüd i ei olnud. 
Kuigi see oli isegi maarotile 
selge. Teine närvipundar oli 
meie oma. Tallinna loots. Mis 
teda häiris, ei saanudki aru. 

Esimene ül la tus oli Karls-
hamni loots. Olime j u s t va-
nemtüürimehe Nikolai Grint-
šukiga lootsidest rääk inud . 
Tema oli veendunud, et nood 
on s õ n a a h t r a d ia veidi en-
nasttäiski mehed. Oma taga
sihoidlikke kokkupuutumisi 
se l le amet i p ida j a t ega nii 
maal kui merel kokku võttes 
tulin jus t vastupidisele järel
duse le : nad on sõbra l ikud , 
asjalikud ja ju tukad mehed. 
Mees, kes meid Karlshamni 
sadamasse viis, oli energiline 
ja kiire. Esimene ehmatus oli 
s i is , kui kohale jõudis aru
saam, et ta andis käsklusi nii 
vene kui ka inglise kee les . 
Kust see vene keel? "Siin on 
palju vene laevu käinud, sel
lepäras t on ka keel ä ra tul

nud õpp ida . Kui nad peale 
sõda siin käima hakkasid, ei 
saanud tavaliselt keegi ingli
se kee l e s t a r u . ELkuidagi 
ikka o h u t u s t säil i tada, tuli 
endal keelt õppida. Nüüd on 
jälle häs t i , et siis vaeva sai 
n ä h t u d , ses t t änu keelteos
kusele saan kogu aeg tööd." 
Öelda ja ju tus tada oli sel loot
sil niipalju, et tuli taganeda 
sillalt ära: kuna ta muu juti 

Loots tuleb laeva. 
s e a s j u h i s e i d a n d e s h ä ä l t 
mitte üks raas ei tõstnud, oli 
vahis oleval vanemtüürime-
hel neid ebamugav kuulda, ta 
oleks samuti pidanud kont
sentreeruma vaid jutule. Mis 
l a e v a j u h t i m i n e see e n a m 
o leks o lnud . Niigi p ä r a s t 
imestas ja pühkis higi. 

Ka A n t w e r p e n i s oli meil 
loots, kes Zandvlietsluisist 
(lüüsist) kai äärde viimise ajal 
vene ja inglise keeles segami
ni j u h a t a s . Meil oli T a r m o 
roolis, tema kordas kõike jär
jekindlalt inglise keeles. 

Schelde-lootsile Carpentie-
rile jäi sild kitsaks: oli pikk 
mees, kogu aeg liikvel, ilmselt 
üks noorimaist selle ameti pi-
dajaist, keda kohtasime. Oli 
üks vähestest, kes ei suitse
t a n u d n i n g j õ i teed, m i t t e 
kohvi . Sõi t s ime t emaga 9 . 
juu l i hommikul n a t u k e vä

hem kui kaks tundi, aga see 
aeg t u n d u s vähemal t poole 
pikemana. Endal oli kogu aeg 
tunne , et kohe-kohe oleme 
kinni, sest liikusime nii kalda 
lähedal. Mõnikord tundus, et 
pikalt jõkke ulatuvad, põhja 
rammitud kaldakindlustus-
vaiad on siinsamas kõrval. Ei 
söandanud südamerahustu-
seks kelleltki küsida, eriti kui 
kapten tavalisest tõsisemalt 
ja tihedamini aparaate uuris. 
Midagi ei juh tunud, andsime 
lootsi ära ja läksime edasi. 

Saksa lootsid olid enamasti 
suhtlemisaltid, tundsid huvi 
meie elu vastu ning rääkisid 
heameelega sellest, mis üm
berr ingi n ä h a . Hr. Tö t tn i t 
rääkis lugusid vastu tulevaist 
"Evergreen i" l a evades t . 
"Evergreen" on maailma üks 
suuremaid konteinerlaeva-
omanikke, helerohelised lae
vad ja konteinerid silma tor
kamas ümber maailma. 

Ta nä i tas kohta Põhjame
res, kus 1962. a. olid põhja 
läinud üks inglise laev ja loot-
s ikaa ter , h u k k u s i d 2 mad
rust ja loots, keda senini lei
tud pole. 30 aas ta t ei j uh tu 
nud midagi, aga 1993. aasta 
3 1 . jaanuar i l oli jälle lootsi-
laevaga õnnetus. 

Joachim JöhnkM kodu on 
Cuxhavenis. Ei olnud maja, 
s a d a m a s o p p i , s a a r e k e s t , 
mida ta poleks t u n d n u d ja 
millest ju tus tada osanud. Ta 
ise oli aastaid "Hapag-Lloydi" 
laevadel sõ i tnud , veel si is , 
kui eksisteerisid Hamburgis 
"Hamburg-America-Line" ja 
B r e m e n i s "Norddeutscher 
Lloyd". Sõi tnud on ta mõle
m a s f i rmas , rohkem Ham
burgi omas. 20 aastast 6 sõi
tis ta kap ten ina , kõige roh
kem on m e e l d i n u d K a g u -
Aasia, kuhu nüüdki t ahaks 
veel koos a b i k a a s a g a ü h e 
kaubalaeva-reis i ette võtta. 
See oleks h ingelähedane ja 
odavam ka. Kui kuulis, et me 
Stockholmi läheme, naeratas 
j a teatas , et vaat Läänemeri 
on veel k ä i m a t a . J o a c h i m 
Jöhnk rõõmustas, et ta kuu-

G 
Golf 

l ub veel n e n d e 
meremeeste hul
ka, kes said merel 
tunda meresõidu 
roman t ika t . Kes 
said maale, ööbi
sid s a d a m a i s ja 
nägid elu. Nüüd
sed s u u r e d kon
te ine r laevad on 
kogu selle roman
tika ära kaotanud. Tee prae
gu noortele meestele selgeks, 
et meresõit on romantiline ja 
u h k e . Neid ei t õmba e n a m 
millegagi, elukutse pole enam 
populaarne. Laevajuhtidel on 
maa l p r ak t i l i s e l t v õ i m a t u 
tööd leida. 

Elbe suudmes oli kaks väi
kes t s a a r t . "Need on u u e d 
saared," seletas hr . J ö h n k . 
"Üks on Schahörn ja teine Ni-
gehörn. Nimed on alamsak
sakeelsed. Meil on seoses vä-

\m 
leaastane aspirandiaeg, kui 
üldse tasu ei maksta. Lootsi-
l i t s en t s i s a a m i s e k s t u l e b 
enne umbes 30 reisi teha. El-
bel on tööl 200 lootsi: 50 Cux
havenis ja 150Brunsbüttelis. 
Ollakse 24 tund i tööl j a 36 
vaba. Hamburgi —Brunsbüt-
te l i - lõiku loe takse n a t u k e 
kergemaks kui Brunsbütteli-
mere lõiku, seepärast on tei
sel töötamas nooremad loot
sid. Pensionile saadakse Sak
samaal alles 6 3 - a a s t a s e l t , 

Loots Jöhnk (vasakul) ja kapten Leit. 

hemusrahvuste-küsimusega 
hakatud ka alamsaksa keele
le ja kultuurile enam tähele
panu t õ m b a m a , keelt püü
takse elustada. On isegi üks 
j u m a l a t e e n i s t u s e - a e g raa
dios ja mõned artiklid lehte
des." Õilsa ür i tuse õnnestu-
misse ei paistnud ta küll us
kuvat. 

Hr. J ö h n k selgitas ka, kui
das Saksamaal lootsiks saa
dakse . Küllaltki palju õppi
mis t , k a a s a a r v a t u d poo-

aga Prantsusmaal pidi saama 
juba 55-selt. 

Joachimi rõõmustab see, et 
meri on puh tamaks muutu
nud, isegi delfiine olevat juba 
n ä h a o l n u d . J u s i is kaile 
maali tud s u u r silt "Sailors, 
keep the sea clean" on ka oma 
väikese osa andnud. 

Arvan, et ta oli Elbe parim 
loots. 

(Järgneb.) 
Reet Naber 

Täname, abimehed! 
Ees t i M e r e m u u s e u m i fi

n a n t s e e r i t a k s e riigi poo l t 
K u l t u u r i - j a Har idusminis
t ee r iumi k a u d u . Viimastel 
aastatel on seegi vähene, mis 
meile on antud, j äänud veel 
väiksemaks. Kui 19^3. aastal 
sa i m u u s e u m 1 194 0 0 0 
krooni, siis käesoleval aastal 
plaanitakse anda meile vaid 
1 110 000 krooni. Käesole
v a k s a a s t a k s t ö ö t a s u d e k s 
eraldatust ei jä tkunud kõigile 
ning kaks inimest tuli j u b a 
v a l l a n d a d a . Eriti r a ske on 
aga olukord majanduskulu
dega. Selleks eraldatud sum
m a d e s t ei j ä tku isegi a a s t a 
kü t t e - j a elektrikulude tasu
miseks. Täielikult on välista
tud k o m a n d e e r i n g u d n ing 
raskus i on hädavajaliku in
ventari ja eksponaatide ostu
ga. Ajalool is te l aevade re
m o n d i k s pole ü l d s e r a h a . 
Täiesti tõsiselt on kerkinud 
üles purjelaeva "Vega" müü
mine soomlastele. 

Üha enam peame lootma 
oma heade le sponsor i t e l e . 
Meie m u u s e u m i spetsiifika 
on aga ahendanud seda ringi 
vaid merenduslike organisat
sioonidega. Kui eelmisel aas
tal palusime vabariigi valit
s u s t t o e t a d a j ä ä m u r d j a 
"Suur Toll" sõitu Kotkasse, 
siis vastati: "Aga teil on ju rik
kad sponsorid Merelaevan
duse ja .sadama näol!" Leian, 
et "SuurTõll" esindas Kotkas 
mitte ainult Meremuuseumi, 
vaid kogu Eestit. 

Alljärgnevalt toon ära need 
asutused ja isikud, kes 1993. 
aastal toetasid meid nii raha
liselt kui ka muude vahendi
tega. 

Allveelaeva "Lembit" osas 
aitasid meid: 
1. Eesti Vabariigi Kaitsemi

nisteerium (U. Uluots, H. 
Walter) 
— eraldas 1992. a a s t a 

lõpul selle a a s t a re
m o n t i d e k s 135 0 0 0 
krooni. 

2 . E e s t i Ka i t s e jõudude 
Peastaap (A. Einseln, A. 
Laaneots, M.Tiro, E. Haa
vik, I. Schvede) 
— v a r u s t a s m e e s k o n d a 

vormir i ie tusega 2602 
krooni ulatuses, 

— abistas remonttööde te
gemise l i n i m e s t e j a 
autotranspordiga. 

3. Piirivalveamet (T. Kõuts, 
A. Toomepuu, J . Kreek, 
T. Kaarna) 
— v a r u s t a s m e e s k o n d a 

v o r m i r i i e t u s e g a 9 8 6 
krooni ulatuses, 

— on a b i s t a n u d a u t o 
transpordiga, 

— andnud üle relvastuse 
detaile püsinäitusele. 

4. Tallinna Linnavalitsuse 
k u l t u u r i a m e t (I. E ina 
ni aa) 
— on a b i s t a n u d a u t o 

transpordiga. 
5. AS Elmop (G. Fomitšev) 

— a b i s t a n u d t a s u t a re
monttöödel ja andnud 
au totran sporti, 

— a n d n u d üle relvastust 
püsinäitusele. 

6. AS Verest (D. Sukortsev, 
A. Oboitšikov) 
— a b i s t a n u d a u t o t r a n s 

pordiga, 
— a n d n u d üle relvastust 

püsinäitusele. 
Jäämurdja "Suur Toll" 

osas aitasid meid: 
1. RAS Tallinna Sadam (P. 

Palu) 
— eraldasid 140 000 kroo

ni laeva remondiks. 
2. AS Nescosub (S. Nemets, 

L. Onohhin) 
— teostas id t a su ta laeva 

veealuse osa uur imis
tööd. 

3 . AS PKL (H. Kanter) 
— andsid laevale tasuta 5 

tonni d i i s e l k ü t u s t j a 
200 kg õli. 

4 . AS EPKL (G. Lellep) 
— pukseerisid laeva tasu

ta sadamast välja. 
5. V e n e m a a Registri Ins

pektsioon Eestis (J. Vas-
siljonok. Raud) 
— teostasid tasuta tehnili

se ülevaatuse Ja mere
sõiduks vajalike doku
mentide vormistamise. 

6. UE Saku Õlletehas 
(C. Remmel) 
RAS Tartu Õlletehas 
(H. Pallo) 
ETK TK Varma (V. Kraus) 
— ands id t a s u t a õ lu t j a 

karas tusjooke ametli
ku vas tuvõ tu organi 
seerimiseks Kotka Me-
repäevadel. 

7. T ä n a m e k a p t e n e i d V. 
Muru j a K. Noort Eesti 
V e e t e e d e A m e t i s t , kes 
igati a i t a s id meid laeva 
sõ idukorda seadmisel j a 
merele minekul. 

8. Täname R. Leithi ja J . Mil-
veki Eesti Merelaevandu
s e s t i gakü lgse abi ees t 
tehnilise varustuse hanki
misel laevale. 

9. T ä n a m e M. P u u s e p p a 
m / H t "Georg Ots" vajali
ku inventari muretsemise 
eest. 

10. Eriliselt tahame tänada 
Kopli sadama sadamakapte
ni abi K. R o m a n i , kes igati 
aitas meid laeva ettevalmista
misel m e r e l e s õ i d u k s n ing 
selleks vajalike dokumentide 
vormistamisel. Samuti sada
ma lootsi O.Roest, kes tasu 
ta ja suu re vas tu tus tundega 
juhtis laeva väljaviimist ja sis
setoomist sadamas. 

Meremuuseumi teadurite 
poolt tahame tänada 
— Muuga sadamat (A. Kana-

jev), kes kandis teadurite 
sõidukulud teaduskonve
rentsile Norrasse, 

— RAS Tallinna Sadam (P. 
Palu), kes t a sus ühe tea
duri sõ idukulud teadus
konverentsile Šotimaale, 
Aberdeeni, 

— AS Estline (J. Johanson), 
kes t agas kolme teadur i 
prii sõidu Stockholmi ja 
tagasi. 

Suur tänu kõigile sponso-
reile, kes leidsid võimaluse 
mingilgi määral meid aidata. 

Suur tänu kõigile headele 
sõpradele j a abilistele, kelle 

toetav ja sõbralik nõu oli mei
le alati toeks. 

Loodame, et meie head abi
lised j a toetajad ei j ä ta meid 
hätta ka sel aastal. Muuseum 
vajab endiselt abi ajalooliste 
laevade remondil ning varus
tamisel tehniliste vahendite
ga. 

Meid seob ühine meri. Tõe
l ine m e r e m e e s u l a t a b aga 
alati nõrgemale abistava käe. 

Suure tänutundega teid tä
nades Ja edaspidisele koos
tööle lootma jäädes 

Eesti Meremuuseumi kol
lektiivi, nimel 

direktor Ants Pärna 

Meremuuseum on omalt 
poolt aidanud, millega os
kab. Näitus Sakala Kesku
ses Veeteede Ameti aasta-
päevakonverentsil. 

Dmitri Prantsu foto 
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Dr. Eduard Kagi 
95 

2 3 . märtsil t ä h i s t a s o m a 
95. sünnipäeva Rootsis e lav 
e n d i n e Tall inna Merekooli 
õpetaja dr. Eduard Kagi. 

E d u a r d Kagi s ü n d i s V iru -
N i g u l a k ihe lkonnas M a h u 
k ü l a s kaluri j a põl lumehe 
paljulapselises perekonnas . 
Siit Mahu s a d a m a s t alustas 
ta 1 9 1 4 . a. suvel oma es imest 
merereis i v e n n a halulaeval 
Viiburi ja Kroonlinna. J u b a 
n o o r u s e s oli tal t a h e edasi õ p 
pida, kuigi raha selleks sage 
li n a p p i s . Õpingud pärast m i 
n i s t e e r i u m i k o o l i j ä t k u s i d 
N a r v a Merekoolis ja hiljem 
Petrogradis Mereväe korpu
ses , kois ta 1 9 2 1 . a. kevadel 
õ i e n d a s ära kaugsõidutüüri-
m e h e eksami. 1 9 2 0 . a. pöör
dus t a tagasi Ees t i s se ja j ä t 
kas õpinguid T a r t u Ülikoolis. 

1 9 2 4 . a. s ü g i s e s t õpetas t a 
Tal l inna Merekoolis meresõi
du astronoomiat , meteoro
loogiat ja okeanograafiat. Ta l 
l i n n a Merekooli teenistusse 

jäi ta 2 0 aastaks, s e l l e s t aas
tatel 1 9 4 1 - 4 4 kooli direkto
rina. 1 9 3 7 . aastast h a k k a s ta 
õppima Hamburgi Ülikoolis 
meteoroloogiat j a o k e a n o 
graafiat, kõrvalainena ka ast
ronoomiat Ja füüsikat . Üli
kooli l õpe tas ta doktorikraa
diga 1 9 3 9 . a. 

1944. a. sügisel, e n n e Ees
ti teistkordset okupeerimist, 
lahkus Eduard Kagi siit ja 
asus e l a m a Göteborgi. Root
sis töötas ta kuni pensionini 
g ü m n a a s i u m i d e s f ü ü s i k a 
õpetajana, õpetas matemaa
tikat k a Göteborgi Merekoo
lis. Suve l sõitis merel . 

Pensioni l olles j ä t k u s tal 
veel j õ u d u lõpetada Lundi 
Ülikool teoloogia alal j a aas
taid tõotada kirikuõpetajana 
mitmes Saksamaa kogudu
ses. 

P a r a l l e e l s e l t h a r i d u s e 
omandamisega on tal kogu 
elu t u l n u d keeli õppida. Algu
se sai s e e vene keele õppimi
sest tsaariaegsetes Eest i koo
lides, m e r e h a r i d u s nõudis 
inglise keele oskust, doktori
töö tegemiseks tuli ära õppi
da s a k s a keel, Rootsi asudes 
aga roots i keel. Ta o n palju 
reisinud nii Euroopas, Amee
rikas k u i ka Austraalias, kus 
on kohanud paljusid oma en
disi õpi las i Tallinna Merekoo
list. Soov ime Eest is elavate 
endiste Tallinna Merekooli lõ
petajate ja praeguste Eesti 
Merehariduskeskuse kollee
gide n i m e l dr. Eduard Kägile 
pikki aastaid , head tervist ja 
jätkuvat teotahet! 

Arvi Nordmann 

9v(eie teeme ajaCefite — 
väljas suvi, piCciiCCumi 
Palume v a b a n d u s t l u g e 

j a i l t , k e s k ä e s o l e v a t 
a j a l e h e n u m b r i t kaua 
ootama p i d i d — "Mere
m e e s " maadles majandus
r a s k u s t e g a . Sündmused 
k u l g e v a d a g a omasoodu 
e d a s i , s e e t õ t t u e i mah
t u n u d k ä e s o l e v a s s e numb
r i s s e m i t u g i m ä r t s i k u i s t 
l u g u ja hulk p i l t e . Loo
dame mahutada need j ä i s 
t e j a l u m i s t e p i l t i d e g a 
l o o d j ä r g m i s s e numbris
s e , mis i lmub m a i s , ku i 
r o h i juba r o h e l i n e j a 
puud l e h e s . 

Toimetus 

I <iliu 
e n n e ! 

Meremeeste Liidu sekretä
ril Katrin Sepalaanel oli väike 
juubel . Alati aktiivne, nagu 
s ü n n i p ä e v a k i n g i k s toodud 
aastatetagune "Noorte Hääle" 
artikkel oletada lubab, Eesti 
M u u s e u m i ü h i n g u e s i m e e s , 
kellest ei saa mööda keegi, kel 
Meremuuseumi rikkaliku fo
tokogu sa ladustesse asja on. 

Meremehe" tellimine 
Kodumaal 

Neile , k e s p o l e vee l j õ u d n u d k ä e s o l e 
v a k s a a s t a k s "Meremeest" te l l ida , p a k u 
m e t ä i e n d a v a v õ i m a l u s e t o i m e t u s e k a u 
d u . H i n d o n a l a t e s 1 0 . n u m b r i s t 5 9 
k r o o n i , m i s t u l e b s a a t a a a d r e s s i l : 

E E 0 0 0 1 T a l l i n n , P i k k 7 0 , 
E e s t i M e r e m e e s t e L i i t 
" M e r e m e h e " t e l l i m u s . 

Väl ismaale 
Kui m a k s t a k s e E es t i s , o n a a s t a t e l l i 

m u s e h i n d 2 5 0 k r o o n i . 
Kui m a k s t a k s e v ä l i s m a a l , p a k u b tell i-

m i s v õ i m a l u s e A S R a h v u s v a h e l i n e Aja
k i r j a n d u s l e v i (Subscription International 
Ltd.). Se l j u h u l o n I—III p o s t i t s o o n i h i n 
n a d j ä r g m i s e d : 

3 k u u d 2 7 — 2 9 $ 
6 k u u d 3 1 — 3 5 $ 
1 2 k u u d 3 9 — 4 6 $ 

T a s u d a v õ i b kred i i tkaart idega: Visa, 
Mastercard, Access, American Express. 
S e l l i s e l j u h u l o n v a j a t e a d a k a a r d i 
n u m b r i t , k e h t i v u s a e g a , k l i end i a a d r e s s i 
n i n g k a a r d i o m a n i k u n i m e j a a a d r e s s i 
(kui o n e r i n e v a d k l i end i n i m e s t j a a a d 
res s i s t ) . T š e k k p e a b o l e m a v ä l j a s t a t u d 
Subscription Internationali n i m e l e U S A 
do l lar i t e s võ i m u u s k o n v e r t e e r i t a v a s v a 
l u u t a s . 

T e l l i m u s e d võ ib s a a t a 
f a x i l + 3 7 2 2 5 2 7 5 5 5 võ i a a d r e s s i l : 
" M e r e m e e s " S u b s c r i p t i o n s 
D e p a r t e m e n t 
S u b s c r i p t i o n s I n t e r n a t i o n a l L t d . 
A k a d e e m i a t e e 2 1 G 
E E 0 0 2 6 T a l l i n n 
E S T O N I A 
t e l . + 3 7 2 5 2 4 7 8 3 2 

ESTLINE l p j 

_ _ . - — „ ~ ASESAGENA Ltd 
TALLINK 

•Ü.O ^TERMINAAL 

MEREAQENTUUR SHiP'S AGENCY 

ESTMA 
• ^ & , 

Lerelaevanduse laevade asukoht 
18. aprillil: 

"ELMAR KIVISTIK" — Brindisis 
"ALEKSANDER ABERG" — Muugal 
" PAUL KERES " — teel Ventspilsist Shanghais* 
"KRISTJAN PALUSALU" — teel Gdanskist 
Pombinosse 
"GUSTAV SULE" — teel Peterburist New Orleansi 
"ALEKSANDER KOLMPERE" — teel Kaiserist 
Murmanskisse 
"HAAPSALU" — teel Puerto Cabellost Paramaribosse 
" VILJANDI" — teel Norfolkist Peterburisse 
" RAKVERE " — teel K0benhavnist Helsinkisse 
"NARVA" — Rio de Janeiros 
"VALGA" — teel Montrealist Milwaukeesse 
"ANTSLA" — Tallinnas 
"KEILA" — Madrases 
"KUNDA" — Vitorias 
"KADRINA" — teel Turust Port Saidi 
•'PALDISKI" — Conakrys 
"LOKSA" — San Pedros 
"MAHTRA" — Kanalas 
"SOMPA" — Tutticorinis 
"KEHRA" — teel Tallinnast Mindellosse 
"AEGVIIDU " — teel Mangalore'ist Marina di 
Carrarasse 

Neile, kes ootavad . . 
"KUIVASTU" — teel Ceutast Port Saidi 
"KUUSALU" — Santoses 
"PARILA" — Bandjulis 
"RAKKE" —remondis Koplis 
"VALKLA" — teel Lagosest Doualasse 
"TAMSALU" —Loviisas 
"PIHTLA" — remondis Koplis 
"ORJAKU" — teel Sao Francisco do Sulist Agadiri 
"NAISSAAR" — Viana do Castelos 
"VAINDLO" —remondis Koplis 
"FRISOHAVEN" — teel Raumast Istanbuli 
"MUHU" — teel Salonicast Prevezasse 
"ABRUKA" — teel Antwerpenist Malagasse 
"VILSANDI" —Tallinnas 
"KAPTEN KONGA" — teel Felixstowe'st Stockholmi 
"KAPTEN VOOLENS" — teel Tallinnast Antwerpenist 
"MEHAANIK KRULL" — teel Antwerpenist 
Helsinkisse 
"POOTSMAN KIBUS" — Koplis 
"KESSULAID" — Tallinnas 
"VII RE LAID" —teel Stockholmist Ant werpen isse 
"MANILAID" — teel Tallinnast Rotterdami 
"SUURLAID" —Tallinnas 

"HEINLAID" — teel Rostockist Tallinnasse 
"VIINISTU" — teel Ventspilsist Rotterdami 
"KOLGA" — teel Tallinnast Lõuna-Norrasse 
"PURTSE" — teel Rostockist TaUinnasse 
"VOOSI" — Rotterdamis 
"PAKRI" — teel Rotterdamist Ventspilsi 
"AMBLA" — teel Rotterdamist TalUnnasse 
"ANGYALFJÖLD" — teel Tallinnast Ventspilsi 
"AEGNA" — Rotterdamis 
"KABALA" — teel Viiburist Rotterdami 
"MOHNI" — teel Rotterdamist TalUnnasse 
"RAPLA" — Rotterdamis 
"RAUGI" — teel Viiburist Szczecinisse 
"TORMA" — teel Viiburist Rotterdami 
"SOODLA" —Kaliningradis 
"KLOOGA" — teel Crotone'ist Ceutasse 
"GEORG OTS" — Tallinnas 
"TRANSESTONIA" — teel Helsinkist Arhusi 
"TALLINK" — Tallinnas 
"SAINT PATRICK II" —Tallinnas 

Väljaandja 
Ees t i 
Meremeeste Liit 

Järgmine number 
i l m u b 
m a i s 

Arvutiküljendus: Märt Kullo Ja Vello Lind. montaaz: Maie Sell. 

T o i m e t u s e aadress: 
EEO1O0 Tallinn. Es ton ia pst . lO . 

Valvetoimetaja on kohal teisipäeviti ke l l 1 5 — 1 7 , 
sel ajal telefon 4 4 4 8 3 9 

"PrlntaH" 

Tellimuse nr. 1791 

To imetaja 
MADLI VITISMANN 

( EESTI ^ 
RAKVUS^VMATUKOGU 
l AR J 


